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یکی از ابزارهای تعیین میزان اهلیت مشــتریان شــبکه مالی کشــور، 
اعتبارســنجی آنها اســت. این معیار که مبنای رفتار شبکه مالی و بانک ها 
با این افراد خواهد شد ابهاماتی دارد که در این مطلب به آن ها می پردازیم. 

۱. اعتبارسنجی چیست؟
اعتبارســنجی صنعتی اســت که قدمتی بیش از دو قرن دارد و در حال 
حاضر بیش از ۱۹۰ کشور در دنیا از اعتبارسنجی در صنایع مختلف استفاده 
می نمایند. به این معنی که کشــور ها سال هاســت که دریافته اند سنجش 
ریســک و بررسی ســوابق رفتاری و اعتباری افراد می تواند کمک مؤثری به 
توســعه اقتصادی کشور و رفتارســازی اجتماعی و ایجاد مزایای بیشماری 
در جامعه نماید. در کشور ما نیز شــرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران 
با حمایــت وزارت امور اقتصادی و دارایی، نظــارت بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران و مشارکت کلیه بانک های کشور و برخی از شرکت های بزرگ 
بیمه و لیزینگ در آبان ماه ۱۳۸۵ به عنوان تنها شرکت اعتبارسنجی دارای 

مجوز شروع به فعالیت کرده است.
اعتبارسنجی کمک می نماید تا با استفاده از جمع آوری اطلاعات مربوط 
به ســوابق مالی و اعتباری اشخاص، اشــخاص خوش حساب و بدحساب را 
شناسایی نمود. با شناسایی میزان خوش حسابی اشخاص، می توان به توزیع 
عادلانه منابع مالی در کشــور کمک نمــود. به این معنا که هر چه یک فرد 
خوش حســاب تر باشــد، خدمات اجتماعی و مالی بیشتری نظیر وام، کارت 
اعتباری، خرید اقســاطی کالا، چک و ... را دریافت می نماید و به این صورت 

این خدمات به صورت عادلانه در کشور توزیع می شود.
مهمترین محصول اعتبارســنجی امتیاز اعتباری اســت که شامل یک 
نمایش عددی از تاریخچه اعتباری و رفتار مالی شخص است. اعتبارسنجی 
و امتیــاز اعتباری به عنوان ابــزاری کارآمد این امکان را فراهم می نماید که 
بتوان میزان تعهد و مسئولیت پذیری اشخاص در قبال بازپرداخت دیونشان 
را ارزیابی نمود. در کشــور ما نیز افراد دارای امتیاز اعتباری می باشــند که 
میزان خوش حسابی آن ها را در قبال تعهداتشان نمایش می دهد. این امتیاز 
اعتباری عددی بین ۰ تا ۹۰۰ اســت. هر چه این عدد بالاتر باشــد، شخص 
خوش حســاب تر محسوب شده و ریســک مالی و اعتباری کمتری دارد و از 
سوی دیگر هر چه شخص نسبت به بازپرداخت دیون مالی خود بدحساب تر 
باشــد، امتیاز اعتباری کمتری دریافت می نماید که بیان گر ریسک اعتباری 
بیشتر می باشــد. براســاس امتیاز های اعتباری، افراد در دسته های ریسک 
 C ،)ریسک کم( B ،)ریسک بســیار کم( A شامل ،)مختلف )پنج دســته
)ریسک متوسط(، D )ریسک زیاد( و E )ریسک بسیار زیاد( قرار می گیرند.

به عنوان مثال فردی با امتیاز اعتباری ۶۸۰ تا ۹۰۰ بالاترین حد امتیازی 
را دریافت کرده و رتبه A۱ را دارد که ریســک خیلی پایین فرد در تعهدات 
مالی، وجود انضباط مالی و خوش حسابی را نشان می دهد. جدول فوق بیانگر 
بازه های امتیاز اعتباری تعیین شده توسط شرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری 

ایران )به عنوان تنها شرکت دارای مجوز از بانک مرکزی( می باشد.
علی رغم اینکه اعتبارسنجی در کشور های توسعه یافته و درحال توسعه 
کاربرد هــای فراوانی در حوزه های مختلف شــامل بیمه، تســهیلات، کارت 
اعتباری، معاملات، خرید و فروش ملک و ... دارد، در کشور ما تصور عموم بر 
این اســت که اعتبارسنجی فقط برای تسهیلات بانکی و اخذ وام مهم است. 
بر همین اســاس در این مقاله تلاش شــده است تا به اهمیت اعتبارسنجی 
و امــکان حل مســائل مهم و مختلف در داخل کشــور با اســتفاده از ابزار 

اعتبارسنجی بپردازیم.
۲. مسائل مهم قابل حل توسط اعتبارسنجی

۱-۲- تسهیلات بانکی:
اعتبارسنجی نقشی اساسی در دنیای بانکداری ایفا می کند و بر جنبه های 
مختلــف صنعت خدمات مالی تأثیــر می گذارد. یکــی از کاربرد های اولیه 
اعتبارســنجی در بانکداری در ارزیابی درخواست های وام است. هنگامی که 
افراد یا مشــاغل برای وام هایی مانند وام مسکن، وام های شخصی یا وام های 
تجــاری به بانک مراجعه می کنند، بانک ها و موسســات وام دهنده از امتیاز 
اعتباری به عنوان یک عامل تعیین کننده ی کلیدی در ارزیابی اعتبار متقاضی 
اســتفاده می کنند. امتیاز اعتباری با نمره بالا برای بانک ها و موسسات مالی 

نشان دهنده ریسک پایین متقاضی می باشــد و بانک ها می توانند با شرایط 
آســان تر وام و تســهیلات را برای فــرد مهیا کنند. به طــوری که بعضی از 
بانک ها به کسانی که بالاترین امتیاز اعتباری را دارند بدون دریافت وثیقه یا 

درخواست ضامن، وام را در اختیار فرد متقاضی قرار می دهند.
به طور کلی اســتفاده از اعتبارســنجی توســط بانک ها و موسســات 
اعتباری می تواند منجر به تســهیل پرداخت تسهیلات به افراد به ویژه افراد 
خوش حســاب شود. به این معنی که افراد دارای امتیاز اعتباری بالا به دلیل 
اینکه ســابقه خوش حســابی و پرداخت منظم دارند، می توانند با شــرایط 
راحت تری و بدون وثیقه و ضامن، تســهیلات دریافت نمایند. از سوی دیگر 
تســهیلات پرداختی از طریق اعتبارسنجی منجر به کاهش مطالبات معوق 
و هزینه های وصول مطالبات خواهد شــد که این موضوع می تواند به توسعه 
فعالیت بانک ها نیز کمک نماید. به این ترتیب نرخ تسهیلات دهی به اشخاص 
خوش حساب نیز می تواند کمتر از نرخ های مصوب بوده و این موضوع منجر 
به جذب افراد خوش حســاب به عنوان مشــتریان اعتباری وفادار بانک ها و 

توزیع عادلانه منابع مالی در میان اقشار جامعه شود.
۲-۲- شرایط ضامن:

عــلاوه بــر اینکه بانک هــا می توانند از طریــق اعتبارســنجی به افراد 
خوش حســاب تســهیلات دهند، درصورتیکه تمایل به اعطای تسهیلات به 
افراد با ریسک اعتباری بیشتر داشته باشند، می توانند برای سلامت و تضمین 
مناسب تسهیلات، شرایط ضامن را به گونه ای تعیین کنند که ریسک اعطای 
تسهیلات کاهش یافته و امکان وصول راحت تر مطالبات مهیا شود. چنانچه 
شــخص ضامن دارای امتیاز اعتباری بالایی باشد، بانک می تواند با اطمینان 
بیشتری نسبت به اعطای تسهیلات با شرایط و مبالغ بالاتر اقدام نماید. چرا 
که شخصی با امتیاز اعتباری بالا با آگاهی و مسئولیت بیشتر ضمانت را قبول 

می کند و دارای ریسک کمتری می باشد.
۳-۲- دریافت چک و اعتبار آن:

چــک در معاملات روزمره دارای نقش پررنگی می باشــد و بســیاری از 
معاملات در بازار کشــور با اســتفاده از چک صورت می پذیرد. براساس آمار 
اعلام شده از ســوی بانک مرکزی در خرداد ماه سال جاری، نزدیک به ۱۲ 
درصد از چک های صادره، برگشــت خورده اند، درصورتی که در کشور های 
همسایه برای مثال کشور امارات این آمار به ۲ درصد می رسد. به همین علت 
یکی از دغدغه های اصلی در این خصوص، ریســک عدم نقد شوندگی چک 
در زمان سررسید می باشد؛ که در این راستا یکی از موثرترین روش  ها جهت 
پذیریش چک از اشــخاص، بررســی امتیاز اعتباری صاحب چک می باشد. 
می توان با دیدن امتیاز اعتباری فرد تصمیم گرفت که ریسک دریافت چک 
از فرد مقابل چقدر می باشد و اینکه آیا شخص مزبور در گذشته در پرداخت 
دیون خود، به ویژه ســوابق مربوط به پرداخت چک خوش حساب بوده است 

یا خیر.
۴-۲- سقف اعتباری چک

براســاس اصلاحیه قانون صدور چک برای افراد متقاضی دســته چک، 
می بایست ســقف مجاز چک تعیین شود؛ لذا شرکت مشــاوره رتبه بندی 
اعتباری ایران براســاس قانون مزبور در نظر دارد تا با اســتفاده از مدل های 
مبتنی بر هوش مصنوعی و یادگیری ماشین و با توجه به توان مالی و امتیاز 

اعتباری اشخاص، سقف مجاز برای دارندگان دسته چک را تعیین نماید.
در این راستا افراد می بایست تا سقف اعتباری تعیین شده اقدام به صدور 
چک نمایند و ذینفعان و دریافت کنندگان چک می توانند ســقف مجاز چک 
شــخص را مشاهده و براساس ریســک اعتباری صادرکننده چک نسبت به 

پذیرش یا عدم پذیرش برگه چک اقدام نماید.
۵-۲- بیمه:

اعتبارســنجی کاربرد های متنوعی برای شــرکت های بیمه ای دارد؛ این 
شرکت ها می توانند با استفاده از گزارش اعتبارسنجی و سوابق بیمه ای افراد، 
ارزیابی نمایند که هر فرد دارای چه میزان از ریسک بوده و به این ترتیب به 
مدیریت پرتفوی خود بپردازد. همچنین نرخ گذاری پویا برای تعیین حق بیمه 
برای هر شــخص نیز یکی دیگر از مزایای استفاده از گزارش اعتباری برای 
شرکت های بیمه ای می باشد. باتوجه به اهمیت فوق العاده مشتری در صنعت 

بیمه و تعداد و ماهیت شرکت های ارائه دهنده خدمات به بیمه گذاران در بازار 
کشور، شناسایی رابطه بین استراتژی قیمت گذاری و رضایت بیمه گذاران از 
قیمت های منصفانه اهمیت بســزایی دارد. از ســوی دیگر نرخ گذاری پویا و 
تعیین حق بیمه مبتنی بر ریسک امری متداول در کشور های توسعه یافته 
بوده که باعث استقبال چشمگیر اشــخاص از صنعت بیمه شد. چرا که هر 
شخص آگاه است که حق بیمه پرداختی وی ارتباط مستقیمی با ریسک اش 
دارد و به این ترتیب محصولات جدیدی در صنعت بیمه بر اســاس ریسک 

افراد تعریف شده است.
یکــی دیگر از کاربرد های مهم اعتبارســنجی در صنعــت بیمه، فروش 
بیمه نامه ها به صورت اقســاطی می باشــد، اما ایــن روش از فروش همواره 
ریســک هایی را به همراه خواهد داشــت. اگر مشتری اقســاط را به موقع 
پرداخت نکند، شرکت بیمه متحمل ضرر خواهد شد. به همین علت، برخی 
از شرکت های بیمه ناگزیر شده اند اقدامات سخت گیرانه تری در مورد شبکه 
فروش به کار ببندند. در این راســتا اعتبارســنجی می تواند کمک نماید تا 
مشــتریان کم ریســک جهت فروش بیمه نامه به صورت اقساطی شناسایی 

شوند.
۶-۲- معاملات بین اشخاص:

مزیت بعدی اســتفاده از امتیاز اعتباری در معاملات بین افراد می باشد. 
یکی از چالش های اصلی در معاملات بین دو شــخص، عدم شناخت کافی 
طرفین و در واقع عدم وجود تقارن اطلاعاتی می باشــد که این موضوع بعضاً 
منجر به ایجاد مشــکلات عمده ای در قرارداد ها و معاملات بین اشــخاص و 
حتی موجب کلاهبرداری، اختلاف نظر و افزایش حجم شکایات و مراجعات 
به محاکم قضایی می شــود. اما با فرهنگ سازی استفاده از امتیاز اعتباری در 
حین انجام معاملات، می توان به این اطمینان رسید که طرفین یک معامله از 
عملکرد و سوابق مالی همدیگر آگاهی یافته و مذاکرات و معاملات در فضای 

شفاف تری صورت می پذیرد.
علاوه بر این موضوع، اعتبارسنجی ارکان دیگر معامله نیز از اهمیت بالایی 
برخوردار می باشــد. یکی از این ارکان، کالا یا موضوع مورد معامله اســت. 
شــرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران درنظر دارد با ایجاد یک پلتفرم 
جامع، امکان مشارکت سازمان های مربوطه نظیر سازمان ثبت اسناد، پلیس 
راهنمایی و رانندگی، شرکت ملی پست ج. ا. ایران و ... را جهت انجام فرآیند 
اعتبارسنجی سند معامله، فراهم نماید. در این صورت اشخاص با شفافیت و 

اطمینان بیشتری نسبت به انجام معامله اقدام می نمایند.
۷-۲- فروش اقساطی کالا های مصرفی:

در شرایط اقتصادی و تورمی حاضر و کاهش توان خرید، یکی از راه های 
افزایش سهم بازار و افزایش فروش برای فروشندگان، فروش کالا و خدمات 
به صورت اقساطی می باشد. در این راستا، شناسایی مشتریان خوش حساب و 
دارای انضباط مالی برای فروشندگان بسیار حائز اهمیت بوده و این موضوع 
با استفاده از اعتبارسنجی محقق می گردد. در این راستا بسیاری از برند های 
معتبر و بنام در کشــور از روش اعتبارســنجی برای شناســایی مشتریان 
خوش حساب و بدحساب استفاده می کنند تا احتمال عدم وصول وجه کالای 
فروخته شده به شدت کاهش یابد. همچنین این موضوع این امکان را برای 
مصرف کنندگان خوش حساب فراهم می نماید تا کالا ها و لوازم مورد نیاز خود 

را به صورت اقساطی با شرایط مناسب و بدون ضامن و وثیقه تهیه نمایند.
۸-۲- اجاره ملک:

اجــاره ملک مانند ســایر معاملات دارای ریســک های طرفین معامله 
می باشــد. از سویی مســتاجر تمایل دارد تا مالک ملک نسبت به پرداخت 
هزینه های کلی ملک و تحویل مبلغ ترهین به موقع اقدام نماید و از سوی 
دیگر مالک تمایل دارد تا با مســتاجرانی با ریسک پایین و پرداخت اجاره 
به موقع معامله نماید. اعتبارستجی می تواند موجب افزایش بهبود سلامت 
معاملات بین صاحب خانه و مســتاجر شود. در این راستا مالکان می توانند 
از امتیازات اعتباری برای ارزیابی توانایی و مســئولیت پذیری مســتاجران 
جهــت اطمینان از پرداخت به موقع اجاره و مدیریت مســئولانه تعهدات 

مالی و غیرمالی، استفاده نمایند.
عــلاوه بر این موضوع افــراد می توانند از طریق اعتبار ســنجی منطقه 

استقرار ملک و ساکنان آن نسبت به انتخاب محیط سکونت مناسب با سابقه 
مدنظر اقدام نمایند. به عنوان مثال در کشــور چین این امکان وجود دارد تا 
افراد بتوانند از طریق اعتبارســنجی، وضعیت امتیاز اعتباری افراد ساکن در 

همسایگی خود را مشاهده نمایند.
۹-۲- فروش خودرو به صورت اقساطی:

فروش خودرو به صورت اقســاطی نیز نوعی از فروش اعتباری محسوب 
می شــود. با توجه به اینکه نمایندگی های فروش خودرو برای افزایش سهم 
فروش خــود در بازار، به راه هــای فروش خودرو به صــورت اعتباری روی 
آورده اند، می توانند با اســتفاده از امتیاز اعتباری، مشتریان خوش حساب را 
شناســایی نمایند. در واقع یکی از مهمترین فواید اعتبارســنجی در دنیا به 
این صورت اســت که افراد خوش حساب و دارای امتیاز اعتباری بالا، شرایط 
بهتر و راحت تری بــرای خرید خودرو به صورت اعتبــاری دارند. بطوریکه 
نمایندگی های خودرو اغلب گزینه های تامین مالی را با نرخ های بهره متفاوت 
بر اساس امتیاز اعتباری وام گیرنده ارائه می دهند و نمایندگی ها برای افرادی 

که امتیاز اعتباری بالاتری دارند شرایط بهتری در نظر می گیرند.
۱۰-۲- اعتبار برای خرید در فروشگاه های آنلاین:

در حال حاضر خرید کالا از فروشــگاه های اینترنتی در کشور رشد قابل 
توجهی یافته و فروشــگاه های مزبور نیز در رقابت با یکدیگر نسبت به ارائه 
خدمات و امکانات ویژه به مشــتریان خود اقدام می نمایند. یکی از امکانات 
یادشده، ارائه اعتبار برای هر شــخص و امکان خرید کالا از این فروشگاه ها 
به صورت اقســاطی می باشد. فروشگاه های آنلاین با در اختیار داشتن امتیاز 
اعتباری مشتریان خود می توانند میزان اعتبار تخصیصی را بر اساس میزان 
خوش حسابی، انضباط و توان مالی هر شخص به صورت بهینه انتخاب نموده 
و ریسک عدم برگشت وجه را به حداقل برسانند. همچنین با توجه به رشد 
چشــمگیر خرید های انجام شده از فروشــگاه های مزبور پیش بینی می شود 
که اعتبارات آنلاین در آینده جایگزین تســهیلات خرد بانکی گردد. به این 
معنی که افراد برای تامین مالی خرد به جای مراجعه به بانک و طی مراحل 
طولانی، به راحتی می توانند از طریق مراجعه به فروشگاه آنلاین مدنظر، برای 

خرید، اعتبار دریافت نمایند.
۱۱-۲- معاملات تجاری بین المللی:

یکی از اصلی ترین شــروط بــرای تجارت های بین المللــی و معاملات 
بین مرزی، داشتن استعلام ســوابق مالی از شرکت های اعتبارسنجی معتبر 
اســت؛ لذا امتیاز اعتباری در دنیا معیاری شــناخته شده و شرط لازم انجام 

معاملات می باشد.
۱۲-۲- کارت اعتباری:

بانک ها و شــرکت های ارائه دهنده کارت اعتباری از امتیاز اعتباری، برای 
ارزیابی میزان اعتبار متقاضیان و تعیین حد اعتبار و نرخ بهره ی آن استفاده 
می نمایند. همچنین میزان اعتبار تعیین شــده برای اشخاص در دوره های 

زمانی مختلف و بر اساس عملکرد هر فرد تغییر می یابد.
۱۳-۲- شناسایی مودیان خوش حساب و بد حساب:

ســازمان امورمالیاتی اظهارنامه اشخاص را براســاس قوانین و مقررات 
مربوطــه و در دوره هــای مختلف تعیین شــده، دریافــت می نماید لیکن 
امکان صحت ســنجی تمامی اظهارنامه های مالیاتی دریافتی، امری دشوار و 
پرهزینه می باشد. از این رو سازمان های مالیاتی در دنیا با شناسایی اشخاص 
دارای امتیاز اعتباری پایین و یا اشــخاصی که به نوعی بر اســاس داده های 
اعتباری آنــان، امکان اظهار خلاف واقع در اظهارنامــه مالیاتی وجود دارد، 
را به صورت ویژه بررســی می نمایند. در واقع تحلیــل داده های رفتار مالی 
شــخص و شناسایی صحیح مودیان مالیاتی از یکدیگر، یکی دیگر از مزایای 

اعتبارسنجی در دنیا محسوب می گردد.
در راســتای فرهنگ سازی و تشویق اشخاص جهت ایجاد انضباط مالی، 
ســازمان های مالیاتی در دنیا نســبت به اعمال مزایای ویژه و تخفیف های 
مالیاتی برای اشــخاص خوش حســاب و متعهد، اقدام می نمایند. همچنین 
در این راستا ایجاد محدودیت در اســتفاده از سایر خدمات اجتماعی برای 
اشخاص بدحساب می تواند تاثیر بسزایی در وصول راحت تر مطالبات سازمان 

مالیاتی داشته باشد.

۱۴-۲- صادرات و واردات:
در حــوزه صادرات و صــدور کارت بازرگانی، امتیاز اعتباری اشــخاص 
می تواند به عنوان شاخصی مهم جهت ارزیابی افراد متقاضی کارت بازرگانی 
درنظر گرفته شود، لذا معیار مزبور برای ارزیابی انضباط مالی بسیار مهم است 
و تاثیر مستقیمی در معاملات بین المللی دارد. به طوری که می توان براساس 
امتیاز اعتباری هر متقاضی نوع کارت بازرگانی صادره برای وی را مشــخص 
کــرد. برای مثال فردی که بالاترین امتیــاز اعتباری را دارد، کارت بازرگانی 
ویژه برای وی صادر شده و مزایای ویژه ای در حوزه بازرگانی و معاملات بین 

الملل دریافت نماید.
در حال حاضر در کشــور برای کلیه بازرگانان و تعیین ســقف واردات و 
صادرات آنان، از امتیاز اعتباری به عنوان یکی از عوامل مؤثر بر تعیین سقف 

مزبور استفاده می شود.
۱۵-۲- کفالت:

کفالت که به معنای تعهد حضور شــخص ثالث در دادگاه می باشــد، در 
حال حاضر دادگاه براساس معیار های خود و مناسب با هر موقعیت نسبت به 
تایید شخص کفیل اقدام می نماید. در این راستا امتیاز اعتباری افراد می تواند 
یکی از شاخص ها جهت تایید وجهه اعتباری و مالی شخص در دادگاه باشد 
و همچنین معیار مناسبی برای تعیین شخص کفیل درنظر گرفته شود. برای 
مثال در صورتی که شخصی دارای ریسک اعتباری بالایی باشد، برای کفالت 

نیز می تواند فرد پرریسکی به شمار رود.
۱۶-۲- استخدام:

اســتفاده از امتیاز اعتباری در زمینه استخدام نیروی کار به عنوان یکی 
از ابزار های مهم جهت ارزیابی مســئولیت مالی و قابلیت اطمینان نامزد های 
شــغلی به کار می رود. همچنین صنایع و مشــاغل خاص، به ویژه مشاغل با 
مســئولیت های مالی و یا دارای دسترســی به اطلاعات حساس، به عنوان 
بخشی از فرآیند اســتخدام خود، بررسی امتیاز و سوابق اعتباری را در نظر 

می گیرند.
۱۷-۲- کفایت سرمایه بانک ها:

کفایت سرمایه عبارت است از نسبت سرمایه نظارتی بانک به دارایی های 
موزون شده به ریسک؛ لذا بانک ها با توجه و مراقبت از نسبت مزبور، می توانند 
از تداوم و پایداری فعالیت خود اطمینان حاصل نمایند و ریســک های پیش 
بینی نشــده )ریسک بازار، ریسک عملیاتی و ریسک اعتباری( را به درستی 
مدیریت نمایند. به این ترتیب بانک ها می توانند به منظور محاســبه نسبت 
کفایت ســرمایه و اندازه گیری دارایی های موزون شــده به ریسک اعتباری، 
از امتیاز اعتباری اشــخاص وام گیرنده اســتفاده نمایند. در این راستا هرچه 
مشتریان بانک دارای امتیاز اعتباری بالاتری باشند، وزن مربوط به آن ها در 
مخرج کسر کمتر بوده و درنتیجه دارایی های بانک ها از منظر ریسک اعتباری 

وضعیت مطلوب تری دارند.
۱۸-۲- تعیین حد اعتباری توسط کارگزاری ها:

کارگزاری ها به منظور تعیین اهلیت اعتباری مشتریان خود )مشتریانی 
که قصد دریافت اعتبار جهت انجام معاملات در بازار سرمایه را دارند( نیازمند 
دریافت گزارش های اعتباری بوده تا در وهله اول از خوش حسابی مشتریان 
مطلع شده و ریسک عدم وصول اعتبار پرداختی را ارزیابی نمایند. همچنین 
میزان اعتبار تخصیصی برای هر فرد را براســاس امتیاز اعتباری و توان مالی 

آن شخص، محاسبه نمایند.
۳. سخن آخر:

با توجه به کاربرد های وســیع اعتبارسنجی در دنیا، شرکت مشاوره رتبه 
بندی اعتباری ایران قصد دارد در راستای تحقق رسالت خود )ایجاد اعتماد 
در بازارهــا، اقتصاد و جامعه( و با ایجاد تنــوع در منابع اطلاعاتی، تنوع در 
محصــولات و تنــوع در بازارها، به عنوان نهاد اعتمــاد و نماد اعتبار تبدیل 
گردد. به گونه ای که اســتعلام از این شرکت نشــانه یک معامله مطمئن و 
نماد اعتمادبخش تعاملات باشــد. همچنین این شــرکت در نظر دارد ضلع 
ســوم هر تعامل اقتصادی و هر تصمیم اعتباری باشــد که در این راستا به 
ســه ارزش بنیادین »رعایت محرمانگی«، »دقت و درستی« و »بی طرفی« 

پایبندی کامل دارد.

۱۸ مسئله مهمی که با اعتبارسنجی ارزیابی می شود

 رئیس کمیسیون حمل ونقل
 شورای شهر تهران؛

 محدوده
  طرح ترافیک

 به هیچ عنوان 
مطلوبیت ندارد

فرمانده انتظامی کل کشور
برخورد با 

 کله گنده های
الکترونیکی قاچاق کشور

قائم مقام بیمه مرکزی: 

کارت سوخت خودروهای بدون بیمه باطل می شودکارت سوخت خودروهای بدون بیمه باطل می شود
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور خبر داد؛

برنامه اجرای عدالت آبی در سراسر کشوربرنامه اجرای عدالت آبی در سراسر کشور
۲۶

۸



معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

افتتاح آزاد راه شیراز ـ اصفهان با حضور رئیس جمهور
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: آزاد 
راه شیراز ـ اصفهان به ارزش روز ۲۵ هزار 
میلیارد تومان آماده افتتاح است و روز ۲۰ 
مهر با حضور رئیس جمهور به طور رسمی 

بهره برداری می شود.
خیرالله خادمی، در نشست خبری که با 
حضور مدیرعامل بنیاد تعاون وزارت دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مســلح در شرکت 
ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل 
کشــور برگزار شد، با اعلام این خبر اظهار 
داشت: طول آزادراه شیراز ـ اصفهان ۲۱۲ 
کیلومتر اســت  که البته به ایزدخواست 
متصل می شود. وی افزود: این آزادراه ۱۳4 
کیلومتر نســبت به مسیر موجود کوتاه تر 
است و استان های بوشهر و هرمزگان هم از 
آن بهره مند می شوند. خادمی گفت: کاهش 
سالانه ۱۳۰ میلیون لیتر مصرف سوخت و 
سالانه ۶۰۰۰ میلیارد تومان کاهش مصرف 
سوخت از مزایای این آزادراه است. معاون 
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بنیاد تعاون 
وزارت دفاع و شرکت شهر جدید صدرا از 
شرکای دولت در سرمایه گذاری این آزادراه 

هستند.
*  ۵ پروژه آزادراهی در سال ۱۴۰۲ 

افتتاح می شود
معــاون وزیر راه و شهرســازی گفت: 

امسال ۵ پروژه آزادراهی تکمیل می شود. ما 
۲4 طرح آزادراهی به طول 4 هزار کیلومتر 
داریــم، در حال حاضــر ۲7۹۳ کیلومتر 
آزادراه در حــال بهره برداری اســت که با 
افتتاح آزادراه شــیراز ـ اصفهان به ۳۰۰۵ 
کیلومتر می رسد و بدین ترتیب ۹ درصد به 
طول آزادراه های کشور اضافه می شود. وی 
افزود: از 4 هزار کیلومتر طرح آزادراهی که 
باید بسازیم ۱۰۳۸ کیلومتر در حال ساخت 
است. همچنین آزادراه منجیل ـ رودبار که 
گلوگاه آزادراه قزوین ـ رشت بود، به طول 
۸.۵ کیلومتر که همه پل و تونل اســت، 
بهمن امسال افتتاح می شود. خادمی اضافه 
کرد: در استان آذربایجان شرقی نیز افتتاح 
آزادراه  های تبریز ـ مرند و مراغه ـ هشترود 

را                              خواهیم داشت.
* ۶ هزار کیلومتر بزرگراه در دست 

ساخت داریم
معاون وزیــر راه و شهرســازی اظهار 
داشت: امســال ۶ هزار کیلومتر در دست 
ساخت داریم، ضمن آنکه ۲۰ هزار کیلومتر 
آزادراه زیر بار عبور ترافیک اســت و ۸۰۰ 
کیلومتــر بزرگراه و راه اصلی نیز امســال 
افتتاح می کنیم. خادمی با بیان اینکه ۱۰ 
هزار و ۳۵۰ کیلومتر مســیرهای ریلی و 
جاده ای و آزادراهی در حال ساخت داریم، 

گفت: ۳۲7۰ کیلومتر مسیر ریلی در دست 
اجرا است. وی افزود: امسال 4۰7 کیلومتر 
مسیر ریلی افتتاح می شود. راه آهن همدان 
ـ ســنندج به زودی در اوایــل آذر افتتاح 
می شود و اتصال ریلی رشت ـ کاسپین نیز 
در همین مقطع زمانی تمام می شود. معاون 
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: راه آهن 
اردبیــل به عنــوان یکی از ســخت ترین 
پروژه های ریلی که ۱7۵ کیلومتر مســیر 

است نیز امسال افتتاح می شود.
* اخذ عوارض آزادراه شــیراز ـ 

اصفهان به صورت الکترونیک
مدیرعامل شرکت ســاخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشور گفت: اخذ 
عوارض آزادراه شیراز ـ اصفهان الکترونیکی 
خواهد بود، اما هنوز مبلغ آن تعیین نشده 
اســت. این مسیر ۱۳۵ کیلومتر نسبت به 
مســیر موجود کوتاه تر است، بنابراین در 
هر خودرو ۱۵ لیتر کاهش مصرف سوخت 
داریــم. بنابراین از نظر عوارض عبور برای 
مردم به صرفه خواهد بود. خادمی با بیان 
اینکه 7 نقطه عوارضی در آزادراه شــیراز 
ـ اصفهان وجود خواهد داشــت، گفت: ۵ 
نقطه گردشــگری و ۸ مجتمع خدماتی 
ـ رفاهی برای ایــن آزادراه در نظر گرفته 
شــده اســت و فعلا یک جایگاه سوخت 

داریم که به تدریــج افزایش می یابد. وی 
افزود: تامین مالــی این آزادراه ۵۰ درصد 
دولت و ۵۰ درصد وزارت دفاع و شــرکت 
احداث شــهرهای جدید )شرکت صدرا( 
خواهد بود. مدیرعامل شــرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور اظهار 
داشــت: قرارداد اولیه پروژه ۲۱۲ کیلومتر 
بــود که از ســال ۹۱ منعقــد و تکمیل 
شد. اواخر ســال ۱4۰۱ طبق درخواست 
مسئولان اســتان فارس قرار شد قطعات 
7 و ۸ برای اتصال به محدوده شــهری و 
رینگ کمربندی شــیراز نیز احداث شود 

که قطعه 7 میزان 7۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکــی دارد. خادمــی افــزود: در این 
آزادراه طولانی تریــن رویه بتنی به طول 
۵۰ کیلومتر داریم، در مراحل ســاخت ۳ 
هزار نفر به صورت مستقیم و ۵ هزار نفر به 
صورت غیرمستقیم شاغل بودند، همچنین 
در پروژه ۱۵ دســتگاه سنگ شکن و ۱۰ 

دستگاه کارخانه آسفالت فعال بود.
وی ادامــه داد: این آزادراه بخشــی از 
آزادراه شمال ـ جنوب در میانه کشور است 
و قرار است در ادامه آزادراه شیراز ـ بوشهر 

با اجرای قطعه ۸ آغاز شود.

* ۲۰ هزار میلیارد تومان به پیمانکار 
بدهی داریم

مدیرعامل شرکت ســاخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشــور گفت: در 
حال حاضر کل بدهی شــرکت ساخت به 
پیمانکار ۱4 هزار میلیارد تومان اســت و 
بیــش از ۶ هزار میلیارد تومان هم صورت 
وضعیت در کارگاه ها داریم که هنوز به ما 

اعلام نشده است.
* بنیاد تعاون وزارت دفاع در پروژه هایی 
نمی کند ورود  دارد  زیــادی  که ســود 

در ادامــه این جلســه امیــر باقری، 
مدیرعامل بنیــاد تعــاون وزارت دفاع به 
عنوان یکی از سرمایه گذاران آزادراه شیراز 
ـ اصفهان گفت: بنیاد تعاون به پروژه هایی 
وارد می شود که چون منفعت ندارد، بخش 
خصوصی استقبال نمی کند. در این راستا 
رقیب بخش خصوصی نیستیم. معاون وزیر 
دفاع افزود: این آزادراه با بهترین مصالح و 
در شرایط مناسبی ساخته شد. باید هزینه 
اجــرا از محل اخذ عوارضی تامین شــود 
و قطعــا دولت تلاش می کنــد، کمترین 

دریافتی را                              از محل عوارضی داشته باشد.
امیر باقری اضافه کرد: این پروژه سرمایه 
بزرگی از تجربه برای ما دارد و یک کارگاه 

بزرگ عمرانی در کشور است.

برنامه و بودجه  رئیس ســازمان 
در ســیزدهمین جلسه ستاد بودجه 
۱4۰۳ گفت: یارانه پنهان در اقتصاد 
کشور به ســالانه ۱۰۰ میلیارد دلار 

می رسد.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل 
از مرکز روابط  عمومی سازمان برنامه 
و بودجه کشــور، سیزدهمین جلسه 
ستاد بودجه سال ۱4۰۳ کل کشور با 
حضور معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور تشکیل 

شد.
ستاد  جلســه  ســیزدهمین  در 
تهیــه و تدویــن لایحــه برنامه و 
بودجــه ســال ۱4۰۳ گزارش های 
مربوط به »راهکارهای پیشــنهادی 
مؤثــر در کنترل مصارف هزینه ای«، 
»تبصره هــای لایحه بودجه ۱4۰۳« 
و »مصارف لایحــه بودجه ۱4۰۳« 

ارائه شد.
داود منظور، معاون رئیس جمهور 
و رئیس ســازمان برنامــه و بودجه 
کشور، در این جلسه گفت: لازم است 

به ســرعت تکالیف برنامه هفتم هم 
به لحــاظ هزینه های جاری و هم به 
لحاظ طرح های عمرانی، احصا شده 
و هزینه هــای مترتب با آن تکالیف، 
بــرآورد شــود تا در لایحــه بودجه 
صورت  لازم  پیش بینی های   ،۱4۰۳

پذیرد.
برنامه و بودجه  رئیس ســازمان 
کشور با اشــاره به ضرورت افزایش 
بهــره وری از طریــق به کارگیــری 
دستگاه های  توسط  نوین  روش های 
اجرایی، گفت: لایحــه برنامه هفتم 
با رویکــرد تحول آفرینی و کمک به 
خدمت رسانی بیشتر از سوی دولت 
تدوین شــده و چنانچه با مدیریت و 
نظارت مؤثر بر عملکــرد بودجه ای 
بتــوان مدیریت مؤثــری در بخش 
هزینه کرد، طرح ها انجام داد، علاوه بر 
رفع ناترازی های هزینه – درآمدی، 
شاهد کارآمدی بیشتر در بخش های 
مختلــف اقتصــادی، اجتماعــی و 

فرهنگی خواهیم بود.
منظور ســپس با بیــان اینکه بر 

اســاس بررســی های صورت گرفته، 
حــدود ۱۰۰ میلیــارد دلار یارانــه 
پنهان در کشــور پرداخت می شود، 
گفــت: اگر بتــوان بــا برنامه ریزی 
جامع و همه جانبه نگر، ۲۰ درصد از 
این رقم را در ســال آینده از طریق 
صرفه جویــی و با رویکــرد افزایش 
رضایــت مندی عمومــی، مدیریت 
برنامه ای کرد، منابــع قابل توجهی 
برای پرداخت بــه خانوارهای ایرانی 
آزاد می شود که لازم است این گزینه 
مورد بررسی های بیشتری قرار گیرد.

معاون رئیس جمهور سپس افزود: 
اگر دولت بتواند در چارچوب اصلاح 
هدفمند یارانه هــا اقدام کند و مردم 
نیز تأثیر یارانه مستقیم را در زندگی 
خود احساس کنند، همراهی خوبی 
قیمت ها  برخــی  آزادســازی  برای 
خواهند کــرد که در ایــن صورت، 
دولت نیز خواهد توانســت از محل 
صرفه جویــی و بهینه ســازی، منابع 
ارزی قابل توجهی را کســب کرده و 
برای افزایش رفاه عمومی به کار گیرد.

رئیس سازمان ملی مهاجرت گفت: اکنون نزدیک به یک میلیون نفر از اتباع افغانستانی در سامانه مربوط به صدور کارت هویتی، 
بانکی و سیم کارت جمع آوری شدند و امیدوار هستیم در چند روز آینده واگذاری این کارت ها از طریق دفاتر کفالت آغاز شود.

مهاجران افغانستانی در کشور به  عنوان نیروی کار در حال فعالیت هستند. نداشتن حساب بانکی باعث شده این افراد از کارت های 
اجاره ای استفاده یا درآمد خود را تبدیل به ارز کنند که هر دو اقدام باعث بروز مشکلاتی در سیستم اقتصادی کشور می شود. عبدالله 
مبینی، رئیس سازمان ملی مهاجرت، درباره ساماندهی وضعیت اقتصادی این مهاجران گفت: بیش از ۹۰درصد از مهاجران کشور ما، 
افغانستانی هستند. ضعف بزرگ مهاجران افغانستان این است که به دلیل بحران هایی که در آن خطه رخ داده، هیچ کدام دارای مدرک 
هویتی نیستند. شناسنامه، گذرنامه و کارت ملی یا به قول خودشان تذکره ندارند. او افزود: در نتیجه این افراد بدون داشتن مدارک 
هویتی وارد کشور می شوند. ورود برخی از این افراد غیرقانونی است که پس از دستگیری از کشور طرد می شوند و دوباره با نام دیگر 
و از گذرگاه دیگر برای ورود اقدام می کنند. این کار هزینه گزافی را بر ما تحمیل می کند. رئیس سازمان ملی مهاجرت گفت: بهترین 
کار این بود که اساس خود را بر »زیست سنجی« گذاشتیم. به این ترتیب که کاری نداریم اسم فرد چیست، برای ما مهم این است که 
آن فرد کیست و بر اساس اثر انگشت، چهره صورت و عنبیه چشم، »چه کسی بودن« فرد را احراز می کنیم. به این ترتیب مشخصات 
فردی افراد معیار ما قرار می گیرد. مبینی بیان کرد: هر فرد مهاجر دارای ۱7 کد در کشور است. قدم مهم ما این است که این ۱7 کد 
به یک کد »یکتا« تبدیل شود که وزارت کشور آن را صادر می کند. این کد مصوبه شورای عالی امنیت ملی و شورای ساماندهی را دارد 
و دستور رئیس جمهور است. این کد برای ما مبنای هویت فرد است. او تصریح کرد: بر مبنای این کد برای هر فرد یک کارت بانکی 
و سیم کارت داده می شود تا آن تبعه بتواند تراکنش های مالی و نیازهای ارتباطی را که هر شهروند اولیه مهمانی به آن نیاز دارد در 
دسترس داشته باشد. برای جمع آوری اطلاعات و صدور کارت، سامانه ای طراحی و عملیاتی کردیم. رئیس سازمان ملی مهاجرت با 
بیان اینکه اکنون نزدیک به یک میلیون نفر از اتباع افغانستان از طریق این سامانه ساماندهی شده اند، ادامه داد: این کار نیاز به  دقت 
فراوان دارد و امیدوار هستیم در چند روز آینده واگذاری کارت های هویتی از طریق دفاتر کفالت آغاز شود. در این کارت هویتی یک 
کارت  بانکی و یک ســیم کارت وجود دارد. مبینی تاکید کرد: ساماندهی تمام مهاجران افغانستانی در چند نوبت انجام می شود. در 
بخش نخست مهاجرانی را که به صورت قانونی وارد کشور شده اند، در این سامانه ثبت کرده ایم. این افراد دارای »هویت ۱۶« هستند 
و از طریق مسیر قانونی همراه گذرنامه وارد کشور شده اند. او تصریح کرد: دومین گروه افراد »هویت ۱7« و دسته سوم دانش آموزان 
هستند. البته در خصوص دانش آموزان برای صدور کارت بانکی و سیم کارت ملاحظاتی وجود دارد که آنها را در نظر می گیریم. در 
ایران نزدیک به ۱۲۰هزار دانشجوی افغانستانی داریم که صدور کارت هوشمند هویتی همراه با کارت بانکی و سیم کارت برای آنها را 

در دستور کار داریم. به این واسطه تمام مشخصات فرد به شکل بیومتریک ثبت می شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور:

یارانه پنهان در اقتصاد سالانه ۱۰۰ میلیارد دلار پرداخت می شود

قائم مقام بیمه مرکزی گفــت: بین ۱۰ تا ۱۲ میلیون 
خودرو در کشــور فاقد بیمه شــخص ثالث هســتند که 
طبق طرح موسوم به یک به یک سازی باید کارت سوخت 
خودروهای ســنگین فاقد بیمه مســدود و خودرو توقیف 
شــود؛ به زودی در گام دوم، این طرح شامل خودروهای 

سبک و بنزینی هم خواهد شد.
به گزارش  سرزمین پویا ، مجید مشعلچی فیروزآبادی 
اظهار کرد: بیمه مرکزی با همکاری ستاد مدیریت حمل و 
نقل و سوخت کشور، طرح یک به یک سازی کارت سوخت 
و بیمه نامه شخص ثالث را پیش می برند. طبق این طرح به 
ازای هر بیمه نامه شخص ثالث فعال وسیله نقلیه باید یک 

کارت سوخت وجود داشته باشد.
وی افــزود: تمام خودروهای ســنگین بایــد بیمه نامه 
شخص ثالث فعال داشته باشند. در غیر این صورت کارت 
سوخت این خودروها بعد از گذشت یک ماه ابطال می شود. 
در این فرآیند ستاد حمل و نقل سوخت اطلاعات مربوط 
به خــودرو را به بیمه مرکزی می فرســتد. بیمه مرکزی، 
خودروهای فاقد بیمه نامه را در لیست هشدار قرار می دهد. 
ســتاد حمل و نقــل، یک ماه به صاحب خــودرو فرصت 
می دهد تا بیمه نامه را ارایه دهد و اگر ندارد باید نسبت به 
دریافت بیمه اقدام کند. در صورتی که طی یک ماه اقدام 

نکرد کارت سوخت خودرو ابطال می شود.
قائم مقام بیمه مرکزی تاکیــد کرد: طرح یک به یک 
ســازی کارت ســوخت و بیمه نامه تا کنون در ارتباط با 
خودروهای ســنگین گازوئیلی اجرا شــده امــا در آینده 
خودروهای سبک هم مشمول این موضوع می شوند. علت 
اینکه این طرح ابتدا از خودروهای سنگین شروع شد این 
اســت که خطرات و صدمات ناشی از تصادفات اتوبوس و 

کامیون به مراتب بیش از خودروهای سبک است.
مشعلچی با بیان اینکه بین ۱۰ تا ۱۲ میلیون خودرو 

فاقد بیمه شخص ثالث در کشــور وجود دارد گفت: در 
حال حاضر ۲۶ میلیون بیمه نامه خودروهای ســبک در 
کشــور وجــود دارد؛ در حالی که تعــداد خودروها ۳۸ 
میلیون دســتگاه اســت. در واقع بین ۲7 تا ۳۱ درصد 
خودروها فاقد بیمه نامه هســتند کــه فراجا باید از تردد 
آنها جلوگیری کند. در قانون آمده که هر نوع جابه جایی 
خــودرو بدون بیمه ممنوع اســت و حتــی نمی تواند از 

پارکینگ منزل خارج شود.
وی طرح یک به یک سازی را در جلوگیری از آسیب های 
ناشی از حوادث رانندگی و همچنین قاچاق سوخت، موثر 
دانســت و گفت: این اتفاق از این جهت برای صنعت بیمه 
خوب اســت که ماشین های ســنگین که خطرات زیادی 
دارنــد بیمه می شــوند. تا کنون حدود 4۰ هــزار خودرو 

سنگین فاقد بیمه نامه شناسایی شدند. قصد این است که 
اگر اتفاقی برای این خودروها افتاد بیمه نامه داشته باشند 
و فشار کمتری روی صندوق تامین خسارتهای بدنی بیاید.

به گفته مشــعلچی، در مواردی که مالک خودرو فاقد 
بیمه شخص ثالث باشد یا مقصر، متواری باشد برای اینکه 
روی افراد فشــار نیاید و درگیر مســائل حقوقی و قضایی 
نشــوند، خسارت از محل صندوق تامین خسارتهای بدنی 
پرداخت می شــود که صندوق بعدا از طریق شکایت پول 

را برمی گرداند.
قائم مقام بیمه مرکزی با اشــاره به ۱۰ تا ۱۲ میلیون 
دستگاه خودرو فاقد بیمه شخص ثالث گفت: تمام اطلاعات 
لازم درخصــوص بیمه خودروها از طریق بیمه مرکزی در 
اختیــار فراجا قرار گرفته اســت. در حــال حاضر فراجا 

دسترسی های سخت افزاری و نرم افزای بیمه خودروها را در 
اختیار دارد و بر این اساس نسخه فیزیکی بیمه نامه حذف 
شده اســت. اگر خودرو فاقد بیمه است باید توقیف شود. 
تجربه نشان داده جریمه کارساز نیست؛ چرا که در بسیاری 
موارد مبلغ جریمه انباشت شده بیمه طی سالهای متوالی 

به مراتب بیش از جریمه های راهنمایی و رانندگی است.
بنابراین گــزارش، طبق ماده 4۸ قانون بیمه اجباری 
خســارات وارده به شخص ثالث، ســتاد مدیریت حمل 
و نقل و ســوخت مکلف اســت از صدور هرگونه کارت 
و تخصیص اولیه ســهمیه یــا ادامه آن برای وســایل 
نقلیه فاقد بیمه نامه خودداری کند. تیرماه امســال طی 
همکاری ســتاد مدیریت حمل و نقل و ســوخت، بیمه 
مرکزی، فراجا و شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران، در گام اول بیش از ۲۰ هزار خودرو نفت گازسوز 
فاقد بیمه نامه که علی رغم گذشــت بیش از یک ســال 
از تاریــخ انقضاء بیمه نامه همچنان فاقــد بیمه بوده اند 
شناسایی شدند.   طبق اعلام سیدکاظم عزیزی ـ معاون 
ستاد مدیریت حمل و نقل سوخت کشور در حال حاضر 
این رقم به 4۰ هزار خودرو رسیده است. البته طی یک 
ماه گذشته ۱۲ هزار خودرو نسبت به تمدید بیمه خود 

اقدام کردند که از لیست هشدار خارج شدند.
چنان چه دارندگان وســایل نقلیه فاقد بیمه شــخص 
ثالــث اقدام به تمدید بیمه نامه خــود در یک ماه نکنند، 
وارد لیست خاکستری شــده و به هنگام سوختگیری در 
مــاه دوم پیغام »خطا بیمــه« را دریافت خواهند کرد که 
به منزله غیرفعال شدن کارت سوخت شان است. صاحبان 
خودروهای فاقد بیمه به منظور فعال شــدن مجدد کارت 
هوشمند ســوخت خود لازم است بیمه نامه شخص ثالث 
خود را تمدید و سپس به یکی از دفاتر پلیس +۱۰ سراسر 

کشور مراجعه و آن را ثبت کنند.

قائم مقام بیمه مرکزی: کارت سوخت خودروهای بدون بیمه باطل می شود

 واردات شمش طلا معاف از مالیات شد
با دستور رئیس سازمان امور مالیاتی واردات شمش طلا از تاریخ ۱/۸/۱4۰۲ مشمول پرداخت مالیات علی الحساب نیست

به گزارش سرزمین پویا ، محمد هادی سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی در نامه ای خطاب به رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: با عنایت به درخواست های مکرر واردکنندگان 
شمش طلا و با توجه به شرایط تحریمی کشور و بنا به اختیار حاصل از ماده ۱۶۳ قانون مالیات های مستقیم، واردات شمش طلا از تاریخ ۱/۸/۱4۰۲ مشمول پرداخت مالیات علی الحساب موضوع 

ماده مذکور نیست

وزارت اقتصاد تشریح کرد:

 چگونگی دریافت  وام 
زیر ۱۰۰ میلیون تومان  بدون ضامن

وزارت اقتصــاد تأکید کرد: مصوبه ارائه تســهیلات خرد بدون ضامن، 
مصوبه ای بود که دولت برای پرداخت تســهیلات زیر ۱۰۰ میلیون تومان 
به کارمندان و حقوق بگیران بخش های دولتی و عمومی داشــت و هیچ 

تغییری در اجرای آن ایجاد نشده است.
به گزارش  ســرزمین پویا ، روابط عمومــی وزارت امور اقتصادی و 
دارایی اعلام کرد؛ اصــلاح رفتار بانک ها به نفع مردم یکی از رویکردها 
و اولویت هــای دولــت و وزارت اموراقتصادی و دارایی بوده اســت. از 
مهمترین اقدامات قابل اشــاره برای تحقق تغییر رویکرد اشــاره شده، 
تســهیل پرداخت تسهیلات خرد اســت. در این راستا در دی ماه سال 
۱4۰۰ ایــن وزارتخانــه با توافــق بانک های دولتــی و خصوصی طرح 
پرداخت تسهیلات خرد بر مبنای اعتبارسنجی و با حداقل وثایق را در 
دو ســطح تا ۵۰۰ میلیون ریال و ۵۰۰ میلیون ریال تا یک هزار میلیون 
ریال در گام نخســت برای کارکنان، بازنشســتگان و مستمری بگیران 
دستگاه های دولتی، عمومی، غیردولتی و شرکت های بزرگ عملیاتی و 

در ۲۹ دی ماه موضوع را برای اجرا به بانک های یاد شــده ابلاغ کرد.
۱۲ بانک تحت مدیریت وزارت امور اقتصادی و دارایی از زمان این ابلاغ 
تا ۱۵ مرداد ماه امسال در مجموع 7۵ هزار و ۶۱4 میلیون تومان تسهیلات 

خرد بدون ضامن به ۲ میلیون و ۱۰۶ هزار متقاضی پرداخت کردند.
قطعا در این مسیر نارضایتی هایی وجود دارد که وزیر اقتصاد هم در سفر 
به اســتان های مختلف این موضوع را پیگیری می کند و هم وزارت اقتصاد 
پیش از این نیز اعلام کرده بود آماده دریافت گزارشات مردمی و رسانه ای 

از تخطی شبکه بانکی حول این مصوبه است.
همچنین بر اساس اعلام بانک مرکزی شبکه بانکی کشور به 4۲۶ هزار  
و 4۰  نفر از متقاضیان، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۸۶.7 همت 
پرداخت کرده که این میزان رشد ۲۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل داشته است.
همچنین در سال جاری تاکنون ۳7۳ هزار و ۵۳۸ فقره تسهیلات قرض 
الحســنه فرزندآوری به مبلغ ۱۲۳.۰ همت به متقاضیان پرداخت شده که 
این میزان رشد 44 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است.

علاوه بر این باتوجه به تاکیدات ریاســت جمهور بر اولویت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج و لزوم تسهیل و تسریع در تعیین تکلیف متقاضیان 
در صف بانکها، “بســته نظارتی  - اعتباری تســهیل و تسریع در پرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج” در تاریخ ۲۰  /۰۳  /۱4۰۲ تدوین و به 
بانکهای عامل ابلاغ شــده و هر دوهفته بر اجرای آن نظارت و درصورت 
مشــاهده عقب ماندگی در اعطای تســهیلات مزبور از سوی بانک های 
عامل، به بانکهای عامل با عملکرد ضعیف تر تذکر داده شــد. براســاس 
بسته ابلاغی، شــبکه بانکی مکلف شد طی مدت سه ماه از اجرای طرح 
موصــوف )۲۰  /۰۳  /۱4۰۲ لغایــت ۲۰  /۰۶  /۱4۰۲( ضمــن جبران عقب 

ماندگی بانک های عامل در پرداخت سهمیه ماهانه ابلاغی اقدام کنند.
در پایان زمان مذکور عملکرد شبکه بانکی در پرداخت تسهیلات ازدواج 
به صورت چشــمگیری افزایش یافت به طوری که از ابتدای سال جاری تا 
تاریخ ۲۰    /۰۶    /۱4۰۲ تعداد تسهیلات پرداختی به میزان ۳۸۲.۳۳۵  فقره 
و به مبلغی بالغ بر 777.۱۸۵ میلیارد ریال است که  نسبت به بازه زمانی 

مشابه خود در سال ۱4۰۱ به میزان  ۲4 درصد افزایش داشته است.

تشکیل ۲۴۲ پرونده برای گران فروشی در 
حوزه خودرو

طبق اعلام رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
امســال ۲4۲ پرونده گرانفروشــی خودرو به ارزش ۱۲۲ میلیارد تومان به 
سازمان تعزیرات حکومتی ارسال شــده است. حسین فرهید زاده، رئیس 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد که سازمان 
حمایت از ابتدای امسال 777 هزار و ۸4۰ بازرسی انجام داده که در نتیجه 
آن ۱۱4 هــزار و ۳۵۲ پرونده بــه ارزش بیش از ۱7 هزار میلیارد تومان به 
سازمان تعزیراتی ارسال شده اســت. به گفته وی از این تعداد، ۲4۲ فقره 
پرونده مربوط به گران فروشی خودرو به ارزش بیش از ۱۱۲ میلیارد تومان 
بوده است.فرهیدزاده پیش از این هم گفته بود که اگر قرادادی بسته شده 
باشد یا فروشی اتفاق افتاده باشد که مغایر با قیمت های شورای رقابت باشد، 
گران فروشی است. در این صورت پرونده تشکیل و بعد از طی مراحل اداری، 
برای ســازمان تعزیرات حکومتی ارسال می شود.در ماه های گذشته و بعد 
از افزایش قیمت خودروهای مونتاژی، برخی شــرکت ها از مشتریان مبالغ 
زیادی را مطالبه و حتی هزینه های گرفته شــده را پس نمی دهند که این 

موضوع منجر به اعتراض خریداران شده بود.

معاون وزیر جهادکشاورزی اعلام کرد؛

ارتقاء رتبه جهانی ایران در تولید تخم مرغ
هر سال روز جهانی تخم مرغ هم زمان با دیگر کشورها با مشارکت بخش 
خصوصی و حمایت دولت برگزار می شود، تولید این محصول غذایی تا پایان 
ســال به میزان یک میلیون و ۳۰۰ هزار تــن، ایران را به رتبه نهم جهانی 

ارتقا خواهد داد.
محمد ابراهیم حســن نژاد، معــاون امور تولیدات دامــی وزارت جهاد 
کشــاورزی در همایش »روز جهانی تخم مرغ و تجلیل از پیشکســوتان و 
مرغــداران نمونه صنعت مرغ تخم گذار«، گفت: اهمیت تولید تخم مرغ در 
کشــورها، علاوه بر ارزش غذایی به لحاظ قیمــت در تامین آن برای آحاد 
جامعه دارای اهمیت است. وی ادامه داد: در کشور ما توسعه زنجیره صنعت 
طیور اعم از گوشتی و تخم گذار با همت سرمایه گذاران و حمایت دولت اعم 
از گوشــتی و تخم گذار شکل گرفته است و با توجه به جمعیت کشورمان 
تامین نیاز داخل با واردات امکان پذیر نیست و باید این نیاز با تولید داخل 
تامین شود. معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با تاکید بر این 
که توان بالقوه تولید تخم مرغ تجاری ۱.۶ میلیون تن در سال است، تصریح 
کرد: رکورد تولید تخم مرغ در کشــور در سال جاری با تحقق ۱.۳ میلیون 

تن شکسته خواهد شد.
وی با تاکید بر این که نوســان در صنعت طیور جزو ماهیت آن اســت، 
گفت: در مواجهه با نوسان تولید، با برنامه ریزی متناسب در مقاطع مختلف 
سال و پیش بینی نوسان مصرف می توان بازار را تنظیم کرد و ایجاد زنجیره 

تولید یکی از راهکارها است که به اقتصادی شدن تولید می انجامد.

سرمقاله
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رئیس صندوق توسعه ملی عنوان کرد؛

راهکار دریافت طلب ۱۰۰ میلیارد دلاری صندوق از دولت
رئیس صندوق توسعه ملی گفت: طی 
ســال های گذشــته حدود ۱۰۰ میلیارد 
دلار طلب ما از دولت ها انباشته شده که 
پیشــنهاد دادیم از طریق سرمایه گذاری 
این  پروژه های مختلف  غیرمداخله ای در 

طلب را دریافت کنیم.
مهدی غضنفری در نشســتی خبری 
اظهــار کرد: صندوق توســعه ملی هدف 
گذاری کرده تا حدود دو درصد از رشــد 
اقتصادی هشــت درصد کشور را برعهده 

بگیرد.
وی افزود: صندوق توســعه ملی ۱۰۰ 
میلیارد دلار از دولت طلب دارد که مربوط 
به صرفاً مربوط به دولت سیزدهم نیست و 
در طول دولت های گذشته تاکنون ایجاد 
شده است ما پیشنهاد دادیم تا طلب خود 
را از طریق سرمایه گذاری در میادین نفت 

و گاز بگیریم.
غضنفــری تصریــح کــرد: از مــدل 
ســرمایه گذاری غیرمداخلــه ای صندوق 
توسعه ملی رونمایی می شود. در قالب این 
طرح ما قرار نیســت بنگاه داری کنیم و 
سرمایه گذاری را از طریق بخش خصوصی 
پیش می بریم تا مطمئن باشــیم پولمان 

برمی گردد.
غضنفری خاطرنشان کرد: در ۱۰ سال 
گذشــته 4۶ طرح نیروگاهی با ظرفیت 
۶۰۰۰ مــگاوات از طریــق تامین مالی 
صندوق توسعه ملی به میزان ۳.7 میلیارد 
دلار به شبکه برقی کشور اتصال پیدا کرد 
امــا تنها ۱۰۰ میلیــون دلار از این مبلغ 
برگشــت خورده و تاکنــون ۱.۱ میلیارد 
دلار معوق شده است. این عدم بازگشت 
منابع ما باعث می شود نتوانیم به طرح ها 
و پروژه های آینده وام بدهیم و طرح های 
توسعه ای در کشور دچار مشکل می شود.

رئیس صندوق توســعه ملــی با بیان 
اینکه در بخش نفت و گاز نیز ۱۰ میلیارد 
دلار مطالبات معوق داریم، گفت: صندوق 
توســعه ملی به طور کلــی از ۳۶4 طرح 
پشتیبانی مالی کرده که ۳۶ میلیارد دلار 
از منابع به بخش های خصوصی و عمومی 
غیردولتــی اختصاص یافتــه و تنها پنج 
میلیارد دلار از این رقم بازپرداخت شده و 
۱۳.۳ میلیارد دلار معوق شده است. عدم 
بازپرداخت منابع صندوق یعنی ناترازی در 
همه بخش های برق گاز پتروشیمی نفت و 

دیگر پروژه های کشور.

وی بیان کرد: با ایــن وجود صندوق 
توسعه ملی پرداخت تسهیلات را تعطیل 
نمی کنــد. اخیراً با حضــور مخبر معاون 
اول رئیــس جمهور تعهــد دادیم که دو 
میلیــارد دلار بــرای نیروگاه های تجدید 
پذیر تسهیلات بدهیم که خوشبختانه این 
نیروگاه ها در بازپرداخت تسهیلات نسبت 
به نیروگاه های فسیلی بازپرداخت خیلی 

بهتری داشتند.
غضنفــری حــوزه جدیــد دیگــر را 
سرمایه گذاری غیر مداخله ای تحت عنوان 
)I-Hope( به مبلــغ ۱.۵ میلیارد دلار 
عنــوان کرد و گفت: ایــن طرح ها عموماً 
توســط بخش خصوصی اجرا می شــود. 
تعــداد زیادی شــرکت بخش خصوصی 
هستند که توانایی انجام این کار را دارند. 
در این پروژه ها ۵۰ میلیارد دلار طرح در 
نظر گرفته شــده که ۲۳ میلیارد دلار آن 

توسط صندوق تامین مالی می شود.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی 
اعلام کرد که در دولت سیزدهم توانستیم 
پنــج میلیارد دلار از منابــع خود را پس 

بگیریم.
وی یادآور شــد: صندوق توسعه ملی 

با تضمین شــرکت نفت در بخش نفت و 
گاز به ۵۶ پروژه تسهیلات پرداخت کرده 
که حدود ۱۶.۵ میلیارد دلار تســهیلات 
مربوط به ایــن طرح ها بوده اما فقط ۱.۲ 

میلیون دلار آن بازپرداخت شــده و ۱۰ 
میلیــارد دلار تا کنون از این محل معوق 
شده اســت. البته همان طور که گفتم ما 
قرار نیســت تســهیلات دهی را متوقف 

کنیم و هم چنان بــه طرح های زیر ۱۰۰ 
میلیون دلار تسهیلات می دهیم. اما برای 
طرح های بزرگ تر به صورت سرمایه گذاری 

غیرمداخله ای عمل خواهیم کرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

تهیه طرح احداث پل راه آهن در منطقه 
کلاله-آغبند توسط ایران و آذربایجان

معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمــل و نقل گفت: پروتکل های ســاخت پل مرزی اتومبیــل رو و پل راه آهن 
در منطقــه کلاله-آغبند بر روی رودخانــه ارس به امضای معاونین وزیر ایران و 
آذربایجان رســید و مقرر شد طرح احداث این دو پل در کارگروه فنی-اجرایی و 

اقتصادی دو کشور تهیه شود.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، 
خیراله خادمی مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل و معاون 
وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به برگزاری نشست روسای کمیسیون مشترک 
ایران و کشــور جمهوری آذربایجان گفت: این نشست با حضور مهرداد بذرپاش 
وزیر راه و شهرسازی و رییس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و آذربایجان و 
شــاهین مصطفی یف معاون نخست وزیر آذربایجان به منظور بررسی و پیگیری 
موضوعات مندرج در آخرین تفاهم نامه کمیسیون مشترک دو کشور برگزار شد. 
وی بررسی پیشــرفت مصوبات جلسه مشترک روسای کمیسیون دو کشور که 
تابستان سال جاری در آستارای ایران برگزار شد را از مسائل مطرح شده در این 

جلسه اعلام کرد.
خادمی همچنین از مبادله پروتکل ســاخت پل مــرزی اتومبیل رو بر روی 
رودخانه ارس میان دو کشور خبر داد و گفت: احداث این پل در منطقه کلاله-

آغبند به امضای طرفین رسید و در این سفر عملیات اجرایی آن آغاز شد.
مدیرعامل شرکت ساخت وتوسعه همچنین همکاری دو کشور در ساخت پل 
راه آهن بر روی رودخانه ارس را از دیگر دستاوردهای این سفر اعلام کرد و افزود: 
احــداث پل ریلی برای عبور راه آهن جمهــوری آذربایجان از خاک ایران نیز به 
امضای طرفین رسید که بر اساس آن، پلی برای عبور خط آهن بر روی رود ارس 
با سرمایه گذاری طرف آذربایجانی احداث خواهد شد. وی افزود: این پل به موازات 
پل اتومبیل رو احداث می شود. خادمی ادامه داد: در این دیدار مقرر شد حداکثر 
تا یک ماه آینده طرح احداث این دو پل در کارگروه فنی-اجرایی و اقتصادی دو 

کشور تهیه شود و به تصویب طرفین برای اجرا برسد.

مشاور رئیس جمهور و رئیس موسســه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و 
برنامه ریزی گفت: بر اســاس گزارش بانک مرکزی اضافه برداشت بانک ها در 
مرداد امســال ۶۱.۹ هزار میلیارد تومان کاهش پیداکرده، اما در کنار کنترل 
نقدینگی توجه به تأمین نیازهای بخش تولید برای جلوگیری از رکود اقتصادی 

مورد تأکید دولت است.
محمدهادی زاهدی وفا در دومین نشست کارگروه پولی و بانکی با اشاره به 
اهمیت اجرای سیاســت های جامع پولی اظهار کرد: در کنار کنترل نقدینگی 
و کنترل اضافه برداشت بانک ها باید به جلوگیری از رکود اقتصادی و نیازهای 

پولی بخش تولید هم توجه داشت.
مشاور رئیس جمهور افزود: با توجه به شعار سال در ابتدای سال، برنامه ای 
بعد از تصویب در ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت از ســوی رئیس جمهور به 
دستگاه های مختلف ابلاغ شد، دربند اول این برنامه کنترل نقدینگی، پایه پولی 

به بانک مرکزی سپرده شده است.
وی با بیان اینکه براین اســاس بانک مرکزی رسیدن رشد نقدینگی به ۲۵ 
درصد را هدف گذاری کرده اســت، افزود: بر اســاس اعلام بانک مرکزی رشد 
نقدینگی در پایان مرداد امســال ۸.۱ درصد که اگر این نسبت پنج ماهه را در 

نظر بگیرم بانک مرکزی از هدف گذاری خود پیش تر رفته است.
زاهدی وفا با اشاره اینکه نرخ رشد نقدینگی یک ساله منتهی به مرداد امسال 
به ۲۶.۹ درصد رسیده است؛ گفت: بر اساس اعلام بانک مرکزی اضافه برداشت 
بانک ها در خرداد امســال نسبت به اردیبهشــت ۶۱.۹ هزار میلیارد تومان و 
فروردین نسبت به اسفند سال گذشته ۱۰ هزار میلیارد تومان کاهش پیداکرده 

است.
رئیس موسســه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی تأکید کرد: 

سیاســت کنترل مقداری ترازنامه بانک ها نیاز به سیاست های تکمیلی دارد تا 
کاهش توان تسهیلات دهی بانک ها به رکود اقتصادی منجر نشود.

در این نشســت که با حضور کارشناسان، اساتید دانشگاه، فعالان بازار پول 
برگزار شد، مواردی ازجمله ضرورت ادامه ثبات بازار ارز، توجه به کفایت سرمایه 
بانک ها، تراز شــدن بودجه دولت و کاهش تســهیلات تکلیفی بانک ها برای 

موفقیت اهداف کنترل نرخ تورم دولت مورد تأکید قرار گرفت.

وزارت اقتصاد تأکید کرد: امســال ســه موسسه اعتباری و یک بانک خصوصی 
منحل خواهند شــد. مدتی پیش موسسه اعتباری توسعه منحل و فرایند تصفیه 
آن آغاز شد و تا پایان سال دو موسسه و یک بانک این فرایند را طی خواهند کرد.

به گزارش  سرزمین پویا ، روابط عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی توضیح 
داد که سیاست تثبیت به معنای میخکوب کردن قیمت ها نیست. تثبیت به دنبال 

حذف شوک ها و ثبات بخشی به تحولات اقتصاد کلان است. 
سیاســت های دولت کاملا در جهت کنترل تورم طراحی و تنظیم شده است. 

یکی از مهمترین اصلاحات نهادی در اقتصاد ایران قطعا اصلاح نهاد بانک مرکزی 
است و در همین راستا طرح قانون بانک مرکزی که با همکاری و تعامل بین دولت 
و مجلس تدوین شده است یکی از شاه کلیدهای اصلاحات اقتصادی در حوزه پولی 

و بانکی خواهد بود.
علاوه بر این، در متن لایحه برنامه هفتم توسعه به صورت مشخص به اصلاحات 
در نظام بانکی، نظام بودجه ریزی و صندوق های بازنشســتگی پرداخته شــده و  
خوشــبختانه در حوزه اصلاحات بودجه ریــزی و بانکی، عمده احکام مورد نیاز به 
تایید کمیسیون تلفیق مجلس رسیده است. هر چند که در کمیسیون تلفیق موارد 
جدیدی به متن لایحه اضافه شده که برخی از آنها مورد تایید دولت نیست و دولت 
تلاش می کند در تعامل با مجلس محترم، در این موارد بازنگری شود. دولت برای 
اصلاحــات در حوزه بانکی منتظر لایحه برنامه هفتم توســعه و طرح قانون بانک 
مرکزی نمانده است. با اخذ مجوزهای لازم از شورای هماهنگی سران قوا، اختیارات 
خوبی برای ســاماندهی نظام بانکی به بانک مرکزی و دولت داده شــده است و در 
همین راستا، امسال سه موسسه اعتباری و یک بانک خصوصی منحل خواهند شد. 
مدتی پیش موسسه اعتباری توسعه منحل و فرایند تصفیه آن آغاز شد و تا پایان 

سال دو موسسه و یک بانک این فرایند را طی خواهند کرد.
در برنامه هفتم توســعه، بدهی دولت به بانک ها، تعیین تکلیف خواهد شــد 
بــه طوری که بدهی های دولت به بانک ها به اوراق تبدیل شــده و در بازه زمانی 
مشخص ۵ ساله تسویه خواهد شد. این اقدام تاثیر بسیار عمیقی بر اصلاح ناترازی 
بانک های دولت خواهد داشت.  همچنین با اختیارات و وظایفی که در قالب برنامه 
هفتم توسعه و قانون بانک مرکزی برای بانک مرکزی تعیین شده است، بانک های 

ناتراز در مسیر تعیین تکلیف قرار می گیرند.

مشاور رئیس جمهور:

اضافه برداشت بانک ها ۶۱ هزار میلیارد تومان کم شد

کارشناسان بازار سرمایه معتقدند، تغییر نرخ بهره بین بانکی 
برای بازار سرمایه مهم است و می تواند به صورت روانی و فیزیکی 

بر معاملات تاثیر داشته باشد.
آمارهای بانک مرکزی نشان می  دهد که نرخ بهره بین بانکی 
طی هفته منتهی به ۱۲ مهرماه با کاهش روبرو شــده است. این 
نرخ در بازار بین بانکی در حال حاضر به ۲۳.7۵ درصد رســیده 

است.
نرخ بهره بین بانکی در پایان هفته منتهی به ۵ اردیبهشت ماه 
با رکوردشکنی ۱۰ سال به ۲۳.۸۰ درصد افزایش یافته بود. این 
نرخ در پایان هفته منتهی به ۲۹ شــهریور ماه به ۲۳.۶۹ درصد 
رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۲ شهریورماه 
نیز با افزایش 7 صدم درصدی به ۲۳.۶۲ درصد افزایش یافته بود. 
این نرخ طی هفته منتهی به ۱۵ شهریورماه با کاهش به ۲۳.۵۵ 
درصد رسیده بود. نرخ سود در هفته منتهی به ۸ شهریورماه نیز 
با کاهش ۲ صدم درصدی به ۲۳.۵7 درصد رسیده بود. این نرخ 
طی هفته متهی به ۱ شــهریورماه بــا افزایش به ۲۳.۵۹ درصد 

رسیده بود.
بانک مرکزی سال گذشــته در واکنش به افزایش نرخ سود 
بین بانکی، کریدور این نرخ را که پیش از این از ۱4 تا ۲۲ درصد 
بود، به ۱7 تا ۲4 درصد افزایش داد، نرخ بهره بین بانکی بار دیگر 
به سقف کریدور جدید خود نزدیک می شود و باید دید که بانک 

مرکزی اجازه شکسته شدن این سقف را خواهد داد یا خیر.
* جهت دهی نرخ بهره بیــن بانکی به بازارهای مالی

ســود بین بانکی که به  عنوان یکی از انواع نرخ  های بهره 
در بازار پول به نرخ  های ســود یا بهره در سایر بازارها جهت 
می دهد. در واقع این نرخ قیمت ذخایر بانک هاست؛ زمانی که 
بانک  ها در پایان دوره مالی کوتاه  مدت اعم از روزانه یا هفتگی 
دچار کســری ذخایر می شوند، از سایر بانک  ها در بازار بین 

بانکی یا از بانک مرکزی استقراض می کنند.
طی ماه های گذشــته روند افزایشی نرخ بهره با واکنش های 

منفی از سوی کارشناسان بورســی مواجه شده است، اما بانک 
مرکزی در این زمینه بر کنترل استقراض بانک ها از یکدیگر و از 

بانک مرکزی برای کنترل رشد نقدینگی تاکید دارد.
* تاثیر نرخ بهره بین بانکی بر بازار سرمایه

کارشناسان بازار سرمایه معتقدند، برای حمایت از بورس، نرخ 
بهره بین بانکی باید بدون تغییر و نوسان باشد. در عمل نرخ بهره 
بین بانکی تاثیر مســتقیمی روی بورس ندارد؛ اما این نرخ می 
 تواند به طور غیرمســتقیم وضعیت بازار را تغییر دهد. به نحوی 
که با اثرگذاری بر روند تولید و بهره  مندی شرکت ها از تسهیلات 
بانکــی، عملکرد آنها را تحت تاثیر قرار خواهد داد. روندی که در 
نهایت اثر خود را در معاملات سهام شرکت  ها نیز آشکار می  کند.

از سوی دیگر، اما برخی معتقدند، افزایش نرخ بهره بین بانکی 
به نفع اقتصاد است. چرا که با کاهش نرخ بهره بین بانکی میزان 
پول  پاشــی نیز افزایش می یابد و این یعنی افزایش تورم کشور 
اســت. در همین حال از آنجا که افزایش نقدینگی، اصلی  ترین 

موتور محرک رشد تورم به شمار می رود.
بانــک مرکزی بارها بر کنتــرل نقدینگی جهت کاهش تورم 
تاکید کرده است. با این وجود، به نظر می  رسد که سیاست های 
بانک مرکزی در حال کنترل نقدینگی است و افزایش مکرر نرخ 
بهره بیــن بانکی جهت کاهش اســتقراض از این بانک صورت 

می گیرد.
* نرخ بهره بین بانکی به صورت مستقیم بر بورس تاثیر 

ندارد
مجتبی دانشــی، کارشناس بازار سرمایه گفت: نرخ بهره بین 
بانکی یکی از ابزارهای مهم برای کنترل تورم است و افزایش آن 

می تواند اثر مثبتی در کاهش نرخ تورم داشته باشد.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: نرخ بهره بین بانکی 
مستقیم بر بازار سرمایه اثرگذار نیست. نرخ بهره بین بانکی، یک 
نرخ شبانه ای اســت که بانک  ها به یکدیگر قرض می دهند و به 

نوعی نرخ استقراض بین بانکی است که تسویه می شود.

وی افزود: نرخ بهره و ســود سپرده هایی که ما می  شناسیم و 
تاثیر مســتقیم بر بازار سرمایه دارد با این نرخ فرق دارد، اما این 
نرخ بی  معنی نیست و افزایش این نرخ نشان می دهد، بانک ها در 
جذب نقدینگی موفق نبوده اند و ممکن است نرخ سود سپرده ها 

و تسهیلات نیز تغییر کند.
دانشــی تاکید کرد: با افزایش نرخ بهره بین بانکی، می توانیم 
انتظار رکود در بازارهای موازی را داشــته باشــیم. به طور کلی 
افزایش نرخ بهره بین بانکی بیشتر تاثیر روانی روی بازار سرمایه 

دارد.
* تاثیر نرخ سود بانکی بر بازار سرمایه

اگر بانک مرکزی نرخ سود سپرده های بانکی را افزایش دهد، 
تعمداً رشــد اقتصادی را کند کرده اســت. در مقابل اگر بانک 
مرکزی به شکل مســتمر نرخ سود سپرده های بانکی را کاهش 

دهد، تعمداً به دنبال ســرعت بخشیدن به رشد اقتصادی است. 
این تغییر، تاثیر شــدیدی بر بازار بورس و ســهام دارد، چراکه 
کاهش رشد اقتصادی منجر به کاهش رشد سودآوری و درنتیجه 

قیمت های پایین تر سهام می شود.
از طرف دیگر، افزایش نرخ بهره باعث می  شــود افراد دارای 
ســرمایه، دارایی  های خــود را به بانک منتقل کننــد تا از این 
طریق سود بیشتری دریافت کنند و این باعث کاهش نقدینگی 
در بورس و رکود در بازار ســهام می شــود. با افزایش نرخ سود، 
نقدینگی را از بانک ها به سمت بازارهایی نظیر بازار بورس هدایت 

می کند.
* تفاوت نرخ بهره بانکی و بین بانکی

دولــت و بانک مرکزی بــرای ایجاد تعادل در ســطح کلان 
اقتصادی تصمیماتی در قالب سیاست های پولی و مالی می گیرند. 

سیاست مالی توسط دولت و سیاست پولی توسط بانک مرکزی 
برنامه ریزی و اجرا می شود.

دولت و بانــک مرکزی با ابزارهایی کــه در اختیار دارند، در 
شرایط رکود و تورم تصمیماتی اخذ می کنند که منجر به افزایش 

یا کاهش تقاضا و عرضه پول می شود.
نرخ بهره بانکی یکی از ابزارهــای بانک مرکزی برای اجرای 
سیاست  های پولی است. بانک مرکزی میزان این نرخ را مشخص 
و به بانک  ها اعلام می کند. این نرخ بهره همان سودی است که 
مردم بابت دریافت تسهیلات باید پرداخت کنند. در مقابل، زمانی 
که مردم در بانک ســپرده گذاری می کننــد، در ازای در اختیار 
گذاشتن سرمایه خود سودی دریافت می کنند. در اینجا بانک به 

مردم سود پرداخت می کند.
نرخ بهره بانکی و بین بانکی هر دو هزینه استقراض وام است؛ 
با این تفاوت که نرخ بهره بین بانکی زمانی اعمال می شــود که 

بانک  ها از یکدیگر وام می گیرند.
* چرا بانک ها از یکدیگر وام می گیرند؟

بانک هــا فقط به مردم وام نمی  دهند، بلکه در کوتاه مدت به 
یکدیگر نیز وام مــی  دهند. به نرخ این وام، نرخ بهره بین بانکی 
می گویند. نرخ این وام هم توسط بانک مرکزی مشخص می شود.

دلیل وام گیری بانک هــا از یکدیگر تعادل در ایجاد نقدینگی 
است. طبق قانون، بانک  ها موظف به نگهداری از میزان مشخصی 
موجودی نقد در بانک  ها هستند که به آن ذخیره اجباری گفته 
می شــود. بانک ها باید هر روز حساب خود را کنترل و به تعادل 
برسانند که ممکن است در کوتاه  مدت با کمبود یا مازاد نقدینگی 

مواجه شوند.
بانک هایی که با کســری نقدینگی مواجه می شوند، به جای 
مراجعه به بانک مرکزی از بانک  های دیگر اســتقراض می  کنند. 
مدت زمان این استقراض از یک روز تا یک هفته می  تواند متغیر 
باشــد. این نرخ به نام های دیگری همچون نرخ شبانه و نرخ یک 

شبه هم شناخته می شود.

تغییرات نرخ بهره بین بانکی دلیل افزایش نوسان در بورس نیست

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد؛ دسترسی ۵۰۰۰ روستای جدید به اینترنت طی ۲۵ ماه
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بیش از ۵۰۰۰ روســتای جدید در ۲۵ ماه گذشــته به اینترنت پرســرعت به شبکه ارتباطی کشور متصل شده اند. عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با انتشار پستی در یک شبکه اجتماعی داخلی اظهار کرد: »بنده و همکارانم خوشحالیم که با اتصال بیش از ۵۰۰۰ روستای جدید در ۲۵ ماه گذشته با اینترنت پرسرعت به شبکه ارتباطی 
کشور، انگیزه ها را برای ماندن در روستا و آبادانی آن بیشتر کرده ایم. امیدوارم تا پایان سال همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار طعم شیرین فناوری را تجربه کنند.« گفتنی است وی اواخر تابستان درباره 
اقدامات انجام شده طی دو سال گذشته در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات در استان سیستان و بلوچستان اعلام کرد که در این دو سال با اعتباری بالغ بر ۱۶۰۰ میلیارد تومان، ضمن ۱۲۰۰ کیلومتر 
فیبرکشی، بیش از 77۰ روستای جدید را در این استان به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پر سرعت متصل کردند.

وزارت اقتصاد:

تا پایان سال ۲ موسسه اعتباری و یک بانک منحل می شوند

خبر

خبر
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فرمانده انتظامی کل کشور  از برخورد 
با کله گنده های قاچاق کشــور خبر داد و 
در عین حال گفت: ما کولبر را قاچاقچی 
نمی دانیم و کولبر باید قانونمند در مسیر 
قانون باشــد و کالای قاچاق حمل نکند؛ 
کولبر باید آقای خودش باشــد نه بازیچه 
یک عده ســرمایه دار که با قاچاق کالا به 

اقتصاد کشور ضربه می زنند.
ســردار احمدرضــا رادان در همایش 
امنیت پایدار با مشــارکت اقوام مرزنشین 
که با حضور نمایندگان استان های مرزی 
و به صورت ویدئوکنفرانســی با فرماندهی 
مرزبانی آنها در محل ستاد مرزبانی فراجا 
برگزار شــد ، ضمن خیرمقدم به حاضران 
افزود: ایام ربیــع الاول و ایام وحدت را که 
پشت سر گذاشتیم تبریک عرض می کنم 
چراکه همه روزهایمان روز و هفته وحدت 

است.
* همواره در کنار مردم بوده ایم

این مقام ارشــد انتظامی افزود: امروز 
خاطرات چهل ساله ام مرور شد. خاطراتی 
که با بچه های اســتان های مرزی شروع 
شــد و در کنار هم بودیــم. در مرور همه 
این خاطرات این نکته وجود داشــت که 
ما همواره در کنار مــردم بوده ایم و مردم 
در کنــار ما بوده اند و هــم دوش هم، در 
همه عرصه های انقلاب اســلامی حضور 
داشــته ایم. وی با اشــاره به توطئه های 
دشــمن از آغاز انقلاب اسلامی ادامه داد: 
دشــمن در عرصه های مختلــف انقلاب 
همواره ســعی کــرده بــا اختلاف افکنی 
نقشه های شوم خود را عملی کند اما مردم 
و اقوام در کنار هم نقشه دشمنان را نقش 
بر آب کردند و چشــم رزمندگان شدند تا 

توطئه های دشمنان را خنثی کنند.
سردار رادان با اشــاره به رشادت های 
مرزنشــینان در ایام دفــاع مقدس گفت: 

مرزنشــینان خوزســتان، کردســتان و 
کرمانشــاه در ایــام جنــگ تحمیلی با 
رشــادت های خود در کنــار رزمندگان 
جنگیدند و مردم سیســتان و بلوچستان 
جزو اولین داوطلبــان حضور در جبهه ها 
بودند و هرچقدر دشــمن تلاش کرد تا با 
اختلاف افکنی جبهه مقاومت ما را سست 
کند اما باهمبســتگی اقوام مختلف این 
جبهه، مقاوم تر و همبســتگی آن بیشتر 
شد. همه اقوام همواره کنار هم ایستاده اند 
و هیچ قومی نداریم که در دفاع از کشور، 
حریم و حرم شهید نداده باشند. علی رغم 
همه اختلاف افکنی های دشمن اما شیعه 
و ســنی در تمامی نوار مرزی برای حفظ 

خاک این مرزوبوم در کنار هم ایستادند.
* اختلاف افکنی حربه دشمن

فرمانده کل انتظامی کشــور با تأکید 
بر ادامه دشمنی دشمنان انقلاب اسلامی 
افــزود: دشــمن همچنان تــلاش دارد 
میان اقوام ایرانــی اختلاف بیندازد و این 
همبســتگی را از بین ببــرد. فکر نکنید 
دشمنی دشــمنان تمام شده است چراکه 
خاصیت دشــمن، دشمنی است خاصیت 
دشمن کاشــت تخم نفاق است، خاصیت 
دشــمن از هجمه و از هیــچ، همه چی 
ساختن است . اما خاصیت جبهه انقلابی 
خنثی سازی توطئه های دشمنان، بصیرت 
افزایی و هوشمندی است و  باید به دنبال 
منشأ نور آن ســوی غبار و مه باشد منبع 
نوری که همان ولایت فقیه و مقام معظم 
رهبری اســت و همه ما ایشــان را قبول 
داریم و پشــت سر ایشــان هستیم و این 
همان هوشــمندی و بصیرتی اســت که 
عرض کردم. ارشدترین مقام انتظامی کل 
کشــور با اشــاره به برخی افراد که پشت 
تریبون های دشمن سخن می گویند، ادامه 
داد: اگر یک فردی پشــت تریبونی رفت 

و مطلبی را بیان کرد که باعث تشــویق 
دشــمن شد برده دشمن شده و حواسش 
نیست. اینجا اســت که فرق بین بصیر و 
غیربصیر روشــن می شود؛ اینجا است که 
یک نفر می تواند ره صدساله را در یک شب 
تبــاه کند. ســردار رادان افزود: دشــمن 
همواره تلاش کرده اســت قوای مسلح را 
از مردم و مردم را از قوای مسلح بگیرد اما 
امروز مردم همه قوای مسلح و قوای مسلح 
همه مردم، باهم و در کنار هم هســتند و 
هر اتفاقی هم که بیفتد باید در کنار هم و 
برای هم با بهترین روش ممکن حل شود.

فرمانده کل انتظامی کشور با اشاره به 
خط قرمز پلیس اظهار داشــت: تعرض به 
آرامش و امنیت مــردم جز خطوط قرمز 
پلیس اســت و اینجاست که برای تعرض 
بــه خط قرمز پلیــس و برای مــردم  از 
مرزی ترین شــهر تا عمق کشور پایتخت، 
اصفهان، شیراز و ...   خون می دهیم؛ برای 
برادری میان مردم و نیروهای مسلح خون 
خود را فدا می کنیم. در عرصه های مختلف 
انقلاب اســلامی همه خاطرشان هست از 
همه اقوام و مذاهب شیعه و سنی در کنار 
هــم نماز می خواندند و بعــد در کنار هم 
برای حفظ امنیت و آرامش می جنگیدند 
و هیچ گاه از این نعمت باهم بودن دســت 
نخواهیم کشید چراکه با خون جوانان این 
مرزوبــوم این تعهد و برادری  ثبت شــده 

است.
نه  هستند  فرصت  مرزنشینان   *

تهدید
وی در ادامه با اشــاره به نگاه ســلطه 
به مرزنشــین ادامه داد: به دوستان ابلاغ 
کرده ام که حتماً باید از جوانان بومی  در 
مرزبانی اســتفاده و کمک گرفته شود. در 
نگاه سلطه، مرزنشین را تحریم می کنند 
همان طور که دیدید در کشورهای دیگر با 

مرزنشینان چگونه برخورد می شود اما در 
نگاه انقلاب اسلامی مرزنشین فرصت است 
نه تهدید؛ باید از این ظرفیت استفاده کرد. 
در اوایل جنگ تحمیلی این مرزنشــینان 
بودند که در مقابل دشــمن ایســتادگی 
کردند در هر عرصه ای از انقلاب اســلامی 
هر جا که اتفاقی افتاده اســت این مردم 
منطقــه بوده اند که حضور داشــته اند. ما 
مرزنشین را مرزبان و مرزبان را در خدمت 
مرزنشــین می دانیم. نگاه ما این است که 
مرزنشین ما باید از مرز انتفاع ببرد وقتی 
سختی و حراست از مرز برای آن ها است 
منافع آن نیز باید برای آن ها باشــد اما به 
این شرط که مرزنشــین بازیچه صاحب 
سرمایه نشــود. ســردار رادان با اشاره به 
صحبت های خود در مراســم آتش زدن 
کالاهای قاچــاق افزود: چند روز پیش در 
مراسمی کالاهای قاچاق را آتش زدیم در 
همان مراسم تأکید کردم که امسال سال 

سختی برای قاچاقچیان خواهد بود اما ما 
کولبر را قاچاقچی نمی دانیم و کولبر باید 
قانونمند در مســیر قانون باشد و کالای 
قاچاق حمل نکند؛ کولبر باید آقای خودش 
باشد نه بازیچه یک عده سرمایه دار که با 
قاچاق کالا به اقتصاد کشور ضربه می زنند. 
فراجا در برنامه امســال خود در نظر دارد 
بــا کله گنده های قاچاق کشــور برخورد 
و چرخــه قاچاق را در کشــور کور کند و 
نیازمند کمک شما مرزنشینان در این امر 
مهم هســتیم و معتقدیم اگر طرحی در 
حمایت از مرزنشینان اجرا می شود منافع 
آن باید به مرزنشــین برسد و اگر کالایی 
توسط کولبر حمل می شود توسط خود او 

در بازارچه های مرزی عرضه شود.
فرمانده انتظامی کل کشــور در ادامه 
ضمن تأکیــد بر اعتماد به مرزنشــینان 
اظهار داشــت: ما آقایی مرزنشــینان را 
می خواهیــم؛ ما می گوییم کســی که در 

خط مقدم است عزیز ماست و باکسی که 
بخواهد عزت عزیز ما را از بین ببرد برخورد 
می کنیم و سرمایه اش را هم می سوزانیم 
تا در مقابل مرزنشین ما کرنش کند. شما 
مرزنشینان عزیز نیز باید کمک کنید تا به 
این هدف برسیم. براساس گزارش پایگاه 
خبری پلیــس، وی در پایان افزود:  ما دو 
چیز را باهم می خواهیم. تاریخ نشان داده 
است وقتی دشمنان از مرزها عبور کردند 
فرهنگ ما را به آتش کشیدند. ما وظیفه  
داریم که مرز را در قبال زشــتی ها حفظ 
کنیم. بهترین مرزبان ما مرزنشین است و 
باید باهم و در کنار هم و برای هم باشیم. 
ما ســران طوایف را قبول داریم ســران 
طوایف هم خودشان را قبول داشته باشند. 
مرزنشــین را قبول داریم مرزنشینان هم 
خودشــان را قبول داشته باشند. ما باهم 
برادریم و برادر در حــق برادر مهربانی و 

چشم طمع دشمن را کور می کند.

رییس کمیسیون حمل  و نقل شورای شهر عنوان کرد

پیش پرداخت بیش از مبلغ مقرر به 
تولیدکنندگان اتوبوس از سوی شهرداری تهران

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران گفت: بر اساس 
گزارشاتی که از سوی شهرداری به کمیسیون حمل و نقل شورای شهر ارسال شده، 
قراردادهای خرید اتوبوس با تولیدکنندگان منعقد شده و حتی پیش  پرداخت ها بیش 

از رقم مقرر هم صورت گرفته است.
سید جعفر تشکری هاشمی با اشاره به انعقاد قرارداد تأمین سه هزار دستگاه اتوبوس 
و مینی بوس برای پایتخت توسط شهرداری تهران و شرکت های سازنده، اظهار کرد: 
قرارداد ۵۰۰ مینی بوس، ۲ هزار و ۵۰۰ اتوبوس شامل ۵۰۰ تا یک هزار اتوبوس برقی 
با شرکت »عقاب افشان و آکیا« و دیگر تولیدکنندگان داخلی منعقد شده است. وی با 
بیان اینکه قراردادها در حال مطالعه است که هریک از شرکت ها با چه توانایی هایی در 
حال ساخت اتوبوس هستند، یادآور شد: آنچه که مسلم است، این است که برای اینکه 
از تسریع در ساخت اتوبوس ها اطمینان حاصل شود پیش پرداخت ها حتی بیش از رقم 
مقرر انجام و قراردادها منعقد شده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
اسلامی شــهر تهران با اعلام اینکه بر اساس گزارشات ارسال شده، عملیات ساخت 
اتوبوس ها در شرکت های طرف قرارداد آغاز شده است، تصریح کرد: انتظار می رود در 
چند ماه پایانی سال بخش اعظمی از قراردادها عملیاتی شود. بر اساس گزارش سایت 
شهر، وی در پایان خاطرنشان کرد: اورهال اتوبوس ها نیز در جریان است و هرچند هنوز 
به عدد مطلوب نرسیده، اما می دانیم که با چند شرکت قرارداد منعقد شده و اتوبوس ها 
برای بازســازی به این شرکت ها تحویل داده شده اند و هم اکنون تعمیرات به ویژه در 

سطح ۲ در حال انجام است.

معاون درمان وزارت بهداشت اعلام کرد

 توزیع ۴۰۰۰ متخصص و فوق تخصص 
در کشور تا پایان مهرماه

معاون درمان وزارت بهداشــت از توزیع حدود 4۰۰۰ پزشــک متخصص و فوق 
تخصص در کشــور تا پایان مهر ماه خبر داد و گفــت: مناطق محروم دراولویت این 

برنامه قرار دارند.
دکتر سعید کریمی در جریان سفر یکروزه به استان لرستان ضمن بازدید از مراکز 
درمانی خرم آباد و بروجرد، در مورد تامین نیروهای پزشکی تخصصی و فوق تخصصی 
بیان داشت: تا پایان مهر امسال بنا داریم که حدود  4۰۰۰ پزشک متخصص و فوق 
تخصص در کشــور توزیع کنیم که مناطق محروم در اولویت قرار دارند و ســهمیه 
هر دانشــگاه تا آخر ماه مهر مشخص خواهد شد. کریمی درباره توسعه مراکز درمان 
ناباروری و بیمه این خدمت درمانی گفت: در گذشته بیماران بستری ناباروری تحت 
پوشش بیمه ای نبودند،  اما در دولت سیزدهم پوشش ۹۰درصدی خدمات برقرار شده 
و بیماران ســرپایی نشان دار نیز به همین میزان تحت پوشش قرار دارند. بنابر اعلام 
وزارت بهداشت، کریمی افزود: در زمینه افزایش تخت های آی سی یو و پی آی سی 
یو، رشد چشمگیری در دولت سیزدهم داشته ایم که تخت های پی آی سی یو مراکز 
درمانی ما از تعداد ۵۰۰ تخت به دو برابر رسیده است. تخت های پی آی سی یو بروجرد 

نیز در این جریان افزایش یافت.

اعضای شورای شــهر تهران طرحی را مصوب 
کردند که براساس آن »روز تهران« به عنوان روز 
پایتخت ایران اســلامی پس از موافقت شــورای 
فرهنگ عمومی کشــور در تقویم ملی کشور قرار 

می گیرد.
اعضای شــورای شــهر تهران روز گذشــته 
اصلاحیــه تبصره مــاده واحده مصوبــه »روز 
تهران« را روی میز بررســی خــود قرار دادند و 
نرگس معدنی پور رئیس کمیســیون فرهنگی و 
اجتماعی شورای شــهر تهران در خصوص این 
اصلاحیه گفت: مرداد امســال جلسات مختلفی 
را برای پیش بینی برنامه های هفته تهران برگزار 
کردیم که در این راستا برگزاری جشنواره اقوام، 
برپایی خیابــان ورزش و برنامه های حول محور 
تهران بدون زباله انتخاب شــد که در حال اجرا 
اســت. وی با بیان این کــه در نظر داریم در پی 

تصویب پیشــنهاد انتخاب روزی برای تهران در 
تقویم ملی شاهد برگزاری برنامه های اثرگذارتر 
باشیم، تصریح کرد: در چهارم مهرماه دو فوریت 
طرح مذکور برای پیشــنهاد به شورای فرهنگ 
عمومی کشــور برای تعییــن روزی برای تهران 
در تقویم ملی در دســتور کار قــرار گرفت که 
براساس تبصره های این مصوبه شهرداری تهران 
می بایســت نســبت به پیگیری ثبت روز تهران 
به عنوان روز پایتخت ایران اســلامی در تقویم 
سالیانه از شــورای فرهنگ عمومی کشور اقدام 

کند. 
عضو شورای شهر تهران اضافه کرد: همچنین 
شهرداری باید نســبت به ایجاد دبیرخانه آن به 
منظور سیاست گذاری و برنامه  ریزی هماهنگ 
برای تشــکیل شــورای سیاســت گذاری »روز 
تهران» اقدام کند.  شــورای سیاســت گذاری 

روز تهران باید ضمن بررســی، تصویب و ابلاغ 
دســتورالعمل ها، شــیوه نامه هایی را بــرای روز 
تهران و برنامه های سالیانه این روز انجام دهد تا 
الگوســازی و معرفی تهران در سطح ملی و بین 

المللی انجام شود.
اعضای شورای شهر تهران پس از بیان نظرات 
خــود اصلاح تبصــره ماده واحــده مصوبه »روز 
تهــران«، روز پایتخت ایران اســلامی را با رأی 

موافق خود به تصویب رساندند.
گفتنی اســت، پیش از این در ادوار گذشــته 
شورای شهر تهران روز چهاردهم مهرماه به عنوان 
روز تهران انتخاب شده بود اما این نامگذاری تنها 
در تقویــم شــهرداری تهران بود و حــالا با این 
مصوبه شورای شــهر تهران، شهرداری تهران را 
ملزم کرده که نسبت به پیگیری قرارگیری »روز 

تهران« در تقویم ملی اقدام کند.

وزیر آموزش و پرورش وی تربیت دانش آموز بانشاط 
و امیــدوار را از محورهای مهم ســند تحول بنیادین 
توصیف کرد و گفت: ســه گانه منزل، مسجد و مدرسه 
نیز در ســند بسیار مورد توجه قرار گرفته است و امروز 
بسیاری مسائل جامعه باید از طریق دانش آموزان درست 

شود.
رضا مراد صحرایی عصر امروز در ادامه سفر یک روزه 
به استان مازندران، در جلسه شورای آموزش و پرورش 
این اســتان شرکت کرد. وزیر آموزش و پرورش در این 
جلسه که در اســتانداری مازندران برگزار شد، داشتن 
ایران قوی را منوط به تحقق مدرســه قوی دانســت و 
گفت: مدارس ما در جنگ شــناختی بــه میدان نبرد 
تبدیل شدند و دانش آموزان نیز در نوک پیکان حمله 

دشمنان قرار دارند.
وی تربیــت دانش آمــوز بانشــاط و امیــدوار را از 

محورهای مهم سند تحول بنیادین توصیف کرد و گفت: 
سه گانه منزل، مسجد و مدرسه نیز در سند بسیار مورد 
توجه قرار گرفته اســت و امروز بسیاری مسائل جامعه 
باید از طریق دانش آموزان درســت شــود و راه اصلاح 

منزل، اصلاح مدرسه است.
 وزیر آمــوزش و پرورش در ادامه گفت: برای دولت 
ســیزدهم، تربیت معلم در اولویت قــرار دارد نه تامین 
معلم و براین اساس مقرر شد تربیت معلم تقویت شود و 
تاکنون 7۰۰ هزار متر مربع به فضای مراکز تربیت اضافه 
کردیم اما برای احیای این موضوع نیازمند زمان هستیم.

وی با اشاره به وجود 7 هزار و ۲۰4 هکتار فضای 
اردوگاهــی در کشــور بر ضرورت نوســازی اردوگاه 
دانش آمــوزی بادله در مرکز اســتان مازندران تاکید 
کرد و گفت: برآورد هزینه برای این کار رقمی حدود  
۳۵ میلیارد تومان اســت و از این میزان ۱۰ میلیارد 

تومان را وزارت آمــوزش و پرورش پرداخت می کند 
و لازم اســت  باقی مانده مبلغ از محل اعتبار استانی 

تخصیص یابد.
وزیــر آمــوزش و پــرورش در ادامه با اشــاره به 
این که هنرستان های اســتان مازندران از توازن خوبی 
برخوردارنــد اما در زمینه تجهیزات نیازمند توجه ویژه 
هستند، اظهار کرد: لازم است هنرستان ها تقویت شوند 
تا نیروی ماهر تربیت کنند و فارغ التحصیلان هنرستانی 
این ظرفیت را دارند که حتــی با مدرک دیپلم جذب 
بازار کار شــوند. صحرایی به مولدسازی املاک آموزش 
و پرورش پرداخت و گفت: املاکی قابلیت مولدســازی 
دارد که دارای سند تک برگ باشد ضمن این که اماکن 
هبه ای و خیرساز مشمول این طرح نمی شوند و مهم تر 
از همه این است که هزینه اجرای طرح مولدسازی باید 

صرف مدرسه سازی شود.

شورای شهر تهران تصویب کرد؛

الزام شهرداری برای  پیگیری درج »روز تهران« در تقویم ملی کشور

رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
بر لــزوم برنامه ریزی بــرای تحقق 
تفکیک از مبداء پســماندهای تهران 

تأکید کرد.
مهدی چمران پیش از آغاز صحن 
علنی شورای اسلامی شهر تهران در 
جمع خبرنگاران در خصوص دستور 
جلسه شــورای شــهر تهران گفت: 
در ابتــدا باید به موضــوع مقاومت 
فلسطین و طوفان الاقصی که شروع 
شده اشاره کنیم. ان شاءالله طوفانی 
که آغاز شده پایه های عنکبوتی رژیم 
صهیونیستی را فرو می ریزد و دنیا از 

شر این رژیم کودک کش رها شود.
وی افزود: با توجه به اینکه امروز 
برنامه هایی  روز جهانی کودک است 
توســط معاونت اجتماعی شهرداری 
توضیحاتی  تنظیم شــده که  تهران 
در خصــوص آن ارائه خواهد شــد. 
همچنین در این جلســه اشاراتی به 
حوادث هفته گذشته نیز خواهد شد.

چمران ادامــه داد: امروز طرحی 
کــه در خصوص روز تهــران و ثبت 
آن در تقویم کشور داریم مورد بحث 

و بررســی قرار می گیرد. البته از روز 
برنامه هایی  اجتماعی  معاونت  جمعه 
را در خصوص روز تهران آماده کرده 
و در حــال اجراســت، امــا موضوع 
گنجانده شــدن ایــن روز در تقویم 
کشــور امروز مورد بررســی اعضای 
شــورای شــهر تهران قرار می گیرد 
که اگر این کار انجام شــود موفقیت 
خوبی برای مدیریت شــهری خواهد 
بود. رئیس شــورای شــهر تهران با 
تأکیــد بر اینکــه برنامه هــای ویژه 
روز تهــران کمرنگ نشــده، افزود: 
از روز جمعــه ایــن برنامه هــا آغاز 
شــده،  متاســفانه در دوره گذشته 
حرکت های خوبی در این حوزه دیده 
نشد، اما برای امسال جهت گنجاندن 
این روز در تقویم کشور طرحی آماده 
شده، همچنین امسال برای اولین بار 
فرمانداری تهران نیز به میدان آمده 
و در این حوزه اقدامات ویژه ای انجام 

خواهد شد.
مشکلات شهر  داد:  ادامه  چمران 
باید با مردم در میان گذاشــته شود. 
گرچه مردم مرتبا همه این مشکلات 

را حــس می کنند، اما بایــد به راه 
حل ها پرداخته شــود و وظیفه شورا 
و شهرداری این اســت که حداکثر 

تــلاش برای حــل این مشــکلات 
شــهید  بزرگراه  دهنــد.  انجــام  را 
بروجردی روز گذشــته افتتاح شد و 

در روزهای آینده شاهد بهره برداری 
از ایســتگاه های مترو خواهیم بود و 
اتوبــوس و واگن نیز  موضوع خرید 

از سوی شــهرداری تهران با جدیت 
دنبال می شود.

وی افــزود: هفته گذشــته مبالغ 
خرید واگن ها که پس از سال ها حل 
و فصل شــد و به بانک های مد نظر 
ارسال شــد و کار ساخت واگن های 
مترو آغــاز شــد و در حداقل زمان 
ممکــن یعنی ۱4 ماه شــاهد ورود 
واگن ها به کشــور خواهیم بود تا با 
توســعه حمل و نقل عمومی بتوانیم 
از مــردم بخواهیم که از خودروهای 
شــخصی اســتفاده نکنند و از این 
طریق نسبت به کاهش آلودگی هوا 

و ترافیک نیز اقدام کنیم.
به ســوالی  پاســخ  چمــران در 
درباره صحبت های وزیر کشــور در 
خصوص تفکیک از مبــدا و معرفی 
شــهرداری هایی که نســبت به این 
کار اقدام نکنند به دســتگاه قضایی 
گفت: وزیر کشــور به درســتی این 
صحبت را مطرح کرده اند و تفکیک 
از مبدا باید انجام شــود ولی تهران 
از شــهرهای کوچک شــمال  یکی 
کشور نیست که سریعا این کار انجام 

شود و نیازمند برنامه ریزی است که 
قطعا این کار توسط شهرداری تهران 
دنبال می شــود. ما نیز از گفته های 

وزیر کشور استقبال می کنیم.
وی در خصوص ساخت ورزشگاه 
جدیــد در نزدیکــی شــهر آفتاب 
گفت: هنوز جایی برای ســاخت این 
ورزشــگاه مشخص نشــده است اما 
شهرداری در جایی که می تواند قطعا 
برای ســاخت ورزشگاه جدید کمک 

خواهد کرد.
نمایشــگاه های  مجموعــه   *
بین المللی یک دولت خودمختار است

مهدی چمران همچنین در یکصد 
و هشــتاد و یکمیــن جلســه علنی 
شــورای شــهر تهران پس از تذکر 
برخــی از اعضا در خصوص برگزاری 
نمایشــگاه در محل نمایشــگاه های 
بین المللــی تهران )ســئول( و لزوم 
انتقال نمایشــگاه ها به محل شــهر 
آفتاب گفت: آنطور که من برداشــت 
نمایشــگاه های  مجموعه  می کنــم 
بین المللــی یک دولــت خودمختار 
است و سر خود را پایین انداختند و 

نمی بینند که مردم چه وضعی دارند 
و چه مشکلاتی را متحمل می شوند 
و متاســفانه کســی هــم نمی تواند 

چیزی به آنها بگوید.
 وی افزود: در این مدت دادستان، 
رئیس سازمان بازرسی و ... نامه هایی 
را به این مجموعه ارســال کردند اما 
آنهــا توجهی نکردنــد و کار خود را 
انجام دادند. رئیس شــورای اسلامی 
شــهر تهران تاکید کــرد: بر همین 
اساس لازم است برابر بند ۲۰ قانون 
باید آنجا را به عنوان  شــهرداری ها 
مشــاغل مزاحــم ببندیــم و زنجیر 
بکشــیم. یکبــار خاکروبــه در آنجا 
ریختیم که موجب شد رئیس جمهور 
وقت آمدند و نشستند و تصمیماتی 
گرفتند. لذا باید یکبار دیگر این کار 
را انجــام دهیم. چمــران ادامه داد: 
قطعا تبعــات این موضوع نیز با خود 
مجموعه نمایشــگاهی است. چرا که 
صحبت هــا و خواهش های شــورا و 
شهرداری تهران و سایرین را به بازی 
گرفتند. لذا چنین افرادی را باید به 

بازی گرفت.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران:  مجموعه نمایشگاه های بین المللی یک دولت خودمختار است

سخنگوی سازمان وظیفه عمومی: خالکوبی عامل معافیت از سربازی نیست
معاون اجتماعی و ســخنگوی ســازمان وظیفه عمومی گفت: خالکوبی عامل معافیت از سربازی نیست و افراد در صورت داشتن بیماری های اعصاب و روان شمول معافیت سربازی قرار می گیرند. 
حسین زاهدی در ادامه گفت: اخیرا در فضای مجازی شایعاتی مطرح و برداشت های غلطی در خصوص معافیت پزشکی به واسطه خالکوبی انتشار پیدا کرده است در حالی که خالکوبی عامل معافیت 
از سربازی نیست و افراد ذکوری که دارای خالکوبی و تتو باشند، مثل سایر مشمولانی که به سن مشمولیت می رسند، می بایست برای اعزام به خدمت توسط پزشکان معتمد سازمان وظیفه عمومی 
معاینه و به خدمت سربازی اعزام شوند. براساس گزارش پایگاه خبری پلیس، سخنگوی سازمان وظیفه عمومی گفت: در صورت تشخیص پزشک مبنی بر دارا بودن  بیماری های اعصاب و روان  که به 
خود یا دیگران آسیب جدی وارد می کنند، افراد بدون خالکوبی و یا دارای خالکوبی به کمیسیون پزشکی اعصاب و روان ارجاع می شوند و توسط روانشناسان و پزشکان اعصاب و روان بررسی دقیق 

شده ودر صورت تایید شورای پزشکی در شمول معافیت از سربازی قرار می گیرند و در غیر این صورت به خدمت سربازی اعزام می شوند.

فرمانده انتظامی کل کشور

برخورد با کله گنده های قاچاق کشور
کولبر را قاچاقچی نمی دانیم

وزیر آموزش و پرورش مطرح کرد

تربیت دانش آموز بانشاط از محورهای سند تحول بنیادین

خبر

خبر
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»پنجمین نشســت وزرای محیط زیست 
آســیا و اقیانوســیه« با حضور علی سلاجقه، 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیســت  در تاریخ ۵ اکتبر به میزبانی 

کشور سریلانکا برگزار شد.
سلاجقه در این نشست، ضمن قدردانی از 
سریلانکا  و برنامه محیط زیست سازمان ملل 
متحد برای  برگــزاری این گردهمایی اظهار 
داشت: سرآغاز فعالیت های بین المللی محیط 
زیست در عرصه جهانی از ۱۹7۲بوده و از آن 
زمان تاکنون فعالیت ها و اقدامات  متعددی 
برای حفاظت از کره زمین صورت گرفته است.

وی ادامه داد: واضح اســت که پیوندهای 
ناگسســتنی بین توســعه، فقر، رفاه انسان و 
حفاظــت از کره زمین وجــود دارد. آگاهی و 
رشد علمی منجر به توجه بیشتر بشر به مقوله 
محیط زیســت شده است و همچنین علوم و 
بینش محیط زیستی درک درستی از مسایل 

محیط زیست و ارایه راه حل ها دارند.
پیشتاز  ایران همواره  بزرگ  تمدن   *

حفاظت از محیط زیست بوده است
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
با بیان اینکه منطقه آســیا مهد تمدن های 
بزرگ دنیا بوده و ســابقه ســازگاری با انواع 
چالش هــای طبیعــی را دارد، گفت: تمدن 
بزرگ ایران مبتنی بر دانش بومی و آموزه های 
دینی همیشــه نقش پیشتازی در این زمینه 
داشــته است. بر این اســاس موضوع محیط 
زیست موضوعی جهان شمول بوده  و نیازمند 
همکاری ها در مقیاس منطقه ای و بین المللی 

است.
ســلاجقه افزود: امــروز در اینجا گرد هم 
آمده ایم تا بر اساس این پیشینه و داشته های 
جهان شمول گام های عملی برای دستیابی به 
همکاری و موفقیتی بزرگ برداریم. در همین 

جهت مایلم برخی از سیاســت ها و اقدامات 
محیط زیســت کشورم را برای همکاران بیان 

کنم.
وی در ایــن خصوص توضیــح داد: قانون 
اساســی جمهوری اســلامی ایران به مسئله 
محیط زیســت توجه ویژه ای دارد و آن را به 
عنوان لازمه حیات اجتماعی رو به رشد بشر 
معرفی کرده  است. کشور ما با تدوین قوانین 
ملی و جرم انگاری تخریب محیط زیســت و 
همچنین با تأسی از آموزه های دینی و تکیه 
بر دانش بومی و اولویت بخشی به ارزش هایی 
همچون عدالت، برابــری، قناعت و احترام به 
طبیعت، در کنار عضویت در مجامع بین المللی 
محیط زیستی، توجه خاص به موضوع محیط 
زیست داشــته و اقدامات موثری برای ارتقا و 

بهبود شرایط زیستی انجام داده است.
معاون رئیس جمهور تأکیــد کرد: دولت 
مردمــی انقلابی تلاش می کنــد ملاحظات 
محیط زیستی را در کلیه راهبردها، برنامه ها 
و طرح های توســعه ای کشور لحاظ کند تا 
توسعه یافتگی در مسیری متوازن محقق شود 
و بر همین اساس اصول »توسعه فرع برمحیط 
زیست است« و »دیپلماسی بین المللی محیط 
زیست« را شعار عملیاتی خود قرارداده است.

سلاجقه با بیان اینکه ایران منشأ بسیاری 
از ذخایر ارزشمند ژنتیکی جهان و منطقه با 
تنوع گونه های مهم گیاهی و جانوری با بیش 
از ۲۲۰۰ گونه گیاهی اندمیک و زیستگاه های 
بی نظیــر از جملــه زاگــرس و جنگل های 
هیرکانی است، گفت: در این راستا برنامه های 
اقدام ملی متعددی برای حفظ تنوع زیستی از 
جمله افزایش مناطق حفاظت شده و تکثیر در 

اسارت و غیره به عمل آورده است.
وی تصریح کرد: ایران با داشتن بیشترین 
مرزهای دریایی در خلیج فارس، دریای عمان 

و دریای کاسپین با عضویت در دو کنوانسیون 
منطقه ای حفاظت از محیط زیســت دریایی 
)کنوانســیون های کویــت و تهــران( تلاش 
کــرده با تدویــن برنامه عمــل پایش مداوم 
زیســت بوم های دریایــی، حفاظت و احیای 
زیســتگاه های حساس ســاحلی، سازگاری 
با پدیــده تغییر اقلیم در مناطق خشــکی و 
ســاحلی و مقابله با آلودگی های پلاستیکی و 
میکروپلاســتیکی، گام های بلندی در بهبود 
وضعیت اکوسیســتم و تنوع زیستی دریایی 

بردارد.
* تغییر اقلیم چالش اصلی دستیابی 

به توسعه پایدار
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست با 
اشــاره به نقش تغییــرات اقلیمی در زندگی 

بشر و لزوم سازگاری با آن گفت: تغییر اقلیم  
و به تبع آن پدیده های حدی یکی از مهمترین 
موضوعات پیش روی ماســت. یکی از تبعات 
این تغییرات بروز سیلاب ها، خشکسالی ها و 
پدیده توفان های گرد و غبار است که دامنه و 
شدت آن در حال گسترش بوده و گریبانگیر 
بسیاری از کشورها از جمله کشورهای غرب 

آسیا و خاورمیانه شده و خواهد شد.
ســلاجقه افــزود: در این راســتا پس از 
برگزاری موفق نشســت منطقــه ای وزرای 
محیط زیســت، همکاری برای آینده بهتر در 
سال قبل، اجلاس بین المللی مقابله با توفان 
ماسه و گرد و غبار در راستای اجرای قطعنامه 
شماره 77/۱7۱ مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد در ۹ و ۱۰ ســپتامبر در تهران توسط 

جمهوری اســلامی ایران با همکاری سازمان 
ملل متحد و با حضور مقامات حدود ۵۰ هیات 

دولتی و ۱۶ آژانس بین المللی برگزارشد.
وی ادامــه داد: بیانیــه نهایــی کنفرانس 
بین المللی مقابله با توفان ماسه و گرد و غبار 
با رویکرد همگرایی منطقــه ای و بین المللی 
با هــدف مقابله با این پدیــده نوظهور مورد 
تصویب قــرار گرفت که می توانــد یک گام 
مهم و مبنای همکاری مشــترک دولت ها و 
سازمان های بین المللی برای اقدامات عملیاتی 
در آینده نزدیک باشــد. معاون رئیس جمهور 
بیان کرد: ســازمان حفاظت محیط زیســت 
جمهوری اسلامی ایران با هدف ارتقاء سطح 
ســواد محیط زیستی، رشــد کیفی محیط 
زیست، فراهم شدن بســتر معیشت پایدار و 
جلب مشــارکت گســترده تمامی گروه های 
اجتماعی و محلی برای برنامه ریزی در حوزه 
محیط زیست و در نهایت مردمی سازی امور 
محیط زیستی، سازمان های اجتماع محور با 
عنوان »خانه های محیط زیست« را راه اندازی 
کرده است. سلاجقه در این خصوص توضیح 
داد: »خانــه محیط زیســت« مکانــی برای 
پیگیری تحقق شــعار »محیط زیست مردم 
پایه، هوشــمند و فناورآنه« است که می تواند 
موجبــات حضور آگاهانــه، داوطلبانه و موثر 
مردم در عرصه محیط زیست را فراهم کرده و 
به ایجاد زمینه مدیریت سطوح مختلف محلی 
و ملی در حفاظت و بهســازی محیط زیست 

کمک کند.
* بــا تکیه بــر دانــش داخلی بر 

تحریم های محیط زیست فائق آمدیم
وی با تأکید بر نامشروع بودن تحریم های 
محیــط زیســتی ایــران گفــت: اعمــال 
تحریم های گســترده مختلــف اقتصادی و 
نامشــروع به صورت یک جانبه  وچندجانبه 

از جهات مخربین محیط زیست علیه ایران 
در سـالیان اخیـر، آثار متعددی را بر عرصه 
محیط زیســت بخصوص در زمینه کاهش 
سطح تعهدات به توسـعه پایـدار و در نتیجه 
آســیب و تخریب محیط زیســت،  در پی 
داشته است. هرچند با تکیه بر ظرفیت های 
داخلی و نیروهای جوان و خلاق کشورمان 
توانسته ایم »مشق ما می توانیم« را به جهان 
یاد دهیم ولی اثـرات زیـان بـار تحریم هـای 
یک جانبــه و ناعادلانه از ســوی کشــورها 
و برخــی ســازمان های بین المللــی مانند 
اتحادیه اروپا، توانایی انجام مســئولیت های 
ملــی و بین المللی در قبــال کلیه قوانین و 
مقررات ملی و همچنین اسـناد و معاهدات 
الــزام آور و غیر الزام آور محیط زیســتی در 
ســطح بین المللی را برای کشورم کاهش 
داده اســت. رئیس سازمان حفاظت محیط 
اظهار داشت: بحران های »تغییرات  زیست 
اقلیمــی«، »کاهــش تنــوع زیســتی« و 
»آلودگی های محیط زیســتی« در دستور 
کار ششمین نشســت مجمع عالی محیط 
زیســت برنامه محیط زیست سازمان ملل 
متحد )UNEA۶( قرار گرفته است که این 
مخاطرات تهدید جدی برای توسعه پایدار 
و تاثیرات شگرفی بر انسان، محیط زیست 
و ســلامت دارد. بنابر اعلام روابط عمومی 
ســازمان حفاظت محیط زیست، سلاجقه 
افزود: تغییرات اقلیمی بــه خاطر تاثیراتی 
که می تواند روی کشاورزی، محیط زیست، 
سلامت عمومی و به طور کلی جامعه داشته 
باشــند، حائز اهمیت هستند و این مهم، به 
عنوان یکی از خطرهای جدی که توســعه 
پایدار را در ابعاد مختلف محیط زیســتی، 
فعالیت های  امنیت غذایی،  انسان،  سلامت 
اقتصــادی، منابع طبیعی و ســاختارهای 

زیربنایی تهدید می کند، ارزیابی شده است. 
بطور کلی جغرافیای جهان، متأثر از تغییرات 
اقلیمی و گرمایش زمین اســت و بر اساس 
گزارش های علمی مدون موجود، شرایط و 
چالش های پیش روی منطقه غرب آســیا 
ناشــی از این پدیده اقلیمی واضح و مبرهن 

است.
وی ضمن تأکید بر اولویت های دستور کار 
ششمین نشست مجمع عالی محیط زیست 
برنامه محیط زیســت ســازمان ملل متحد 
)UNEA۶( گفت: ضروری اســت از جامعه 
از دولت ها، ســازمان های  جهانی متشــکل 
بین المللی و ســایر ذینفعان با توجه به اصل 
مسئولیت مشترک اما متفاوت برای همکاری، 
هم افزایی و سرمایه گذاری مشترک فنی، انتقال 
فنــاوری و مالی در تقویــت و بهبود اقدامات 
ملی، منطقه ای و بین المللی برای حفاظت از 
محیط زیست فارغ از جهت گیری های سیاسی 
به عنوان میراث مشــترک دعوت کنیم و در 
راستای مسئولیت تاریخی کشورهای توسعه 
یافته، نگرانی های کشورهای در حال توسعه را 
در زمینه کمک های مالی و فنی بین المللی و 

انتقال فناوری ابراز کنیم.
 * با همکاری ها می توان بر مشکلات 

فائق آمد
سلاجقه در پایان خاطرنشان کرد: از آنجا 
که محیط زیست مشترک، سرنوشت محتوم 
همه ماست، امیدوارم مجامع بین المللی فارغ 
از مسایل سیاســی و تحت تاثیر قرار گرفتن 
ناشی از بولوف های قدرت های مخرب محیط 
زیست، با قرار گرفتن در کنار هم و استفاده از 
ظرفیت های دانش و فناوری و مالی مشترک 
بتوانیم آینده ای سالم و تمیز را به فرزندان مان 
هدیه کنیم. موفقیت و بهروزی را برای جامعه 

جهانی محیط زیست آرزومندم.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد: تغییر اقلیم چالش اصلی دستیابی به توسعه پایدار

تنفس هوای مطلوب طی ۱۵ روز نخست پاییز در تهران
بر اســاس اعلام شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران، میانگین کیفیت هوای پایتخت در تمام ۱۵ روز اول مهرماه »قابل قبول« بوده است. در حالی تهران نیمه اول مهرماه را پشت سر گذاشت که 
آلاینده شاخص هوای پایتخت در ۱۵ روز گذشته ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون بود ولی از وضعیت قابل قبول فراتر نرفت و بیشترین میزان آن ۶ مهرماه با شاخص ۸۳ به ثبت رسید. سال گذشته 
تهرانی ها در نیمه اول مهرماه ۱۳ روز هوای قابل قبول و یک روز هوای ناسالم برای گروه های حساس و یک روز هوای خیلی ناسالم با شاخص ۲۰۵ را تنفس کردند. آلاینده شاخص هوای تهران طی 
۱4 روز ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون و یک روز ذرات معلق کمتر از ۱۰ میکرون بود. سال ۱4۰۰ هوای پایتخت طی ۱۵ روز اول ماه مهر، ۹ روز در وضعیت قابل قبول و شش روز در شرایط ناسالم 
برای گروه های حساس بود. طی این مدت آلوده ترین روز ۵ مهرماه با شاخص ۱۳۰ ثبت شد. ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون نیز همچون سال های بعد از آن آلاینده شاخص بود.

رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر تهران؛

محدوده طرح ترافیک به هیچ عنوان مطلوبیت ندارد
رئیس کمیســیون حمــل ونقل 
شورای شــهر تهران در مورد اعمال 
تغییرات در طــرح ترافیک تهران از 
سوی شــهرداری تهران توضیحاتی 
ارائه کرد و گفت: امروز محدوده طرح 
ترافیــک به هیچ عنــوان مطلوبیت 
ندارد؛ لذا به غیر از مسائل اقتصادی، 
از شــهرداری خواســتیم بــر ابعاد 
مختلف فنــی، اجتماعی و اقتصادی 
اجرای طرح ترافیک بررسی بیشتری 

داشته باشند.
جعفر تشــکری هاشمی در مورد 
تهران  ترافیــک  شــورای  مصوبــه 
پیرامون اعمال تغییراتی در خصوص 
اجرای طــرح ترافیک افزود: موضوع 
طــرح ترافیک به ســالهای دور که 
جمعیت، گســتردگی معابر، افزایش 
خودروهــا و.... به ماننــد امروز نبود، 
برمی گــردد و آن زمان اگر محدوده 
ای را به عنوان محدوده طرح ترافیک 
انتخــاب کردند به اقتضای شــرایط 
همان ســالها بود و در طول ســالها 
به دلیل تغییرات بسیار گسترده ای 
که در شــهر رخ داده است همچون 
جمعیت، نوع کسب و کارها، توسعه 
شهر تهران، افزایش وسایل شخصی 

و... حتما اجرای طرح ترافیک نیازمند 
بازنگری است.

وی با بیان اینکه نمی توان نسخه 
ای که بیش از 4۰ سال پبش نوشته 
شــده، همچنان راه حل مطلوب ما 
باشــد، ادامه داد: در برنامه توســعه 
شهرداری تهران از مدیران شهرداری 
خواســتیم که در مورد نحوه اجرای 
طرح ترافیک فعلی، کاری کارشناسی 
و دقیق انجام دهنــد؛ اما آن چیزی 
که از طریق رســانه ها مطلع شدیم 
که در شــورای ترافیک شهر تهران 
نیز ظاهراً تصویب شــده و ســازمان 
حمل و نقل ترافیک نیز این موضوع 
را دنبال می کند، عمدتاً نگاه عدالت 
در پرداخت ها را دنبال می کنند، در 
حالی که بخش کوچکــی از اصلاح 
طرح ترافیک می توانست معطوف به 

نظام پرداخت باشد.
وی بــا بیان اینکــه ما در اصلاح 
طرح ترافیک شــهر تهران به دنبال 
مســائل فنی و ترافیکی در محدوده 
بودیــم، اظهــار کــرد: موضوعاتی 
بایــد محدوده  آیا  اینکــه  همچون 
فعلی حفظ شــود؟ آیا محدوده باید 
گســترش یابد؟ یا حتــی محدوده 

حمع شــود؟ اینکه چه نوع الزاماتی 
ترافیک  های طــرح  محدوده  برای 
بایــد در نظــر گرفتــه شــود؟چه 
مشــاغل و چه گروه های اجتماعی 
باید اســتفاده کنند؟ سوالات اصلی 
هستند که در بازنگری طرح ترافیک 

باید به آن پاسخ داده شود.
تشکری هاشــمی گفت: در حال 
حاضر در محدوده طــرح ترافیک با 
وجــود اعمال قوانین، شــاهدیم که 
آلوده ترین و بغرنــج ترین وضعیت 
ترافیک در همین محدوده است که 
نشــان می دهد یا وظایف به خوبی 
اجرا نمی شود و یا دیگر طرح ترافیک 
پاسخگو نیست و امروز محدوده طرح 
ترافیک مان به هیچ عنوان مطلوبیت 
ندارد؛ لذا به غیر از مسائل اقتصادی، 
از شــهرداری خواســتیم بــر ابعاد 
مختلف فنــی، اجتماعی و اقتصادی 
اجرای طرح ترافیک بررسی بیشتری 

داشته باشند.
به گفته این عضو شــورای شهر 
تهــران، خیلی از نقاط دیگر شــهر 
شرایط مشابه محدوده مرکزی شهر 
همچون بازار را پیدا کردند، در شرق 
تهران، شــمال و ... بازارهای پررونق 

زیادی شــکل گرفته است. بنابراین 
در برنامه توسعه چهارم از شهرداری 
تهران خواستیم که در مورد وضعیت 
محدوده که آیا اساســا جمع شود یا 
توسعه پیدا کند و... ، در طرح مطالعه 
کنند و عدالت در پرداخت فقط یک 

قسمت از مطالعات است.
وی در پاســخ به این ســوال که 
آیا ممکن اســت محدوده های طرح 
ترافیک در شهر تهران توسعه یابد؟ 

گفت: ما فعلا می خواهیم متخصصان 
ترافیک، شــرایط تهران را بررســی 
کنند و ممکن است برای تهران چند 
قطب محدوده ترافیکی تعریف کنند 
و حتــی ممکن اســت بگویند ایده 
ایجاد محدودیت در محدوده مرکزی 
یعنی طرح ترافیک فعلی غلط است 
و باید بررسی تخصصی صورت گیرد.

تشکری هاشمی با تأکید بر اینکه 
در حال حاضــر خودمان را مقید به 

طرحی نمی کنیم و منتظر بررســی 
متخصصان ترافیکــی خواهیم ماند، 
افزود: بخشی از طرح ترافیک جدید 
تهران همچون تعیین محدوده، زمان 
اجرای طرح و... باید برای بررســی و 
تصویب شود و به صحن علنی شورای 
شــهر بیاید که در حــال حاضر این 
موضوع از سوی متخصصان ترافیکی 
در حال بررســی بوده و هنوز کامل 

نشده است.

شهردار تهران خبر داد؛

افتتاح فاز ۲ بزرگراه شهید بروجردی در ۲۲بهمن 
شــهردار تهران از بهره برداری فاز دوم بزرگراه شــهید بروجردی در ۲۲ بهمن ماه 

سال جاری خبر داد.
علیرضــا زاکانــی در آییــن بهره برداری از بزرگراه شــهید بروجــردی در قالب 
هفتادوپنجمین پویش افتخار و امید اظهار کرد: خوشــنودیم این توفیق شد که در 
محفل خدمت گزاری مردم با همت قرارگاه خاتم الانبیا و بخش های مختلف شهرداری 
تهران برای گره گشــایی از این پروژه امکانی را فراهم کنیم که با عنایت شورای شهر 
تهران شــاهد بهره برداری از بزرگراه شهید بروجردی باشیم. وی اضافه کرد: یکی از 
ویژگی های مســیر خدمت گزاری در دوره ششم مدیریت شهری این بوده که از یک 
کل به جزء برســیم و مشــکلات را ببینیم و برای حل آن طرح ارائه کنیم. شهردار 
تهران ادامه داد: در پروژه شهید بروجردی که متولی آن قرارگاه خاتم الانبیا بوده است 
شــهرداری منطقه ۱۸ نیز برای رفع معارضین تلاش بسیاری را انجام داد. در تهران 
عملا چند پروژه بزرگ در بحث عمرانی تعریف شــد بخشــی از این پروژه ها ناظر به 
نگهداشت شهر تهران بوده که امروز تا فردا صبح از مرز یک میلیون تن آسفالت ریزی 
عبور خواهیم کرد. میانگین آسفالت ریخته شده در تهران در سال های قبل ۶۰۰ تن 
بوده که تلاش کرده ایم امســال این میزان به یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن یعنی دو 

برابر میانگین برسد.
زاکانی تأکید کرد: در همین راستا سال گذشته شناسایی در سطح مناطق انجام 
شــد و قدرالسهم هر یک از مناطق مشخص شد. بر همین اساس یک سوم آسفالت 
ریخته شده در معابر بزرگ و مابقی آن در معابر سطح دو و سه شهر تهران بوده است.

وی با اشــاره به لزوم نگهداشت پل ها و ابنیه های شهر تهران اظهار کرد: باید این 
بخش از نگهداشت شــهر تهران نیز مورد توجه قرار می گرفت و در این مسیر ۵۳۰ 
کیلومتر از مسیر جمع آوری آب های سطحی برای بازسازی و نوسازی در دستور کار 
قرار گرفت. همچنین بیش از ۸۰۰ پل نیز که نیازمند تحکیم و بازسازی بود در دستور 
کار قرار گرفته است. به گفته شهردار تهران، در شورای دوره چهارم بزرگراه امام علی 
)ع( در شرق تهران به عنوان بزرگراهی شمالی- جنوبی احداث شد که آغاز به کار آن 
حکایت از لزوم احداث چنین بزرگراهی در غرب تهران بود تا کار متوقف شده از سر 
گرفته شــود، لذا ادامه بزرگراه یادگار امام و حرکت آن در بزرگراه شهید بروجردی و 
نهایتا اتصال به جاده ساوه می تواند بزرگراه شمالی جنوبی غرب تهران را محقق کند.

رئیــس اورژانس کشــور و رئیس کمیتــه پدافند 
غیرعامل وزارت بهداشت با تاکید بر آمادگی همیشگی 
در برابر حــوادث و بلایا، گفت: بایــد خودمان را برای 
حوادث و اتفاقاتی غیر منتظره آماده نگه داریم، چراکه 

تهدیدات جدید رویکردهای نوین می طلبد.
جعفر میعادفر در همایش پدافند غیرعامل در نظام 
سلامت، اظهارکرد: بدیهی است حیاتی ترین منبع یک 
کشور منابع انســانی آن است و حفظ سلامت جسم و 
روح انســان های یک جامعه از مهم تریــن راهبردهای 
هر کشوری اســت و وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی به عنوان متولی اصلی سلامت کشور، وظیفه 
تدوین سیاســت ها، راهکارها و دستورالعمل ها را برای 

پیشگیری، آمادگی و پاسخ به مشکلات سلامتی دارد.
وی افزود: در خصوص بلایا و مشــکلات ســلامتی 
ناشی از آن، بالاترین متولی در کشور جمهوری اسلامی 
ایران، وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشکی است 

و ســاختارهای مختلفی در این وزارتخانه برای پاسخ، 
آمادگی و جبران آســیب های ناشی از بحران ها و بلایا 
را داراســت. میعادفر به موقعیت ایران و تهدیدات نظام 
سلامت اشاره و خاطرنشــان کرد: بنابر گزارش جهانی 
کاهش خطر بلایا منتشــره توسط ISDR ،جمهوری 
اسلامی ایران در کلاس )سطح( خطر ۸ از ۱۰ قرار دارد، 
در دنیا 4۰ نوع بلای طبیعی شــناخته شده است و در 
ایــران ۳۲ نوع آن به وقوع می پیونــدد و ایران جزو ده 
کشــور بلاخیز جهان بوده و رتبه چهارم در قاره آســیا 
را دارد. میزان آســیب پذیری مردم ایران در برابر بلایا 

۸۰ درصد است.
رئیس کمیتــه پدافند غیر عامل وزارت بهداشــت 
ایران،  توپوگرافیک  موقعیت جغرافیایی، خصوصیــات 
آسیب پذیری بالای ســازه ای و غیرسازه ای جامعه را 
از علل مخاطرات طبیعی دانســت کــه منجر به مرگ 
و صدمات بی شــمار و ســایر پیامدهای سوء سلامتی 

می شود.
بر اســاس اعلام پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشور، 
وی بــا بیان اینکــه در کشــور، در هر ســال به طور 
متوســط۲۵۰ مخاطره طبیعی روی می دهد، افزود: در 
پی این مخاطرات ۳۰۰۰ نفر کشــته و ۹۰۰۰ نفر دچار 
مصدومیت فیزیکی می شوند و ۱.۵ میلیون نفر نیز تحت 

تاثیر قرار می گیرند.
رئیس اورژانس کشــور با بیان اینکه توســعه سریع 
شهرنشــینی باعث شده تا بسیاری از ساکنین روستاها 
در حاشــیه شهرهای بزرگ ساکن شوند که از مقاومت 
و آمادگــی لازم برای بلایا برخوردار نیســتند، تصریح 
کرد: در توسعه شهرهای کشور مبانی کاهش خطر بلایا 
بدرستی رعایت نمی شوند و آمادگی خانوارهای ایرانی در 
برابر بلایا، کم است و آسیب ناشی از مخاطرات طبیعی 
بر مراکز بهداشــتی درمانی، بخصوص مخاطرات آب و 

هوایی، رو به افزایش است.

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: تعداد وسایل نقلیه 
کشــور به بیش از 4۰ میلیون دستگاه رسیده است که 

باید ساماندهی شوند.
سردار سید کمال هادیانفر در نشست شورای عالی 
حمل و نقل و ایمنی کشــور که به ریاست معاون اول 
رئیس جمهور با موضوع بررسی تصمیمات و برنامه های 
عملیاتی برای کاهش تصادفات و تلفات جاده ای تا پایان 
دولت سیزدهم برگزار شد، گزارشی از وضعیت تصادفات 
و خسارات سال گذشته و پنج ماهه نخست سال جاری 
و همچنین پیشنهادات درخصوص مهمترین مشکلات 
و چالش های کاهش آمار جان باختگان تصادفات جاده 
ای از جملــه آخرین وضعیت ناوگان های شــخصی و 
عمومی بر اساس سن فرسودگی، آمار مقایسه ای حجم 
تردد برون شهری وســایل نقلیه،  وضعیت تردد درون 
شــهری و پیش بینی روند تا ســال ۱4۰۵ و وضعیت 

خودروهای نو شماره و اسقاطی ارائه کرد.

رئیــس پلیس راهور فراجا تاکید کــرد: با توجه به 
رسیدن تعداد وسایل نقلیه در کشور به مرز 4۰ میلیون 
دســتگاه باید اقدام عاجل برای ساماندهی آنها و خروج 

دستگاه های اسقاطی و فرسوده صورت پذیرد.
ســردار هادیانفر در ادامه، با اشاره به عوامل تشدید 
تصادفات اظهار داشــت: کمبود ناوگان عمومی درون 
شــهری و برون شهری کشور، ضعف ایمنی خودروها و 
همچنین افزایش حجم ترددهای درون و برون شهری 
از جمله مهمترین عوامل تشدید کننده تصادفات جاده 

ای بوده است.
در این جلسه مقرر شد برنامه ها و راهکارها از جمله 
فرهنگ سازی و آموزش توسط دستگاه های فرهنگی، 
صدا و ســیما و رســانه ها، ابلاغ وتخصیص اعتبارات 
برای تامیــن دوربین های ثبت تخلفات تاکتیکی برای 
پلیس راهور کشور،  توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی 
مســافری پاک و ایمن درون و برون شهری، واردات و 

تامین خودرو و موتورســیکلت های مورد نیاز پلیس و 
دســتگاه های امدادی، تسریع در توسعه دوربین های 
هوشمند ثبت تخلفات و نظارتی، نصب سپر ایمن جلو 
و عقب برای کامیون ها، برنامه ویژه برای ارتقای کیفی 
اســتانداردهای خودروهای تولید داخل و تســریع در 

توسعه سامانه سپهتن نوین ایرانی انجام شود .
معــاون اول رئیس جمهــور در این جلســه، وزیر 
بهداشــت را مکلف کرد که تعداد مــورد نیاز بالگرد و 
آمبولانس اورژانس برای نوسازی ناوگان امدادی کشور 
در مسیرهای درون و برون شهری را به دولت ارائه کند 
تا با همکاری وزارت راه و شهرسازی نیازهای کشور در 

این بخش تامین شود.
براســاس گزارش خبرگزاری پلیــس ، همچنین 
معاون اول رئیس جمهور به استانداران سراسر کشور 
تکلیف کرد تا هرچه ســریعتر برنامــه رفع و اصلاح 

نقاط حادثه خیز تدوین کنند.

رئیس اورژانس کشور خبرداد

وقوع سالانه ۲۵۰ مخاطره طبیعی در کشور
رئیس پلیس راهور فراجا:

شمار وسائل نقلیه در کشور از مرز ۴۰ میلیون دستگاه گذشت

خبر
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مدیرعامل شرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشور، با اشــاره به دو دهه 
رویارویی کشــور با خشکســالی های 
پی درپی گفت: در کنار مصرف بی رویه 
آب و افزایش جمعیت، ســرانه منابع 
آب تجدیدپذیر کشور کاهش یافته و 
در شرایط تنش آبی قرار گرفته است.

اتابک جعفری در تشریح طرح های 
آبرســانی با بیان اینکه قرار بود طی 
چهار ســال، ۹ درصد یعنی حجمی 
معادل 7۰۰ میلیــون متر مکعب به 
ظرفیت آب شــرب بهداشتی کشور 
افزوده شــود، اظهار کرد:  با اقداماتی 
که صورت گرفته این مقدار به بیش از 
یک میلیارد و ۵۸ میلیون متر مکعب 
رســاندیم. یعنی عمکلرد دو ســال 
نخســت، ۵۰ درصد از وعده 4 ساله 

فراتر رفته است.
وی با بیان اینکه برنامه آبرسانی به 
۳۰۰ درصد یعنی به حجم دو میلیارد 
و ۱۰۰ میلیــون مترمکعــب خواهد 
رســید، اظهار کرد: امــر جمع آوری 
و تصفیــه فاضلاب شــهری علاوه بر 
الزامات و ضرورت های زیست محیطی 
و بهداشــتی، به عنوان تامین کننده 
بخشی از منابع آب نامتعارف به شمار 
می آیند، بازچرخانی پســاب کمک 
شایانی به پایداری تامین آبدر مصارف 

گوناگون می کند.
 مدیرعامل شــرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشــور با تاکیــد بر اینکه 
برنامه دولت ســیزدهم در این بخش 
شــامل اجرای 4۶ طرح با حجم یک 
میلیون و ۲۰۰ هــزار متر مکعب در 
کشور بوده است، گفت: در حال حاضر 

از این مقدار ۶47 هزار متر مکعب به 
بهره برداری رسیده است که حکایت 
از تحقــق ۵4 درصــدی برنامه دارد. 
درپایان دولت و با بهره برداری از 47 
طرح دیگر، ضریــب تحقق تعهدات 
وزارت نیــرو بــه ۱۰7 درصد خواهد 

رسید.
جعفری با بیان اینکه در دوســال 
گذشــته، با هدف جلوگیری از بروز 
تنش آبــی در زمان پیک مصرف و از 
طریق بررســی موازنه تولید و مصرف 
آب در فهرست بلند شهرهای کشور، 
تعداد ۸۵ طرح اضطــراری به اعتبار 
مــورد نیاز ۱۹ هــزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان برای ۳۰ اســتان کشور تعریف 
شده است که از سال ۱4۰۱ به صورت 
هفتگی با حضور وزیر نیرو مورد پایش 
قرار میگیرد، اظهار کرد: از طرحهای 
اضطراری شاخص می توان به مناطق 
تحت پوشش سدهای پنج گانه تهران، 
نهند)آذربایجان شرقی(،   تهم)زنجان(،   
 - رودبــال)داراب  دوستی)مشــهد(، 
فــارس(،   نهرین)طبس-خراســان 
جنوبــی(، چاه نیمه ها )سیســتان و 
بلوچســتان(،   ســد یامچی)اردبیل(   
اشــاره کرد که خوشبختانه با اجرای 
طرحهای اضطراری به موقع، در حال 
حاضر تمام این شهرها تحت پوشش 

منابع پایدارآب قرار دارند.  
وی اســتان سیستان و بلوچستان 
را یکی از نقاط مهم کشــور در حوزه 
تنــش آبی معرفی کــرد و گفت: در 
استان سیســتان و بلوچستان وزارت 
نیرو بــه مــوازات پیگیــری حقابه 
هیرمند، مجموعه ای از اقدامات چند 

لایه را در سه بسته کوتاه مدت، میان 
مدت و بلند مدت تعریف کرده است. 
در بســته کوتاه مدت حفر و تجهیز 
۱۱۵ حلقــه چــاه در منطقه هامون 
هیرمند، شــیله، حرمــک و منطقه 
سیســتان برنامــه ریزی شــده بود. 
اجرای سرجمع بیش از ۲۰۰ کیلومتر 
جاده دسترســی، خطوط لوله جمع 
آوری و انتقال آب و نیز خطوط برق 
ایستگاههای پمپاژ  به چاه ها،  رسانی 
و ســامانه نمک زدایــی از مهمترین 
اقدامات انجام شــده در بسته کوتاه 
مدت اســت. در همین بخش اجرای 
ســامانه نمک زدایی به ظرفیت ۱۰۰ 
هزار متر مکعب در روز در دستور کار 

قرار دارد.
مدیرعامل شــرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشــور با بیان اینکه طرح 
انتقال آب از آبخوان شرقی و نیز خط 
انتقــال آب از دریای عمان به زاهدان 
و منطقه سیستان در بسته های میان 
مدت و بلند مــدت جای می گیرند، 
اظهــار کرد: عــلاوه بر پــروژه های 
اضطراری در استان های پیش گفته، 
باهدف رفع ناتــرازی بین مصارف و 
منابع و افزایش تاب آوری و پایداریآب 
بقیه  شرب بهداشتی مشــترکان در 
شهرهای کشــور، نسبت به ساخت و 
ارتقا ۵۲ ایســتگاه پمپاژ،   ۱7 طرح 
ارتقای کیفی، ساخت و بازسازی یک 
میلیون و ۲۹7 هزار مترمکعب مخزن 
و اجــرای ۱7۹۸ کیلومتــر خطوط 

انتقال اقدام شده است.
جعفری با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در جهاد آبرســانی، گفت: در 

جهان، در امر آبرســانی به کانون های 
جمعیتی، معمولا مناطق روســتایی 
مورد کم توجهی قرار می گیرند. توجه 
به مقوله  »عدالت آبی« ســبب شده 
است که سطح دسترسی روستائیان 
به آب آشــامیدنی سالم در مقایسه با 
بسیاری از کشورهای دنیا در وضعیت 
بهتری باشــد، ولی هنــوز از ضریب 

دسترسی شهری کمتر است.
وی افزود: همین تفاوت وزارت نیرو 
را بر آن داشت تا با اجرای طرح جهاد 
آبرسانی، شــاخص های دسترسی به 
آب روســتایی را جابجا کند و از ۸۲ 
درصد در ابتدای دولت به ۹۰ درصد 
در انتهای دولت برساند. کوشش های 
انجام شــده موجب گشته که ضریب 
دسترسی روستائیان به آب آشامیدنی 

سالم و بهداشتی به ۸۶.۶ درصد برسد. 
این درصورتی است که به عنوان مثال 
قرارداد ب متقابل تــا قبل از ۱4۰۰ 
چیــزی حدود ۳۵ میلیون بوده و این 
در حالی است که طی ۲ سال گذشته 
به ۳7۰ میلیون رســیده و یعنی یک 

کار عظیم صورت گرفته است.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشــور با بیان اینکه طی دو 
ســال اخیر و در پی بروز خشکسالی و 
پدیده تغییر اقلیم در کشور، حوادث و 
رویدادهایی شکل گرفت که هر کدام 
وضعیت منطقه ای خاص از کشــور را 
تحــت تاثیر خود قــرار داد، گفت: در 
همدان به دنبال بروز خشکســالی بی 
ســابقه و اتمام ذخیره ســد اکباتان، 
تامین آب شرب مردم با اخلال مواجه 

شد. برای حل اساسی این مشکل پروژه 
انتقال آب از سد تالوار به شهر همدان 
ظرف مــدت کوتاهی اجرایــی و وارد 
مرحله بهره برداری شد. جعفری گفت: 
در شهرکرد بروز بارش های سیل آسا، 
منابع تامین آب شــهر را دچار مشکل 
کیفیــت کرد کــه با همت و بســیج 
امکانــات این مشــکل در کمتر از دو 
هفته حل شــد. سیلاب جاده چالوس 
در تابستان ۱4۰۲ یکی از اصلی ترین 
منابع آب شرب کلانشهر تهران یعنی 
ســد امیرکبیر را از مدار بهره برداری 
خــارج کــرد. کار شــبانه روزی آوار 
برداری در یــک هفته انجام و یکی از 
تهدیدات جدی به وقوع پیوســته طی 
سالیان اخیر برای شهروندان پایتخت 

مدیریت و رفع شد.

عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در شورای عالی بورس: 

 مدیران سازمان بورس درباره نامه محرمانه 
نرخ خوراک پتروشیمی شفاف سازی کنند

عضو ناظر مجلس شــورای اسلامی در شورای عالی بورس تاکید کرد 
که باید مدیران ســازمان بورس بعد از گذشــت ســه ماه از انتشار نامه 
محرمانه ای درباره مصوبه نرخ خوراک پتروشــیمی، شفاف سازی کرده و 
اســامی متخلفان شناسایی شده و کســانی را که اطلاعات پنهانی دارند 

منتشر کنند.
محســن علیزاده اظهار کرد: بیش از سه ماه از انتشار نامه محرمانه ای 
دربــاره مصوبه نرخ خوراک پتروشــیمی ها می گــذرد و همچنان افکار 
عمومی و اهالی بازار ســرمایه منتظر روشــن شــدن این قضیه و پشت 
پرده این نامه و انتشــار اسامی کسانی هستند که دسترسی به اطلاعات 

نهانی داشته اند.
وی یادآور شــد: همان زمان ما در شــورای عالی بورس جلسه ای را 
تشــکیل داده و سازمان بورس را ملزم کردیم تا موضوع را به طور جدی 
پیگیری کند همچنین اســامی متخلفان احتمالی منتشــر شود؛ بعد از 

گذشت سه ماه این اتفاق رخ نداده است. 
بنده به عنوان عضو ناظر مجلس شــورای اســلامی در شورای عالی 
بورس این مطالبه را از سازمان بورس دارم که در کوتاه ترین زمان ممکن 
اســامی متخلفان شناسایی شده و کســانی را که دسترسی به اطلاعات 

نهانی دارند منتشر کنند.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: جای 
تعجب است که چرا تاکنون سازمان بورس به این موضوع پاسخی نداده 
و عکس العملی نشــان داده اســت. افکار عمومی می خواهند بدانند که 
آیا ارتباط مالی و ســهامداری بین مدیران ســازمان بورس و کسانی که 
اطلاعات پنهانی دارند، وجود داشــته یا خیر؛ برای روشن شدن موضوع 

انتظار شفاف سازی مدیران بازار سرمایه را داریم.
علیزاده در خصوص پیگیری های با بیان این که »بنده به عنوان عضو 
ناظر مجلس شورای اســلامی در شورای عالی بورس از مدیران سازمان 
بورس و رئیس سازمان بورس پیگیری کردم، آنها در شورای عالی بورس 
تعهد دادند که در این باره روشــنگری کنند« ادعا کرد: اما معمولا روال 
اینگونه بوده که حرف و تعهدی مطرح می شود و بعد فراموش می کنند. 
وی تاکید کرد: با این وجود باز هم این موضوع را پیگیری می کنم که ان 

شاءالله اطلاعاتی به اهالی سازمان بورس بدهیم.
 در این بین، خبرگزاری دولتی عربستان سعودی گزارش کرد بحرین، 
عراق، کویت، عمان، عربستان سعودی و امارات عربی متحده بر پایبندی 
خــود به تنظیمات داوطلبانه فــردی و گروهی تولید نفت، مجددا تاکید 
کردند. وزیران نفت این شش کشور در حاشیه کنفرانس اقلیمی منطقه 

منای )خاورمیانه و شمال آفریقای( سازمان ملل متحد دیدار کردند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به خبر وزارت نفت مبنی بر کشف میدان نفتی 
هیرکانی گفت: وزارت نفت تاکنون تلاش  زیادی برای کشف این میدان انجام داده که 
به نتیجه قطعی رســیده و می تواند یک شــاخص بزرگ برای توسعه بلندمدت استان 

گلستان باشد.
سید احسان خاندوزی در هفتاد و دومین جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی استان گلستان که در سالن جلسات فرمانداری ویژه گنبدکاووس و با حضور 
استاندار و جمعی از نمایندگان مردم این استان در مجلس شورای اسلامی برگزار شد، 
اظهار کرد: بسیار خوشحالیم که توجه دولت از صرف توجه به مرکز به سراسر کشور و 
حتی شهرستان های دورافتاده نیز معطوف شده است. وی با اشاره به درخواست برخی 
از فعالان بازرگانی و اقتصادی گنبدکاووس مبنی بر دسترســی به شعبه ارزی در این 
شهرستان، افزود: به محض بازگشت به تهران پیگیری کامل خود را برای راه اندازی کد 
شعبه ارزی در گنبدکاووس که عملا محور و معین شرق استان گلستان است، مصروف 
خواهم کرد. وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر لزوم شروع و شتاب دهی به پروژه 
نیــروگاه علی آبادکتول، خاطرنشــان کرد: مدیران عامل هــر دو بانک ملی و صادرات 
وظیفه دارند حتما به تعهدات خود پایبند بوده و موافقت نامه خود را سریعا به صورت 
مکتوب ارائه کرده و فاز اجرایی پروژه را بدون فوت وقت آغاز کنند. خاندوزی در پاسخ 
به درخواســت محصور شدن منطقه آزاد اینچه برون، خاطرنشان کرد: برای تحقق این 
موضوع بانک ملت می تواند با ورود به ماجرا و دریافت زمین به میزان مشارکتی که در 

پروژه محصور کردن منطقه آزاد انجام داده به کمک بیاید.
وی بــر لزوم ورود به فاز اجرایی منطقه آزاد اینچه برون تاکید کرد و گفت: منطقه 
آزاد می تواند مبنای توسعه استان گلستان و افزایش سرانه درآمد مردم و البته در کنار 
آن پیشــرفت آبادانی سرتاسر استان باشد. سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به گلایه 

برخی فعالان اقتصادی مبنی بر عدم تمدید بخش نامه خرید طلا به ازای ارز بازرگانی، 
گفت: برای این کار به مصوله ســتاد تدابیر ویژه دولت نیاز داریم که امیدواریم در یک 
ماه آینده این موضوع نیر محقق شود. خاندوزی، تمرکز بر توسعه منطقه ای مبتنی بر 
مزیت های اقتصاد بومی را یکی از راه های پیشــرفت پرشتاب استان ها دانست و ادامه 
داد: به همه اســتانداران گفته این که این مساله را در دستور کار خود قرار داده و یک 
نظام برنامه ریزی ملی با ارتباطات برون اســتانی برای توسعه منطقه به منطقه استان 
ایجاد کنند. وی بر اعلام وزارت نفت در مورد کشــف میدان نفتی در اســتان گلستان 
به عنوان یک راهبرد توسعه ای تاکید کرد و گفت: این موضوع باید در یک برنامه بلند 
مدت اقتصادی در طرح توسعه استان گلستان قرار گرفته و برای آن برنامه ریزی شود.

مدیر اجرایی انجمن ســازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های 
تجدیدپذیر گفت: صنایع کشــور می توانند بر اساس مدل های مختلف، نیروگاه 

خورشیدی تاسیس کنند.
محمد حســن غفوری در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در مدل اول صنایع 
می توانند نیروگاه خورشیدی روی سقف خود احداث کنند و برق تولیدی را طی 
قرارداد ۲۰ ساله به شبکه بفروشند. در این مدل قرارداد خرید تضمینی ۲۰ ساله 
بین صنعت با وزارت نیرو )ســاتبا یا شرکت توزیع برق( منعقد می شود، اظهار 
کرد: نرخ های خرید تضمینی برق در این سیستم مشمول ضریب تعدیل هستند 

که بر اساس تورم و نرخ تسعیر ارز افزایش می باید.

وی افزود: مدل دیگر با نام تهاتر برق صنایع شــناخته می شود. در این مدل، 
صنایع می توانند برق تولیدی خورشــیدی را بصــورت خودتامین مصرف کند. 
همچنین می توانند برق تولیدی را به شــبکه تزریق و همان برق را از شــبکه 

بصورت خط هموار دریافت کند.
مدیر اجرایی انجمن ساتکا اظهار کرد: در این مدل، برق دریافتی از شبکه 
برق مشــمول عدم قطعی برق اســت، بدین ترتیب که میزان انرژی تزریقی 
به شبکه از شــبکه برق دریافت می شود، مشمول مدیریت مصرف در زمان 
ناتــرازی برق نخواهد بود و صنایع مــی توانند از مزایای عدم قطع برق بهره 

مند شوند.
وی با بیان اینکه در صورت احداث نیروگاه تجدیدپذیر و تهاتر برق با شبکه، 
این میزان برق تجدیدپذیر تعهدات ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان را نیز 
برآورده می سازد، گفت: بر اساس ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان صنایع 
با دیماند بیشــتر از یک مگاوات موظف هســتند که یک درصد از برق مصرفی 
ســالیانه خود را از طریق احداث نیروگاه تجدیدپذیر تامین کنند و این عدد در 
ســال پنجم به ۵ درصد برسد. در غیر اینصورت در قبض برق صنایع مذکور، به 
اندازه همان درصد ذکر شــده، تعرفه برق با مبلغ نرخ تجدیدپذیر محاسبه و از 

صنایع اخذ می شود.
به گفته غفوری انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های 
تجدیدپذیر اقدام به برگزاری سری سمینارهایی برای تشریح موارد فوق به صنایع 
در استانها کرده است. در این سمینارها، موارد فنی، قانونی و اقتصادی انرژی های 
تجدیدپذیر برای صنایع تشــریح و همچنین نمایشگاه های جانبی نیز در محل 
برگزار می شود . سمینار آینده در سالن همایش  مجموعه فرهنگی ورزشی میلاد 

در استان البرز و برای صنایع استان البرز برگزار خواهد شد.

وزیر اقتصاد:

کشف نفت در میدان  هیرکانی قطعی شد

در مراسمی با حضور معاون اول 
رئیس جمهور عملیات اجرایی طرح 
های آبخیــزداری، احیــای قنوات، 
اســتخرهای ذخیــره آب و انتقال 
آب کشــاورزی به ارزش ۱۳۸ هزار 
میلیارد تومان در ۳۱ اســتان آغاز 

شد.
محمــد مخبر در این جلســه با 
تأکید بر این که »روستاها و مناطق 
عشــایری یکی از مهمترین پیشران 
های پیشرفت کشور هستند«، گفت: 
مناطق روســتایی و عشایری نقش 
مهم و اثرگــذاری در امنیت غذایی 
کشور دارند و امنیت غذایی یکی از 
مهمترین اولویت های کشــور است 
و دشمنان علیرغم اینکه وانمود می 
کنند غــذا و دارو تحت تحریم های 
ظالمانه آنها نیست اما در عمل برای 
تأمین و جابجایی منابع مالی دارو و 
غذا ســنگ اندازی و مشکل آفرینی 

کرده اند.
وی حل مسائل عشایر و پیشرفت 
و توسعه روستاها را یکی از مهمترین 
برنامه های دولت سیزدهم برشمرد 
و افزود: در دو ســالی کــه از عمر 
دولت ســپری شده، ســپاه و بسیج 
همــواره در جهت برنامه های دولت 
در حل مسائل مختلف نقش آفرینی 
کرده اند و در بســیاری از موارد به 
صورت داوطلبانه پای کار آمده و به 

دولت یاری رسانده اند.
وی بــا اشــاره به تجربــه موفق 
مشارکت نیروهای بسیج در آبرسانی 
به روســتاها خاطرنشــان کرد: در 
تفاهمنامــه ای که میان وزارت نیرو 
و بســیج به امضاء رسید آبرسانی به 
ده هزار روستا هدف گذاری شد که 
خوشبختانه تاکنون از پیشرفت قابل 

قبولی برخوردار است.
معــاون اول رئیس جمهور از آب 

و خــاک به عنــوان دو چالش مهم 
در حوزه کشــاورزی نام برد و اظهار 
داشت: ایران کشوری با اقلیم خشک 
و نیمه خشــک اســت که ضرورت 
دارد منابــع آب به دقــت مدیریت 
شود ضمن آنکه در تمامی کشورها 
مدیریت منابــع آب از اهمیت ویژه 
ای برخــوردار اســت و مقام معظم 
رهبری نیز سالهاست که بر اهمیت 
آب و همچنین خاک تأکیدات ویژه 

داشته اند.
وی در ادامه قنــوات را یادگاری 
عالمانــه از نیــاکان و گذشــتگان 
توصیف کرد و گفت: وجود قنوات در 
کشور سندی است که علم از سالیان 
ایران حاکمیت داشته و  گذشته در 
اقدامات بر مبنــای علم صورت می 
گرفته اســت. سابقه برخی از قنوات 
که در کشــور وجــود دارد به چند 
هزار سال قبل بازمی گردد و این در 

حالیســت که کارایی این قنوات در 
طــول زمان از بین نرفته و همچنان 
با هزینه های بسیار پایین از خدمات 

آنها بهره مند هستیم.
وی بــا اشــاره بــه هدفگذاری 
صــورت گرفته در اجرای طرح های 
آبخیــزداری و آبخوان داری تصریح 
کرد: طرح های آبخیزداری در سال 
های گذشته در کشــور شروع شد 
اما متأســفانه پــس از مدتی آن را 
رها کردند و ایــن بی توجهی باعث 
شــد که شاهد آسیب هایی ناشی از 
سیل، مشکل اسکان عشایر و خالی 
شــدن برخی از روستاها از جمعیت 

هستیم.
مخبر همچنین با اشاره به برنامه 
وزارت جهاد کشــاورزی برای ایجاد 
این طرح  مولد شــیلات،  شهرهای 
را مفید و ارزشــمند دانست و گفت: 
ایجــاد اســتخرها و حوضچه هــای 

آبزی پروری در کنــار چاه های آب 
کشــاورزی اقدامی مفید در راستای 
ارتقاء بهره وری از منابع آب اســت 
چرا که می تواند پیش از آنکه منابع 
آب به اراضی کشاورزی وارد شود در 
این حوضچه ها و اســتخرها جهت 
تولید آبزیــان مورد اســتفاده قرار 

گیرد.
وی استانداران را به اهتمام جدی 
و پیگیری مجدّانه برای اجرای طرح 
هایی که عملیــات اجرایی آن آغاز 
شد فراخواند و گفت: استانداران باید 
با جدیت پای کار باشــند و اجرای 
این برنامــه را در اولویت قرار دهند 
ضمن آنکه یکی از بهترین فرصت ها 
درآمدهای حاصل  کرد  هزینه  برای 
تواند ســرمایه  می  مولدســازی  از 
گذاری در اجرای این طرح ها باشد.

وی در بخش پایانی سخنان خود 
با قدردانی از ســپاه و وزارت جهاد 

کشاورزی برای تدوین این طرح ها 
گفت: یکی از مزایای همکاری حاضر 
این است که گروه های جهادی پای 
کار هستند و این سبب می شود که 
سرعت انجام کار بالا و بی وقفه باشد 
و قیمت تمام شــده نیز بسیار ارزان 

خواهد بود.
در این مراســم که اســتانداران 
ویدئــو  از طریــق  نیــز  مختلــف 
کنفرانس حضور داشتند وزیر جهاد 
انعقاد قرارداد  از  کشاورزی گزارشی 
و تفاهمنامه با قرارگاه سازندگی امام 
حسن مجتبی )ع( برای اجرای پروژه 
هــای آبخیزداری و آبخــوان داری، 
ایجاد شــهرهای مولــد، طرح های 
کوچک تأمین آب، حل مشــکلات 
عشــایری و پروژه های آب و خاک 
ارائــه کرد و گفت: حدود 4۰ درصد 
از دام سبک کشور در اختیار عشایر 
اســت و ضرورت دارد که نسبت به 

حل مســائل و مشکلات این جامعه 
کم توقع اقدام شود.

ســپاه  کل  فرمانده  جانشــین 
پاسداران نیز بسیج را مردمی ترین 
دانست  سازمان در ســطح جهان 
و گفت: بســیج همه آحاد جامعه 
را شامل می شــود و خوشبختانه 
دولت مردمی ســیزدهم برای حل 
مســائل و مشکلات کشور پای کار 
آمده اســت تا با اتــکاء به ظرفیت 
های مردمی، کشــور را در مسیر 

توسعه قرار دهد.
خراســان  و  فارس  اســتانداران 
رضوی هم از طریق ویدئو کنفرانس 
پیشــرفت طرح های  از  گزارشــی 
کشاورزی و مشــارکت مردم استان 
در اجرای پروژه ها ارائه کردند و به 
بیان پیشــنهادات خود برای اجرای 
هر چــه بهتر طرح هــای مرتبط با 
آبخیزداری، احیــای قنوات و پروژه 

های آبرسانی کشاورزی پرداختند.
در این مراسم که رئیس سازمان 
بسیج سازندگی، رئیس سازمان امور 
عشایر و برخی معاونین وزارت جهاد 
کشاورزی نیز حضور داشتند تفاهم 
نامه و قراردادهایی میان وزیر جهاد 
کشاورزی و جانشــین فرمانده کل 
اجرای طرح  برای  پاســداران  سپاه 
های آبخیــزداری، احیــای قنوات، 
استخرهای ذخیره آب و انتقال آب 

کشاورزی به امضاء رسید.
این قراردادهــا در چهار موضوع 
اصلی آب و خاک، آبخیزداری، امور 
عشایر و شــهرهای مولد کشاورزی 
جمعاً بــا اعتباری بالغ بر ۱۳۸ هزار 
میلیارد تومان در ۳۱ استان برای ده 
هزار شــاخه قنات، ۱۳ هزار استخر 
و آب بندان، مرمت و بهســازی راه 
های عشــایری، تأمین آب شــرب 

پایدار عشایر و...توافق شده است.

با حضور معاون اول رئیس جمهور انجام شد؛ آغاز عملیات اجرایی طرح های آبخیزداری، عشایری و کشاورزی در ۳۱ استان

رئیس مجلس شورای اسلامی:  نزدیک به ۱۰۰ میلیارد دلار در سال بد مصرفی در حوزه انرژی داریم
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم کاهش شدت مصرف انرژی گفت: ما قریب به ۱۰۰ میلیارد دلار در سال بدمصرفی در حوزه انرژی داریم.

محمدباقر قالیباف در زمان بررسی بندی از لایحه برنامه هفتم توسعه در خصوص حفظ میزان کل انرژی کشور در سطح مصرف سال ۱4۰۱ گفت: در اینجا آمده که باید سطح مصرف کل کشور 
به اندازه سال ۱4۰۱ حفظ شود، یعنی ما باید شدت مصرف انرژی را کاهش دهیم چون توان تولید بیشتر هم نداریم حالا بحث بر سر چگونگی انجام این کار است، باید در این باره دولت و مجلس 

شورای اسلامی به فهم مشترک برسند.
وی اضافه کرد: ما باید شدت مصرف انرژی را کاهش دهیم از سال ۱۳۹۳ تاکنون چیزی نصیب کشور از بهینه سازی نشده چون بخشی از آن به اشکالات ساختاری و سیاست ها بر می گردد. ما تا 

وقتی ساختار را درست نکنیم شرایط درست نمی شود. مجلس شورای اسلامی و دولت باید تصمیم درستی بگیرند.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور خبر داد؛

برنامه اجرای عدالت آبی در سراسر کشور

تعریف مدل های احداث نیروگاه های تجدیدپذیر  توسط صنایع کشور

خبر

خبر
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اطمینان خریداران چینی به ثبات صادرات نفت ایران
پالایشگاه های نفت چین مطمئن هستند که صادرات نفت ایران ادامه پیدا خواهد کرد و تحت تاثیر تحولات اخیر خاورمیانه قرار نمی گیرد. پالایشگاه های نفت خصوصی چین، خریداران مشتاق نفت 
ایران در این اواخر بوده اند. با این حال، این نگرانی مطرح شده که احتمال گسترش درگیری نیروهای رژیم صهیونیستی و مبارزان مقاومت فلسطین، ممکن است بر عرضه نفت کشورهای تولیدکننده 
منطقه  تاثیر بگذارد و حتی کاخ سفید، به این بهانه، رویکرد سخت گیرانه تری در قبال تحریم ها در پیش بگیرد. فعلا، پالایشگاه های نفت و بازرگانان چین که در خرید نفت ایران مشارکت دارند، انتظار 
ندارند عرضه نفت ایران مختل شود. این منابع به بلومبرگ گفتند: با وجود این که واشنگتن برای اقدام تحت فشار قرار دارد، اما در آستانه انتخابات ریاست جمهوری سال آینده، حواس دولت بایدن به 
فشارهای تورمی بوده و به دنبال اجتناب از افزایش قیمت نفت است. بر اساس گزارش بلومبرگ، در گذشته، تحریم ها در ممانعت از واردات نفت ایران به چین، موثر نبوده اند. امسال هم واردات نفت 
چین از ایران، افزایش پیدا کرده است. طبق آمار شرکت کپلر، خرید نفت ایران توسط پالایشگاه های نفت چینی در اوت، به ۱.۵ میلیون بشکه در روز رسید.

سخنگوی صنعت آب:

به احیای دریاچه ارومیه امیدواریم 
سخنگوی صنعت آب با تاکید بر 
اینکه نسبت به احیای دریاچه ارومیه 
امیدوار هستیم و اقداماتی را در این 
راستا در دســتور کار قرار داده ایم، 
اظهــار کــرد: در طــرح بلندمدت 
آبرســانی بــه بخش هــای مختلف 
سیســتان و بلوچستان از دریا هدف 
گذاری شــده و تا پایان سال آینده 

آب دریا به زاهدان می رسد.
عیســی بزرگ زاده در نشســتی 
آخرین وضعیت  خبری در خصوص 
دریاچه ارومیه گفــت: اخیرا خبری 
را در یکی از اســتان ها در خصوص 
رکورد تولید ســیب منتشــر شــد 
به  نقدهای زیــادی  موضوعی کــه 

همراه داشت.
وی اضافه کرد: تولید ســیب در 
حوزه دریاچه ارومیه افتخار نیســت 
در حال حاضر ۵7 درصد مصرف آب 
کشــاورزی در این حوزه برای تولید 
ســه محصول غیرراهبردی ســیب، 
جغندرقنــد و یونجه تخصیص داده 
می شــود که این موضوع باید مورد 

بررسی قرار گیرد.
تاکید  با  آب  ســخنگوی صنعت 
بر لــزوم اصلاح ســبک مصرف آب 
در حــوزه دریاچه ارومیه اظهار کرد: 
باید شرایط تغییر یابد به گونه ای که 
کشت محصولات غیرراهبردی انجام 
نشــود با این حال نسبت به احیای 
باید  دریاچــه ارومیه امیدواریــم و 
سبک مصرف آب را نیز اصلاح کنیم.

به گفته وی در حال حاضر حجم 
آب موجــود در دریاچه ارومیه ۶۰۰ 
میلیون مترمکعب بــوده و با توجه 
به این که آب یک موضوع فرابخشی 

است باید تمام دستگاه های ذیصلاح 
برای حل این مســاله برنامه داشته 
باشد، برنامه هایی در نظر گرفته شده 

و در حال اجرا است.
بــزرگ زاده بــا بیــان این که در 
سیستان و بلوچســتان با بداخلاقی 
همســایه حق آبه ایران داده نشد و 
با شرایطی مواجه شــدیم که برای 
مدیریت آب این اســتان ســه طرح 
لایــه دار کوتاه مــدت، میان مدت و 
بلند مدت را تدوین و اجرایی کردیم.

آب  گفته ســخنگوی صنعت  به 
در طــرح بلنــد مدت آبرســانی به 
بخش هــای مختلــف سیســتان و 
بلوچستان از دریا هدف گذاری شده 
که تا پایان ســال آینده آب دریا به 

زاهدان می رسد.
تخصیــص  خصــوص  در  وی 
حق آبــه هیرمنــد اظهار کــرد: بر 
اســاس توافقاتی که صورت گرفته 
اطلاع رســانی در این بــاره بر عهده 
وزارت خارجــه اســت و باید گفت 
که در کل ســال آبی گذشــته تنها 
7۰۰ هزار متر مکعب که عدد بسیار 
ناچیزی اســت تخصیــص یافته در 
حالی که حق آبه  ایران ۸۲۰ میلیون 

متر مکعب است.
بــزرگ زاده در خصــوص تعیین 
تکلیف انشــعاب فاضلاب در تهران، 
اظهار کــرد: با توجه به این که نصب 
انشــعاب داخلی بر عهده مشــترک 
بوده لازم است که در این حوزه نیز 
نظارت وجود داشــته باشد، چرا که 
واگذاری کار به معنی ایجاد مشکل 
برای مشترکان نیست و این موضوع 

بررسی خواهد شد.

*۳۳ طرح آبرسانی در دست 
افتتاح است

وی با بیــان اینکــه ۱۰۵ طرح 
آبرسانی در دستور کار است و طبق 
ارزیابی های صــورت گرفته تا پایان 
دولت رقم آبرسانی به ۲۱۰۰ میلیارد 
متر مکعب میرســد و به این ترتیب 
ضریــب تحقــق آبرســانی به ۳۰۰ 
درصد خواهد رســید، گفت: تامین 
7۰۰ میلیون متر مکعب آب شــرب 
و بهداشــتی در دســتور کار وزارت 
نیرو قرار دارد، تا سال ها حتی قبل از 
انقلاب کل تامین آب ۸ میلیارد متر 
مکعب بوده است، اما طی چهارسال 
مکعب  متــر  میلیون  دولــت 7۰۰ 

تامین را در دستور کار داریم.
سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه 
۱۸ طرح آبرســانی با ظرفیت ۵۸۸ 
میلیون متر مکعــب به بهره برداری 
رســیده و ۳۳ طرح آبرسانی نیز در 
دست افتتاح اســت، اظهار کرد: در 
کمتر از دو سال ۱۰۵۸ میلیون متر 
که ۱۵۰  داشــتیم  آبرسانی  مکعب 
درصــد ضریب تحقق 4 ســاله آن 
در حوزه سدسازی  است، همچنین 
۳۰ ســد با حجم ۵ میلیارد و 4۰۰ 
میلیون متر مکعب در برنامه بود که 
۱۳ سد با حجم ۳۵۳۳ میلیارد متر 
مکعب که ۶۵ درصد آن محقق شده 
است و تا پایان ۱4۰۲ میزان تحقق 
بــه ۹۰ درصد و تا پایــان دولت به 

تحقق ۱۳۵ درصدی می رسد.
بــزرگ زاده با بیــان اینکه یک 
میلیارد دلار از صندوق توسعه برای 
پروژه های آبیاری و زهکشی دریافت 
کردیم کــه در اختیار وزارت نیرو و 

وزارت جهــاد قرار گرفتــه و به این 
ترتیب تا پایان ســال ۱4۰۲ ضریب 
تحقق برنامه ها در این حوزه به ۹۸ 
درصد و تــا پایان دولــت به ۱۱7 
درصد خواهد رسید، گفت: در طرح 
آبرســانی روســتایی ۳۰۰۰ روستا 
آبرسانی شــدند و پروژه 4۲ درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته است.
بودجه  تومان  میلیــارد   ۱۹*

برای طرح های اضطراری
وی بــا بیــان اینکــه در بخش 
فاضــلاب 4۶ طرح بــا ۱.۲ میلیون 
متر مکعب در شــبانه روز در برنامه 
بــوده و ضریب تحقق ۵4 درصد که 
این میــزان تحقق بــه ۱۰7 درصد 
خواهد رســید، گفت: هر سال طرح 
هایی برای رفع تنش آبی در ســطح 
۳۱ استان کشور تعریف می کنیم که 
در این رابطه پارســال برای ۱۰۰۰ 
شــهر ۸۳۳ طرح تعریف کردیم. به  

طور مثــال در تهران کمبود مخازن 
آب ســطحی داشــتیم کــه در دو 
سال گذشــته طرح های گسترده و 
میلیاردها تومان هزینه کردیم، علاوه 
بر آن برای شهرهای مشهد، همدان، 
تبریز، فســا و سیستان و بلوچستان 
طرح هایی اضطراری برای رفع تنش 
آبی در دســتور کار قرار دادیم و در 
مجموع ۱۹ میلیــارد تومان بودجه 
بــرای طرح های اضطــراری در نظر 

گرفتیم.
سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه 
در حال حاضر ۵۰۰ هزار حلقه چاه 
مجاز در کشور داریم که از این تعداد 
4۱۶ هزار حلقه چاه کشاورزی است 
در این بین بــرای ۳۰۰ هزار حلقه 
چاه کشاورزی که برداشت بیشتری 
دارند در اولویت نصب کنتور و پایش 
قــرار دارند و از این تعــداد تاکنون 
۲۵۰ هزار حلقه برق دار شــده اند و 

اگر ۹۰ درصد بیشتر از سهم انرژی 
مصرف کنند مشمول قطع خواهند 
کننده  شــد، گفت: ۹۸۳ مصــرف 
شــدید انرژی در معرض قطعی قرار 
گرفته اند،  برای ۲۶ هزار مشــترک 
نیز پیامک ارسال کردیم که مشمول 

قطعی خواهند شد.
برابر   ۶ دریا  آب  از  *استفاده 

می شود
بزرگ زاده با بیان اینکه اولین بار 
در تبصــره ۸ قانــون بودجه ۱4۰۲ 
اســتفاده از آب دریا حمایت و مورد 
اســتقبال قرار گرفت و مبنا بر این 
شــد که صنایع به سمت استفاده از 
آب غیرمتعــارف و دریا بروند، گفت: 
بر این اســاس بایــد از یک میلیارد 
متر مکعب آب دریا و پساب استفاده 
کنیــم و از 7۰۰ میلیون متر مکعب 
به 4۰۲ میلیارد متر مکعب یعنی ۶ 

برابر برسیم.

آیا مجلس با افزایش قیمت بنزین موافقت کرد؟
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با حذف بندی از لایحه برنامه هفتم توسعه 
موافقت کردند که در آن دولت مکلف می شد با به کارگیری سیاست های قیمتی 
و غیرقیمتی میزان مصرف کل انرژی کشــور را در ســطح مصرف سال ۱4۰۱ 

حفظ کند.
در جلســه علنی مجلس شــورای اســلامی و در جریان بررسی جزییات 
لایحه برنامه هفتم توسعه و در زمان بررسی جزء ۱ بند »ب« ماده 4۶ لایحه 
»دولت مکلف اســت با به کارگیری سیاست های قیمتی و غیرقیمتی نسبت 
به اجرای برنامه صرفه جویی و بهینه ســازی مصرف انرژی به گونه ای عمل 
نماید که در پایان برنامه با در نظرگرفتن الزامات رشد اقتصادی هدف برنامه، 
میزان مصرف کل انرژی کشــور در سطح مصرف ســال ۱4۰۱ حفظ شود. 
دولت مجاز اســت نسبت به اصلاح ساختار واحدهای متولی حوزه بهره وری 
انرژی در وزارتخانه های نفت و نیرو با تصویب شــورایعالی اداری اقدام کند«، 
علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات در مقام مخالفت با این بند اظهار کرد 
که چطور قرار اســت این میزان مصرف کل انرژی را تا پایان برنامه به اندازه 

مصرف ســال ۱4۰۱ حفظ کرد؟ آیا در این مدت خودرویی تولید نمی شود؟
کمال علیپور نماینده قائمشهر نیز در تذکری گفت: ما سالانه با افزایش تولید 
خودرو مواجه هســتیم پس چطور قرار است مصرف انرژی ثابت بماند؟ از طرف 
دیگر در این بند آمده که دولت سیاست های قیمتی و غیرقیمتی اعمال کند که 

این باعث فشار بر مردم می شود.
داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در دفاع از جزء ۱ این بند از لایحه 
دولت اظهار کرد: وقتی ما از صرفه جویی حرف می زنیم یعنی باید با روند فزاینده 
مصرف مقابله و مصرف انرژی را کنترل کنیم البته که باید رشد اقتصادی را هم 
لحاظ کرد ما راهکارهایی همچون کاهش مصارف غیرمولد و سوخت حمل و نقل 
و مصرف سوخت خانگی را در نظر داریم کشور ما جزو بد مصرف ترین کشورها 

در سطح انرژی است.
وی با بیان این که دولت با استفاده از روش های غیرقیمتی سطح مصرف انرژی 
را ثابت نگه می دارد، تصریح کرد: از ســال ۱۹۹۰ تاکنون مصرف کل انرژی اروپا 
ثابت مانده و همین وضعیت از سال ۲۰۰۰ در ژاپن حاکم است؛ پول خرج کردن 
و نیروگاه ساختن کار سختی نیست اما ما در این حکم می خواهیم دولت را ملزم 

به انجام اقداماتی کرده که با روند مخرب مصرف انرژی در کشور مقابله شود.
محسن زنگنه سخنگوی کمیسیون تلفیق درباره این بند گفت: ما با این بند 
دولت را مکلف به افزایش قیمت سوخت و انرژی می کنیم چون در آن آمده که 
دولت از طریق سیاست های قیمتی و غیرقیمتی این کار را انجام دهد. پس دست 
دولت برای افزایش قیمت انرژی باز می ماند و ممکن است آثار و تبعاتی همچون 
افزایش قیمت بنزین ۳۰۰۰ تومانی داشته باشد که مجلس شورای اسلامی از آن 

خبردار نشد و دولت خودش این کار را انجام داد.
در ادامه، اصل این جزء به رای مجلس شــورای اســلامی گذاشــته شد که 
نمایندگان با ۵۰ رای موافق، ۱۰۹ رای مخالف و ۱۱ رای ممتنع از مجموع ۱۹۱ 

نماینده حاضر با آن مخالفت کردند.
سپس موسوی لارگانی عضو کمیسیون اقتصادی پیشنهاد حذف این بند از 
ماده را مطرح کرد و گفت: دولت ها مکلف بودند که براســاس تورم قیمت بنزین 
را افزایش دهند اما تخلف داشته اند و این کار را نسبت به تورم نکردند. لذا وقتی 

دولتی بخواهد قیمت بنزین را زیاد کند التهابات در کشور به وجود می آید.
وی اضافه کرد: ابهام این بند این اســت که می گویند با سیاست های قیمتی 
و غیرقیمتی مصرف انرژی ثابت نگه داشــته شود که معلوم نیست سازوکار آن 

چیست.
رحیمی مظفری عضو کمیسیون انرژی به عنوان مخالف حذف این بند اظهار 
کرد: از تریبون مجلس شورای اسلامی گفته می شود که قرار است سوخت گران 
شــود که چنین بحثی نیست بلکه بحث بر سر مصرف بهینه سوخت است. باید 
اصلاح مصرف ســوخت داشته باشــیم و قطعا هم نمی خواهیم رفاه مردم دچار 

مشکل شود. این بند به معنای گران کردن سوخت نیست.
احمد مرادی نماینده بندرعباس در مجلس شورای اسلامی به عنوان موافق 
حذف این بند اظهار کرد: دولت می خواهد در این بند افزایش قیمت فرآورده های 
نفتــی به خصوص بنزین را به گردن مجلس بیندازد که باید مراقب باشــیم تا 

مشکلی برای مردم به وجود نیاید.
* دولت سیزدهم در مقابل افزایش قیمت انرژی مقاومت کرده است

داوود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه مجددا در توضیح این بند 
اظهــار کرد: باید منابع انرژی را برای آینده حفظ کنیم و از مصرف زائد در 
کشور جلوگیری شود. قطعا برای بهینه سازی انرژی از همه ابزارها و روش ها 
اســتفاده می شود. ما در این بند به روش معینی اشاره نکرده ایم و گفته ایم 
همه روش های قیمتی و غیرقیمتی با سنجش شرایط و موقعیت ها استفاده 

شود.
وی اضافه کرد: مجلس شــورای اســلامی تفاوت صحبت های عوام گرایانه و 
پوپولیستی با استدلال منطقی را تشخیص می دهد و دنبال حفظ مصالح کشور 
است اگر دولت بنای افزایش قیمت بنزین را داشت قانون هدفمندی جاری است 
و کسی دولت را منع نکرده که قیمت را افزایش دهد. اگر دولت قیمت بنزین را 
زیاد می کند چون شرایط و معیشت مردم را در نظر می گیرد. دولت سیزدهم از 
ابتدای شکل گیری اش علی رغم همه توصیه ها و فشارها در مقابل افزایش قیمت 

انرژی مقاومت کرد.
منظور اظهار کرد: متهم کردن دولت به این که می خواهد قیمت را افزایش دهد 
درست نیست، از نمایندگان می خواهم که مصالح کشور را در موضع گیری هایشان 
در نظر بگیرند، همه ما در برابر مردم مســئول هستیم و قوای سه گانه به دنبال 

خدمت به مردم هستند نباید یک قوه، قوه دیگر را مقابل مردم قرار دهد.
ســپس زنگنه ســخنگوی کمیســیون تلفیق درباره این بند اظهار کرد: ما 
توهین هــای آقای منظور به مجلس را به عنوان نظر دولت نمی دانیم از عباراتی 
همچون پوپولیســتی بودن و دنبال رای بودن و حرف های غیرکارشناسی هم به 

خاطر ارادت به آیت الله رئیسی می گذریم.
وی افزود: حرف ما این است که با تصویب بند »الف« دیگر این بند موضوعیت 
ندارد. خود آقای منظور هم گفته که اختیار افزایش قیمت را در قانون هدفمندی 
دارد پس دیگر دلیلی ندارد که اینجا بیاوریم. بحث های ما منطقی و کارشناسی 
است خواهش می کنم با این اظهارنظرها مجلس شورای اسلامی و دولت را مقابل 

هم قرار ندهید. مجلس همراه و پشتیبان دولت بوده است.
در نهایت نمایندگان با ۱۱۰ رای موافق، ۶۰ رای مخالف و چهار رای ممتنع 
از مجموع ۱۹۱ نماینده حاضر با حذف این بند موافقت کردند؛ در این بند آمده 
است: » دولت مکلف است با به کارگیری سیاست های قیمتی و غیرقیمتی نسبت 
به اجرای برنامه صرفه جویی و بهینه ســازی مصرف انــرژی به گونه ای عمل 
نماید که در پایان برنامه با در نظرگرفتن الزامات رشــد اقتصادی هدف برنامه، 
میزان مصرف کل انرژی کشــور در سطح مصرف سال ۱4۰۱ حفظ شود. دولت 
مجاز اســت نسبت به اصلاح ساختار واحدهای متولی حوزه بهره وری انرژی در 

وزارتخانه های نفت و نیرو با تصویب شورایعالی اداری اقدام کند.«

مهدی هاشم زاده، کارشناس حوزه انرژی معتقد است 
یکی از موضوعات مهم در زمینه رفع ناترازی استفاده از 
منابع گازی کشور در میادین مشترک گازی و تمرکز بر 
ذخیره سازی گاز بوده که دولت سیزدهم با ورود به این 
حوزه، اقدامات خوبی رقم زده است که باید این رویکرد 
تــداوم یابد تا بــا تولید و ذخیره ســازی گاز به ناترازی 

مقطعی گاز کشور در فصول سرد سال پایان دهیم.
مهدی هاشم زاده با اشــاره به ناترازی گاز در کشور، 
اظهار کرد: دو نوع ناترازی مقطعی و دائم در کشور داریم 
کــه ناترازی مقطعی تنها در برخی فصول اتفاق می افتد 
و به دلیل افزایش مصرف بخش خانگی است؛ در بخش 
خانگی موضوع مورد توجه، بخاری ها هســتند که باید 

اصلاح انرژی در آن ها صورت بگیرد.
او ادامــه داد: در حال حاضر میــزان مصرف بخش 
خانگی ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون اســت که با ورود بخاری ها 
و بحث گرمایــش این میزان مصرف بــه ۸۰۰ تا ۸۵۰ 
میلیون مترمکعب در روز می رسد و بهینه کردن وسایل 
گرمایشــی مانند بخاری تاثیر حــدود ۲۰ درصدی در 

کاهش مصرف گاز در فصول سرد سال دارد.
وی با بیان این که این نوع ناترازی مقطعی با ناترازی 
که می تواند کل اقتصاد را در طول یکســال درگیر کند، 
متفاوت است، درواقع برخورد با ناترازی مقطعی باید در 
همان زمان باشد، اظهار کرد: همچنین بخش دیگری که 
مصرف بالای گاز دارد، بخش نیروگاهی است؛ مهم ترین 
مشــکل بحث مربوط به نیروگاه ها این است که عمدتا 
گازســوزند، چراکه ۸۵ درصد سوخت نیروگاه ها توسط 

گاز تامین می شود.
این کارشــناس حوزه انرژی با تاکید بر این که گاز 
مهم ترین ســوختی اســت که در نیروگاه ها استفاده 
می شود، اظهار کرد: متوســط گازی که در نیروگاه ها 
در دنیا اســتفاده می شود، ۳۵ درصد است یعنی ایران 
پاک ترین برق را تولید می کند، در کشــورهای دیگر 
زغال ســنگ و مازوت نیز به عنوان سوخت نیروگاهی 
مورد اســتفاده قرار می گیرد. سهم نیروگاه های زغال 
ســنگی در اقتصاد دنیــا بالای 4۰ درصد اســت اما 
در ایــران نیروگاه های زغال ســنگی چندانی نداریم. 
هاشــم زاده با بیان اینکه این موضوع یکی از مشکلات 
جدی ماست و باید به سمت نیروگاه های زغال  سنگی 
و کاهش مصرف گاز برویم، گفت: موضوع دیگر بحث 
صنعت و ناترازی موجود در این حوزه اســت که چند 
پیشنهاد در این حوزه مطرح شده و برخی از آن ها وارد 

مرحله اجرایی شده است.
وی بــا بیــان اینکه هدایت منابع صنایع به ســمت 
میادین مشــترک جنوبی انجام شــده و اتفاقات مثبتی 
در حال رخ دادن اســت و به ســمت توســعه میادین 
مشــترک پیش می رویم، تاکید کرد: عدم توســعه این 
میادین مشــترک تبعات زیادی دارد که خوشبختانه در 
این حوزه اقدامات مثبتی رقم خورده اســت، با توجه به 
این که تکنولوژی و فناوری داریم در بخش منابع دولتی 
و ســرمایه گذاری مستقیم صنایع اتفاقات مثبتی هم در 
میادین مشترک گازی با عربستان در میدان فرزاد B و 
فروزان و میدان آرش که مشــترک با کویت است؛ آماده 

بهره برداری هستیم که مذاکرات در حال انجام است.
این کارشناس حوزه انرژی با تاکید بر اینکه با مجموع 
اقدامات صورت گرفته، سیســتم پاسخ گویی به صنعت 
نیز در حال انجام اســت، گفــت:  مهم ترین راهکار رفع 
ناترازی مقطعی گاز که ایران گرفتار آن اســت، مسئله 
ذخیره سازی گاز است؛ این موضوع طی دولت قبل و در 
هشت سال اخیر مورد توجه قرار نگرفت اما مدتی است 
کــه دولت روی آن، متمرکز شــده و در مخازن ذخیره 
گاز در سمت شهرهای سرخس و قم ذخیره سازی انجام 
می شــود و ذخیره ســازی حدود ۲۰ میلیون مترمکعب 
در روز برنامه ریزی شــده که باید تا اواسط سال ۱4۰۳ 

صورت بگیرد.
به گفته هاشــم زاده، این عدد بسیار کم است چراکه 
متوسط دنیا ۱۸ درصد است. اگر مصرف را حدود ۹۰۰ 
تا ۱۰۰۰ میلیون مترمکعــب در نظر بگیریم باید ۲۰۰ 
میلیون مترمکعب ذخیره ســازی داشته باشیم که عدد 
۲۰ میلیون مترمکعب یا حتــی 4۰ میلیون مترمکعب 
عدد جدی نیســت و مهم ترین راه حل ناترازی مقطعی، 
ذخیره سازی گاز اســت که آغاز شده است. وی با اشاره 
به اقداماتی که در شــمال کشــور انجام می شود، گفت: 
باتوجه به اینکه  عمده منابع گاز در جنوب کشــور قرار 
دارد، باید بخشی از ناترازی را نیز با واردات یا سوآپ گاز 
جبران کنیم. در همین رابطه دولت سیزدهم نیز اقدامات 
خوبی را با روسیه در حوزه سوآپ گاز انجام داده است و 
می توانیم ما در شمال گاز را تحویل بگیریم و گاز مایع یا 

گاز طبیعی به سمت هند و پاکستان بدهیم.

احداث فــوری4۵۰۰ مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر 
خورشــیدی در کشور به تصویب شــورای عالی اقتصاد 
رسید و طبق اعلام رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری انرژی برق ایران تا ســال آینــده وارد مدار 

خواهد شد.
بر اساس نیاز کشور به توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
و ناترازی های برق در جلســه اخیر شورای عالی انرژی، 
مقرر شــد ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در یک 
بازه زمانی پنج ســاله احداث شود که این تصمیم فراتر 
از برنامه هایی اســت که تاکنون برای توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر داشــته ایم. طبــق برنامه ریزی های صورت 
گرفته  ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر خورشیدی 
در ســه فاز طی سه ســال احداث خواهد شد، در گام 
نخست بنا به تصویب شــورای عالی اقتصاد، به صورت 
ویژه و فوری مجوز احــداث4۵۰۰ مگاوات نیروگاه های 

خورشیدی صادر شــد که دوره احداث این نیروگاه ها تا 
قبل از دوره پیک مصرف سال ۱4۰۳ در نظر گرفته شده 
است. ۱۰ هزار و ۵۰۰ مگاوات باقی مانده از طرح احداث 
۱۵۰۰۰ مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر، با تأمین مالی از 
طریق فاینانس خارجی احداث می شود که این نیروگاه ها 
پس از اخــذ مجوزهای قانونی در ســال های ۱4۰۳ و 
۱4۰4 احداث خواهند شــد. آنطور که محمود کمانی - 
رئیس سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری انرژی 
برق ایران اعــلام کرده روش احداث این 4۵۰۰ مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیــر از طریق ماده ۱۲ قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر بوده که با خرید برق با حداکثر نرخ 7.۳ 
ســنت به ازای هر کیلووات ساعت و به مدت پنج سال 
اســت. وی افزود: همچنین این قرارداد ۲۵ ساله منعقد 
می شود که پنج ســال آن از محل سوخت صرفه جویی 
شده پرداخت می شود و بقیه آن هم بسته به روش هایی 

خواهد بود که ســرمایه گذار با وزارت نیرو توافق خواهد 
کرد که می تواند برق را به شبکه داده و از منافع حاصل 
بهره مند شود.   فراخوان برای این امر در آغاز این هفته 
اعلام می شوند و شــرکت های توانمند بزرگ می توانند 
در این امر شــرکت کنند. انجام مناقصه پس از ارزیابی 
کیفی شرکت های علاقمند و بین شرکت های تائید شده 
انجام می شود و تأمین مالی این پروژه ها با تفاهمی که با 
صندوق توسعه ملی صورت گرفته است با مشارکت این 

صندوق و سرمایه گذاران صورت خواهد گرفت.
7۹ درصد کل ظرفیت منصوبه انرژی های تجدیدپذیر 
مربوط به قبل از دولت سیزدهم بوده و ۲۱ درصد بعد از 
این دولت افزوده شــده است. استفاده از ماده ۱۲ قانون 
رفــع موانع تولید، ماده ۱۶ قانــون جهش دانش بنیان و 
مصوبه های شورای اقتصاد و روش خرید تضمینی برق از 

عوامل اثربخش در توسعه تجدیدپذیرها است.

مهدی هاشم زاده، کارشناس حوزه انرژی مطرح کرد؛

ذخیره سازی و برداشت گاز از میادین مشترک مهم ترین راهکار رفع ناترازی

به مدار آمدن ۴۵۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی تا سال آینده

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با حضور در دیوان محاسبات با سید احمدرضا 
دستغیب رئیس کل این نهاد نظارتی دیدار و گفت و گو کرد.

به گزارش سرزمین پویا و به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل دیوان 
محاســبات کشور، محسن خجسته مهر مدیرعامل شــرکت ملی نفت در این دیدار 
ضمن ارایه گزارش عملکرد از اقدامات مالی و فعالیت های این شرکت، از تلاش های 
گســترده این مجموعه به منظور تمرکز وجوه در این شرکت در قالب حساب واحد 

خزانه خبر داد.
وی همچنین با اشاره به افزایش سقف تولیدات نفتی در دوره جدید، این اقدام را 
موجب افزایش صادرات و در نتیجه رشــد فروش و عایدی کشور از این ماده با ارزش 

دانست.
خجســته مهر همچنین با اعلام اینکه شــرکت ملی نفت ایــران آماده همکاری 
همه جانبه با دیوان محاســبات کشور است، اظهار داشت: کارشناسان این شرکت از 
هرگونه پیشنهاد و راهکار فنی و تخصصی از سوی دیوان محاسبات در راستای بهبود 

فرآیندهای مالی استقبال می کنند.
ســید احمدرضا دستغیب رئیس کل دیوان محاســبات کشور نیز در این دیدار با 
تاکید بر لزوم مراعات شــفافیت در تمامی دســتگاه ها، نهادها و شرکت های دولتی 
و شبه دولتی کشــور، یکی از ماموریت های اصلی دیوان محاسبات را رصد و پایش 
دائمی در جهت تحقق انضباط مالی دانست و تاکید کرد که شرکت ملی نفت نیز از 

این قاعده مستثنی نخواهد بود.
رئیس کل دیوان محاســبات کشور با امیدوارانه توصیف کردن گزارش های ارایه 
شده از سوی شرکت ملی نفت، بیان داشت: می توان در زمینه واریز وجوه و درآمدهای 
حاصل از صادرات نفت، بیش از پیش شــفاف سازی کرد تا از این طریق شفافیت در 

این حوزه به طور کامل عملی شود.
وی با تاکید بر ضرورت تمرکز تمامی حســاب های دســتگاه ها در حساب واحد 
خزانــه، گفت: حوزه نفت و زیرمجموعه های آن اگرچه در مهلت مقرر، بســیاری از 
حساب های خود را به حساب واحد خزانه انتقال داده اند اما کماکان برخی حساب ها 
منتقل نشده اند و باید هرچه زودتر به این تکلیف قانونی در تمام دستگاه ها عمل کرد 
چرا که مهلت تعیین شــده در این خصوص به پایان رسیده و در حال حاضر پرونده 
متخلفین در حال ارجاع به دادسرا است. دستغیب با اشاره به اینکه به هیچ وجه نباید 
انحراف از معیاری در دســتگاه های اجرایی وجود داشــته باشد، تصریح کرد: در این 
زمینه اگر رسیدگی های دیوان محاسبات منجر به کشف یافته یا تخلفی شود، مطمئناً 

این نهاد نظارتی طبق قانون عمل خواهد کرد.

دستغیب در دیدار با مدیرعامل شرکت ملی نفت عنوان کرد؛

 رسیدگی به پرونده متخلفین 
»حساب واحد خزانه« در دادسرا

خبر

خبر
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پیکر آتیلا پســیانی، هنرمند سینما و تئاتر کشورمان صبح 
پنجشنبه ۲۰ مهر ماه در پهنه رودکی تشییع می شود.

به گزارش اداره کل هنرهای نمایشــی، پیکر آتیلا پســیانی، 
هنرمند ســینما و تئاتر کشورمان که پس از یک دوره مبارزه با 
بیماری روز جمعه ۱4 مهر در ســن ۶۶ سالگی چشم از جهان 
فروبســت، ساعت ۹ صبح پنجشــنبه ۲۰ مهر در پهنه رودکی 

تشییع می شود.
پس از مراســم وداع با زنده یاد آتیلا پســیانی، پیکر او برای 

خاکسپاری راهی بهشت زهرا )س( شده و در قطعه هنرمندان آرام خواهد گرفت.
آتیلا پســیانی بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون متولد دهم اردیبهشت ســال ۱۳۳۶ و فرزند جمیله شیخی بود، وی 
فارغ التحصیل کارگردانی و بازیگری تئاتر از دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران بود که بازی در تئاتر را از سال ۱۳۵۶ آغاز کرده 
و بازی در ســینما را از ســال ۱۳۶۰ با فیلم عفریت، کاری از فرشید فلک نازی، تجربه کرد. ڑپسیانی از دهه ۶۰ به بعد حضور فعالی 
در عرصه تئاتر ایران داشته که شامل اجراهای جشنواره ای و آزاد می شود. وی با آثارش در چندین دوره جشنواره تئاتر فجر حضور 
داشته که از این میان می توان به جشنواره فجر سال ۱۳7۰ اشاره کرد. پسیانی در این دوره »واقعه خوانی جهاز جادو« نوشته محمد 
چرمشیر را کارگردانی کرد و در کنار آثاری نظیر »سایه ماه« به کارگردانی انوشیروان ارجمند، »مرگ یزدگرد« به نویسندگی بهرام 
بیضایی و کارگردانی گلاب آدینه، دلدار به نویســندگی و کارگردانی حســین نوری و »مال کنون« به نویسندگی و کارگردانی مریم 

معترف و عزت الله مهرآوران به روی صحنه برد.
فیلم های »کشتی آنجلیکا«، »دو فیلم با یک بلیت«، »مسافران«، »خاکستر سبز«، »هیوا«، »شام آخر«، »فرزند صبح«، »پاداش 
ســکوت«، »آتش بس«، »مجردها«، »کما«، »پل چوبی«، »زندگی خصوصی«، »نیمه شــب اتفاق افتاد«، »نگار«، »کارگر ســاده 
نیازمندیم« و سریال های »محله برو بیا«، »محله بهداشت«، »اولین شب آرامش«، »زیر تیغ«، »پرده نشین«، »برف بی صدا می بارد« 
و تئاترهای »جنایت و مکافات« »باغ آلبالو« »مخمل آبی«، »پروفسور بوبوس«، »کالیگولا شاعر خشونت«، »قهوه  قجری«، »درد دل 

با سگ«، »رستخیز« از آثار زنده یاد پسیانی است.
مراسم هجدهمین دوره شب کارگردانان تئاتر ایران در قالب آیین نکوداشت آتیلا پسیانی اردیبهشت ماه امسال به همت انجمن 

صنفی کارگردانان تئاتر با حضور جمعی از هنرمندان و بازیگران در خانه هنرمندان ایران برگزار شد.
پسیانی چندی پیش برای سفری شخصی، به فرانسه رفته بود که متاسفانه در پی نامساعد شدن شرایط جسمیش به دلیل عوارض 

بیماری سرطان مجبور شده بود در بیمارستانی در این کشور بستری شود.

ناصر آویــژه که به تازگی نمایش »بالاتر از ســیاهی« را در 
جشنواره آیینی سنتی اجرا کرده است، اعتقاد دارد که تغییرات 
شــتابزده و بدون برنامه ریزی، آسیب زیادی به جشنواره های ما 

می زند.
این کارگردان تئاتر که جزو هنرمندان شــناخته شده تئاتر 
کودک است و امســال برای اولین بار در جشنواره نمایش های 
آیینی سنتی شــرکت کرده اســت، ارزیابی خود را از برگزاری 
این جشنواره در استان های گوناگون تشریح و  بابت هدر رفتن 

سرمایه های انسانی و معنوی مان ابراز تاسف کرد.
او درباره برگزاری بخش صحنه ای جشنواره در شهر گرگان، 

به اســتقبال تماشاگران از اجرای نمایشش  در جشنواره اشــاره کرد و افزود: طبیعتا استقبال تماشاگران بر قضاوت من تاثیر گذار 
بوده است چراکه تمام ظرفیت تالار فخرالدین اسعد گرگانی رشت که بیش از 4۰۰ صندلی دارد، پر شده بود ولی نمی توان فراموش 
کرد که برگزاری جشنواره در استان های دیگر عوارضی دارد که باید آنها را آسیب شناسی کرد. آویژه درباره مسائلی که برای اجرای 
نمایشــش داشته است، توضیح داد: به عنوان نمونه ستاپ نور و اجرای جنرال ما با تاخیر انجام شد. ابتدا قرار بود سالن را 4 ساعت 
پیش از اجرا به ما تحویل بدهند که زمانی کمی بود ولی همین هم اتفاق نیفتاد و در نهایت تقریبا دو ساعت پیش از اجرا سالن را 
تحویل گرفتیم و همین موضوع سبب کم و کاستی هایی در اجرا شد به طوری که بخش ویدیوی نمایش مان با مشکل رو به رو شد و 
ناهماهنگی های دیگری هم رخ داد. این کارگردان تئاتر اضافه کرد: بروز چنین ناهماهنگی هایی در خارج از تهران طبیعی است چون 
در بسیاری از استان های ما ساز و کار درستی برای برگزاری جشنواره  تعریف نشده است. اغلب استان های ما تنها یکی دو سالن تئاتر 
دارند و امکانات سخت افزاری شان محدود داست. از سوی دیگر نداشتن برنامه ریزی مناسب، سبب افت کیفی کارها می شود و این در 
شان یک جشنواره معتبر نیست. آویژه در عین حال خاطرنشان کرد: برگزاری جشنواره در استان های دیگر به خودی خود خیلی هم 
اتفاق پســندیده ای است و باعث رونق تئاتر در آن استان ها و پویایی فرهنگی و حتی اقتصادی آنها می شود ولی وقتی ساز و کارش 
فراهم نباشد، بیشتر به کاهش کیفی منجر می شود. متاسفانه به نظر می رسد سیستم جدید تئاتر بیشتر دنبال بهره برداری تبلیغاتی 
از این اتفاق است تا اینکه به ضروریات آن توجه داشته باشد. به هر حال اگر قرار است این رویه ادامه پیدا کند، باید در طول زمان 
آن را آسیب شناسی و بررسی کرد. او یادآوری کرد: از سوی دیگر متاسفانه کیفیت کارهای خارجی جشنواره در شان یک جشنواره 
بین المللی نبود. این کارگردان تئاتر با ابراز تاســف از ضعف برنامه ریزی در برگزاری جشنواره های ما تاکید کرد: این شتابزدگی ها و 

تصمیم های عجولانه حتی اگر تعمدی نباشد، ولی قطعا به جشنواره های ما ضربه می زند.

/در مقابل تالار وحدت؛

پیکر آتیلا پسیانی پنجشنبه ۲۰ مهر تشییع می شود
ناصر آویژه: 

تغییرات شتاب زده در جشنواره های تئاتری آسیب زا است

وزیر ارشاد:  

هیچ محدودیتی برای بازگشت ایرانیان خارج از کشور نداریم
محمدمهدی اسماعیلی روز شنبه - 
۱۵ مهر - در آیین افتتاحیه نخستین 
اجلاس منطقــه ای رایزنان فرهنگی 
جمهوری اســلامی در کشــورهای 
همســایه اظهار کرد: رویکرد دولت 
و اهتمــام رئیس جمهوری به ارتقای 
فرهنگی سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اســلامی در خارج از کشور و ارادت 
و نگاه من هم نســبت به این مساله 
روشن است. هیچ مساله ای در دولت 
مطرح نشــده که رئیس جمهوری به 

نفع سازمان رای نداده باشد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
افزود: اعتقاد جدی داریم دیپلماسی 
و  اصلــی  ابزارهــای  از  فرهنگــی 
کارســازترین ابزار کار ما در خارج از 
کشور است و به همین دلیل باید در 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، 
مبتنــی بر نگاه حاکم بر کشــور این 
تغییر را ایجاد کنیم و نگاه دولت دقیقا 
همســو با نگاه رهبــر عزیزمان بوده 
اســت. امروز بهترین و طلایی ترین 
زمان ارتقــای فعالیت های فرهنگی 
در خارج از کشور است. باید نگاه های 

سالم تکریم و ارتقا داده شود.
وی با بیان اینکــه در دولت اقدام 
های بسیار موثری در حوزه فرهنگ 
و هنر در این دو ســال انجام شــده 
است، اضافه کرد: بعد از دو سال شعار 
نمی دهیم، کارنامــه ارائه می دهیم. 
همه زیرساخت های لازم برای ارتقای 
فرهنــگ و هنر در کشــور را فراهم 
آوردیم. مساله بودجه دغدغه مهمی 
بود. نمودار این موضوع در ســازمان 

به حالت صعودی و افزایشی برگشته 
و البته هنوز بــه نقطه مطلوب خود 

نرسیده است.
* فرهنگ و هنر از انزوا خارج 

شده است
اسماعیلی همچنین گفت: در بند 
ه تبصره ۹، دولت شــرکت ها و بانک 
ها را موظف کرده یک درصد بودجه 
خود را به حوزه فرهنگی در حوزه بین 
الملل بــرای فعالیت های نرم افزاری 
اختصاص دهند که از هفته گذشــته 
واریزی ها به حساب اعلامی آغاز شده 
و برای این که دچار قبض و بسط های 
بودجه نشود به حساب صندوق هنر 
واریز شده تا از آنجا هزینه شود، البته 
عجله ای برای این هزینه کرد وجود 
ندارد و قرار است در جای خود هزینه 
شــود. در نتیجه دســت ما در حوزه 
بودجه ای باز می شود. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی همچنین گفت: این 
اتفاق مهم در حــوزه فرهنگ و هنر 
کشور به عنوان تحول مهم رخ داده و 
حوزه فرهنگ و هنر در دولت از انزوا 
خارج شده اســت. به کسانی که کار 
نرم افزاری در خارج از کشــور انجام 
می دهند صد درصد معافیت مالیاتی 
می دهیم. مجموعه هــای دولتی و 
خصوصی که به زبــان های خارجی 
تولید محتوا کنند شامل این معافیت 
می شــوند، ســازندگان فرهنگسرا، 
مجتمع ها و مجموعه های فرهنگی 
از صد درصد معافیــت مالیاتی بهره 
مند می شــود. وزیر فرهنگ با اشاره 
به اینکه رایزنــان فرهنگی ما باید از 

تمام ظرفیــت ها اســتفاده کنند و 
نباید منتظر باشند که ماهیانه پولی 
از ســازمان برســد، گفت: لازم است 
رایزنــان کار کننــد و مجموعه های 
مختلف را به کار بگیرید. کار رایزنان 
فرهنگــی از یــک کار اداری به کار 
جهادی تغییــر یافته و این در تحول 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 

هم آمده است.
وی گفت: اگر تمام مسایل مادی 
را هــم حل کنیم اگــر انگیزه و توان 
مدیریت به کار نیاید بخشی از کارها 
روی زمیــن باقی خواهــد ماند. باید 
با تمــام وجود و هــم افزایی تلاش 
کنیم. فضــا باید با این تغییر موضوع 
و جایگاه عوض شــود. نقطه برجسته 
سیاســت خارجی جمهوری اسلامی 
ایران سیاســت همســایگی و توجه 
به کشــورهای اســلامی بوده است. 
بنابراین وضعیت فرهنگی ما به ویژه 
در کشورهای خارجی و تغییر آن به 

عدد و رقم باید واضح باشد.
* سازمان فرهنگ و ارتباطات 
فرهنگ  رسمی  قرارگاه  اسلامی 

در خارج است
اســماعیلی اظهار داشت: سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اســلامی قرارگاه 
رسمی حوزه فرهنگی نظام در خارج 
از کشور است. ما نیاز داریم این معنا 
را مدام تکرار کنیم. امروز با گذشــت 
نزدیک به ۳۰ سال، سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسلامی، الگو و جایگزین 
دیگری ندارد. نظــام تصمیم گرفته 
و نــگاه رهبری بر این بــوده که این 

مجموعه ممتاز فرهنگی تشکیل شود 
و حــوزه مدیریت فرهنگی جمهوری 
اسلامی را در خارج از کشور تمشیت، 
مدیریــت،  اداره و تدویــن کند و با 
نهادهای دیگری در حوزه بین المللی، 
سیاســت خارجی، اقتصادی و دیگر 
روشــنی  همکاری  موجود  نهادهای 
را داشــته باشد. وی گفت: با گذشت 
نزدیک به ۳۰ سال از فعالیت سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی، کمبودها 
و نواقصــی وجود دارد و مشــکلاتی 
در ســازمان بوده و در حــوزه های 
هماهنگــی کارها، مشــکلاتی وجود 
داشــته و بعضا کارهای تکراری و کم 
اثر انجام شده است. بین همه روسای 

جمهوری، در این ۳۰ سال اخیر هیچ 
فردی به اندازه آقای رییس جمهوری 
امــروز دغدغه فعالیــت در خارج از 
کشور را نداشته است. اسماعیلی در 
رئیس  محورهای سخنرانی  خصوص 
جمهوری در مجمع عمومی سازمان 
اســلامی  نگاه جمهوری  ملل گفت: 
ایران استفاده از قدرت فرهنگی برای 
تغییر در نظام جهانی است. به برکت 
انقلاب اســلامی و مجاهدت شــهدا 
و ایثارگــران امــروز در نقطه والای 
سیاســی قرار گرفته ایم. مهمترین و 
موثرترین قدرت در اختیار جمهوری 
اســلامی قــدرت فرهنگی اســت و 
حرف های مــا در حوزه فرهنگی در 

تمــام دنیا اعم از خانــواده و خانواده 
محوری شــنیده می شود. هیج فرد 
معتقد به اصالت های بشــری نیست 
که در موضوع خانواده با ما هم راستا 
نشــود. با این کلیدواژه ها می توانیم 
همگرایی ایجاد کنیم. وی تاکید کرد: 
ایرانیان  بازگشــت  برای  محدودیتی 
خارج از کشــور نداریم. این سیاست 
قطعی ما اســت. در موضوع گفت و 
گوی ادیان سالهاست تلاش می شود 
و با پیگیری هــای رییس جمهوری 
اتفــاق های مهمــی رخ خواهد داد. 
تمدن نوین اسلامی بر محور فعالیت 
فرهنگی و اجتماعی قرار دارد و باید 

در این زمینه تلاش کنیم.

فواید بی نظیر نوشیدن ۲ فنجان چای سیاه 
در طول روز

نوشــین طاهری نوری - چای سیاه حاوی کافئین و ال تیانین، یک نوع اسید 
آمینه است که برای بهبود هوشیاری و تمرکز بسیار می تواند مفید باشد.

به گزارش ســرزمین پویا به نقل از هلث شاتز، کیست که اول صبح یک فنجان 
چای ســیاه را دوست نداشته باشد؟ کافئین و آنتی اکسیدان های موجود در چایی 
انســان را بیدار می کند و انرژی را افزایش می دهد. در حالی که عاشــقان چای از 
نوشــیدن آن لذت می برند، اکثر آنها نمی دانند که چای سیاه فواید متعددی برای 
سلامتی دارد! آیا می دانستید چای سیاه از برگ های گیاه کاملیا سیننسیس تخمیر 
شــده و به دست می آید؟ چای سیاه یکی از محبوب ترین چای ها در سراسر جهان 
است و یکی از چهار نوع تهیه شده آن با استفاده از برگ گیاه کاملیا سیننسیس است.

۵ مزیت چای سیاه برای سلامتی
در حالی که چای سیاه تحت اکسیداسیون قرار می گیرد که به آن مزایای بیشتری 
می دهد، چای سبز تحت اکسیداسیون قرار نمی گیرد. در طی اکسیداسیون، کاتچین 
ها به تآروبیگین ها، تافلاوین ها و فلاونول ها تبدیل می شوند که در چای سبز وجود 
ندارند. چای سیاه سرشار از آنتی اکسیدان است و فواید متعددی برای سلامتی دارد.

۱. چای سیاه سلامت روده را بهبود می بخشد
چای سیاه سرشار از آنتی اکسیدانی به نام پلی فنول است که به کاهش استرس 
اکسیداتیو، کاهش خطر بیماری های مزمن و بهبود سلامت کلی فرد کمک می کند. 
پلی فنول ها و خواص ضد میکروبی می توانند به بهبود سلامت روده و تقویت ایمنی 

بدن کمک کنند.
۲. چای سیاه کلسترول را کاهش می دهد

چای سیاه از برگ های کاملا تخمیر شده گیاه کاملیا سیننسیس تهیه می شود 
و حاوی کاتچین و تافلاوین است که به کاهش سطح کلسترول شما کمک می کند.

۳. چای سیاه سلامت قلب را ارتقا می دهد
فلاونوئیدهای موجود در چای ســیاه ممکن اســت به کاهش سطح کلسترول، 

کنترل فشار خون و در نهایت کاهش خطر بیماری های قلبی کمک کند.
۴. چای سیاه تمرکز را بهبود می بخشد

آیا برای شما سخت اســت که در طول روز بیدار بمانید؟ آیا این روزها احساس 
انرژی کمتری دارید؟ چای سیاه حاوی کافئین و ال تیانین، یک محتوای اسید آمینه 

چای سیاه است که برای بهبود هوشیاری و تمرکز بسیار می تواند مفید باشد.
۵. چای سیاه به کاهش وزن کمک می کند

فلاون های موجود در چای همچنین با کاهش وزن، BMI و کاهش ســایز کمر 
مرتبط هستند. از آنجایی که فلاون ها در چای سیاه وجود دارند، برای کاهش چربی 
شکم و کاهش وزن مناسب هستند، به ویژه زمانی که با یک رژیم غذایی مناسب و 

یک ورزش ترکیب شوند.
عوارض مصرف چای سیاه

در حالی که چای سیاه فواید بسیاری برای سلامتی دارد، افرادی که کم خونی یا 
کمبود آهن دارند باید این نوشیدنی را در مقادیر محدود مصرف کنند؛ چرا که چای 
ســیاه حاوی تانن هایی اســت که با آهن گیاهی متصل می شود و بر جذب آن در 

دستگاه گوارش تأثیر می گذارد.
عوارض جانبی نوشیدن چای سیاه:

تانن اضافی ممکن است دستگاه گوارش را تحریک کند، به ویژه برای کسانی که 
روده ضعیفی دارند، که منجر به درد معده، استفراغ، تشدید اسهال و غیره می شود.
مصرف بیش از حد کافئین ممکن است باعث افزایش اضطراب و بیقراری شود.

چای سیاه ممکن است تولید ملاتونین را کاهش دهد و در نتیجه چرخه خواب 
را مختل کند. چای سیاه ممکن است به عوارضی در زنان باردار مانند سقط جنین 
یا وزن کم نوزاد هنگام تولد منجر شــود. کافئین بیش از حد ممکن است منجر به 

سوزش معده یا تشدید رفلاکس اسید شود.
بهترین زمان برای نوشیدن چای سیاه

چای ســیاه با توجه به اینکه چقدر برای سلامتی شما مفید است، می تواند یک 
مکمل عالی برای رژیم غذایی شما باشد.

در حالی که نوشیدن آن بی خطر است، افراد باید اطمینان حاصل کنند که آن را 
در حد اعتدال می نوشند. با این حال، از آنجایی که چای سیاه حاوی کافئین است، 
کودکان باید از نوشــیدن آن اجتناب کنند. بزرگسالان نیز می توانند روزانه ۲ تا ۳ 
فنجان چای بنوشند و از مصرف بیش از حد این نوشیدنی خودداری کنند زیرا می 

تواند منجر به عوارض جانبی شدیدی شود.
اگر می پرسید زمان مناسب برای نوشیدن چای سیاه چه زمانی است، بهتر است 
آن را در صبح بنوشید. شروع روز با چای سیاه به افزایش هوشیاری و آبرسانی به بدن 
کمک می کند و انرژی فوری به بدن شــما می دهد که به شما کمک می کند روز 

خود را سرحال تر شروع کنید.

»اسکار« مهران مدیری در چه وضعی است؟
در روزهای اخیر خبرهایی درباره اجرای برنامه ای با نام »اسکار« توسط مهران مدیری در فضای مجازی منتشر شد؛ برنامه ای که گویا با 
گرفتن مجوز تولید در مرحله ساخت است و برای انتشار، مجوز ساترا را انتظار می کشد. برنامه »اسکار« برای اخد مجوز از ساترا اقدام کرده 
اســت اما هنوز مجوز انتشــار این برنامه صادر نشده است. با توجه به اینکه مراحل تولید برنامه »اسکار« هنوز به اتمام نرسیده است، به نظر 
می رسد شورای صدور مجوز ساترا بعد از اتمام مراحل تولید برنامه »اسکار«، درخصوص مجوز انتشار برای این برنامه، اعلام نظر خواهد کرد. 
مهران مدیری که در ماه های اخیر با سریال های »پدر گواردیولا« و »خائن کشی« در شبکه نمایش خانگی دیده شد، با پخش آخرین قسمت 
از این مجموعه ها، حالا سراغ ساخت مجموعه ای با ساختاری متفاوت رفته است. »اسکار« گویا رئالیتی شو است و برخی رسانه ها ساختار آن 
را مشــابه »task master« دانسته اند. در نسخه اصلی این مسابقه خارجی، پنج کمدین برای به چالش کشیدن خلاقیت و توانایی های 
خود، فعالیت هایی معین می کنند. فعالیت ها توسط الکس هورن مدیریت می شود اما تسک مستر )طراح برنامه( همیشه حرف آخر را می زند. 
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

عزت الله ضرغامی به دنبال طرح پیشنهاد به 
عربستان برای لغو روادید، گفت: همکاری های 

دو کشور در این باره مثبت و سازنده است.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی درباره جزئیات پیشنهادی که اخیرا به 
مقام گردشــگری عربستان ســعودی برای لغو 
روادید و تشــکیل کارگروه رفع موانع سفر بین 
دو کشــور داده است، اظهار کرد: در دور جدید 
روابط بین ایران و عربستان، گردشگری جایگاه 
ویژه ای دارد. دولت عربستان از من دعوت کرده 
بود در نشســت اخیر روز جهانی گردشــگری 
در این کشــور شرکت کنم، به خاطر فشردگی 
کارها و برنامه ها موفق نشدم حضور داشته باشم 
و معاون صنایع دســتی ام را به ریاض فرستادم 
و مذاکــرات خوبی با شــخصیت های مرتبط با 

گردشگری انجام شد.

او اضافــه کرد: مــن از مقام گردشــگری 
عربســتان دعوت کردم به بهانه اجلاسی که در 
تهران برگزار خواهد شد، سفری به ایران داشته 
باشــد. این ســطح از روابط را با عربستان آغاز 
کرده ایم و فکر می کنم یکی از بهترین مصادیق 
همکاری بین دو کشور، حوزه گردشگری خواهد 
بود. این کار پیگیری می شود و موانع مختلفی 

هم اگر هست آرام آرام برطرف می کنیم.
ضرغامی درباره پاسخ عربستان به پیشنهاد 
وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی ایران برای تشــکیل کارگروه رفع موانع 
گردشگری و لغو روادید، اظهار کرد: همکاری ها 

در این باره مثبت و سازنده است.  
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی با هدف جذب گردشــگران بیشــتر و 
تســهیل تردد آن ها به ایران، طرح لغو یکطرفه 

روادید با ۶۸ کشــور را به دولت پیشنهاد کرده 
است که بنا بر اظهارات مقامات این وزارتخانه، 
این پیشــنهاد مورد توافــق وزارت امور خارجه 
است. کشورهایی که لغو روادید با آن ها پیشنهاد 
شده شــامل کشــورهای همســایه و مجاور، 
مسلمان، حوزه تمدنی و پیمان های ملحق شده 
مثل »شــانگهای« و »بریکس« است. عربستان 
نیز یکی از ۶۸  کشور پیشنهادی وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برای لغو 

روادید است.
به دنبال این برنامــه، مریم جلالی ـ معاون 
صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی،  گردشگری 
و صنایع دســتی ـ که برای شرکت در اجلاس 
روز جهانی گردشــگری در ریاض به عربستان 
سفر کرده بود، پیشنهاد لغو روادید با عربستان 

را با وزارت گردشگری این کشور مطرح کرد.

جلالی در این باره به روزنامه الشرق الاوسط 
گفته اســت: ما یــک خانواده هســتیم و باید 
پروتکل ها و موانع جغرافیایی را با تفاهم پشت 

سر بگذاریم. با آمدن سفیر ایران به ریاض بدون 
شک صدور ویزا تسهیل بخشیده خواهد شد.

 به دنبال طرح این پیشنهاد از سوی ایران، 
عیسی آل فایع، کارشناس سعودی متخصص در 
امور راهبردی و امنیت بین المللی به خبرگزاری 
اسپوتنیک روســیه گفت که از ماه مارس و در 
پی توافق تهران و ریاض برای از سرگیری روابط 
دیپلماتیک به واســطه پکن، فصل جدیدی از 
روابط میان ایران و عربستان آغاز شد و اجرای 
لغو ویزای گردشــگری میان دو کشــور بعید 

نیست.
 عبدالله العسیری، کارشناس نظامی سعودی، 
نیز لغو ویزا میان دو کشور را نتیجه تلاش های 
انجام شده از ســوی ایران و عربستان دانست و 
تاکیــد کرد: می توان محتاطانــه همکاری ها را 
گســترش داد و از حســن نیت ایران در بهبود 

روابــط از طریق احترام به معاهدات بین المللی 
اطمینان حاصل کرد.

 مقامات عربســتان سعودی هنوز نسبت به 
این موضوع واکنشــی نشان نداده اند. عربستان 
مدتی اســت با هدف افزایش شمار گردشگران 
این کشــور،  طرح ویــژه معافیــت از روادید 
الکترونیکی را برای شهروندان بریتانیا و ایرلند 
شــمالی، اروپا و ایــالات متحــده آمریکا اجرا 
کرده است. ســاکنان کشورهای عضو »شورای 
همکاری خلیج فارس« و اقوام درجه یک آن ها 
نیز می تواننــد از طریق یک درگاه آنلاین برای 
دریافت ویزای الکترونیکی عربستان اقدام کنند. 
این کشــور حدود چهار سال پیش در راستای 
تسهیل شرایط ســفر به این کشور، اعلام کرد 
که برای شهروندان 4۹ کشور ویزای فرودگاهی 

صادر می کند.

 ایران و عربســتان پس از هفت سال قطع 
میانجی گــری چین  بــا  رابطــه دیپلماتیک، 
مناســبات خود را رسماً از ســال ۱4۰۲ از سر 
گرفته اند و ســفارت و سرکنسولگری جمهوری 
اسلامی ایران در ریاض و جده و نمایندگی دائم 
ایران نزد سازمان همکاری اسلامی در خردادماه 
۱4۰۲ بازگشــایی شد و ســفارت عربستان در 
ایران نیز از مردادماه امســال فعالیت خود را در 

تهران از سر گرفت.
افزون بر ایــن، ایران درحالی اعزام زائران به 
عمره را از ســال ۱۳۹۵ متوقف کرده بود که در 
این مدت )جز در ســال نخست قطع ارتباط دو 
کشــور(، اعزام زائران ایرانی به حج تمتع انجام 
می شــد و با ازســرگیری روابط دیپلماتیک دو 
کشــور، بازگشــت ایرانی ها به عمره نیز جدی 

شده است.
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